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INLEIDING 

Nu ik voor de zesde (en laatste) maal probeer in enkele wel
gekozen zinsneden de organisatorische verslagen van de partij 
in te leiden -deze keer ter gelegenheid van de verslagenover 
de periode 1977/1978- is de verleiding groot een langer tijd
perk dan één verslagjaar in ogenschouw te nemen. 
Op één punt zal ik die verleiding niet weerstaan, en dat be
treft de ontwikkeling van het landelijke partijbureau en de 
aanverwante instellingen. 
Wie in dit opzicht met mij zo'n 6 jaar terugblikt, ontwaart 
het volgende: 
In 1973 bestaat het partijbureau hoofdzakelijk uit een aan
tal dienstverlenende afdelingen (drukkerij, boekhouding, 
ledenadministratie, sekretarie, technisch medewerker, e.d.) 
die t:-ezamen het zgn. "service-apparaat" vormen. 
Naast de twee bezoldigde bestuurders (voorzitter en sekreta
ris) en hun sekretaresses treft men in de burelen van de 
Tesselschadestraat voorts nog aan een bestuursassistente 
(belast met zaken als kongresvoorbereiding en reglementsaan
gelegenheden), een vormingsmedewerker en een assistente van 
de Rooie Vrouwen (toen nog Vrouwenkontakt). 
Dat is .de gehele tableau de la troupe. 
Inmiddels had de partijraad van juni 1972 uitgesproken datde 
partij op landelijk niveau vooral een uitbouw behoefde in 
twee sektoren, t.w. vorming en scholing en voorlichting. 
Die beleidsbeslissing is in de afgelopen jaren tot uitvoering 
gebracht. O.a. met behulp van subsidie van de rijksoverheid 
-waartoe de PvdA het initiatief nam- slaagden we erin een 
Stichting Vormingswerk van de grond te krijgen, waar op dit 
moment zes mensen (gedeeltelijk parttime) werkzaam zijn, die 
in nauw overleg met gewestelijke en plaatselijke vormings-en 
scholingskommissies een gevarieerd kursus-pakket aan de par
tijleden aanbieden. 
In de sektor voorlichting werd niet alleen het kaderblad 
"Roos in de Vuist" opgericht en tot ontwikkeling gebracht, 
maar werd ook gaandeweg een aantal werkzaamheden onderge
bracht in het kader van ledenwerving en voorbereiding en uit
voering van verkiezingskampagnes, die voorheen"uitbesteed" 
moesten worden. Op de afdelin~ voorlichting, die in het ver
enigingsjaar 1973/'74 gestalte kreeg, werken nu vijf enthou
siaste medewerkers. 
Ook in enkele "neveninstellingen" van de partij is sprake ge
weest van opmerkelijke ontwikkelingen. 
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In dit verband kan vooral gewezen worden op de sterk toegeno
men aktiviteiten van de Rooie Vrouwen, die nu kunnen beschik
ken over een gehonoreerde bestuurder en een drietal medewerk
sters (waarvan twee parttime); op de opbouw van de EVS- in 
1973 vrijwel geen organisatie - nu een drietal medewerkers, 
een sterke verankering in de gewesten en een scala van akti
viteiten; en op de JS - in 1973 op sterven na dood - nu een 
springlevende zaak met (alweer) een drietal (parttime) lande
lijke krachten. 
Daarbij moet wel worden aangetekend, dat de ontwikkelingen 
bij de JS en de EVS vooral mogelijk werden door middel van 
financiële steun van de rijksoverheid. 
Het bovenstaande beeld is niet kompleet - zo wordt niets ge
zegd over de toegenomen aktiviteit van de WBS en over dewerk
zaamheden van enkele landelijke funktionele groepen - maar 
leent zich voldoende voor het signaleren van enkele gevolgen 
en het trekken van een enkele konklusie. 
In de eerste plaats heeft er, gedeeltelijk ten gevolge van 
bewust gepland beleid, gedeeltelijk inspelend op zich voor
doende subsidiemogelijkheden, zich in zes jaar vrijwel een 
verdubbeling voorgedaan van het aantal mensen dat op lande
lijk niveau op het partijsekretariaat en bij de aanverwante 
instellingen werkzaam is. (Van ruim 40 naar bijna 80) 
Twee gevolgen daarvan dienen vermelding. De druk op het par
tijsekretariaat-in-engere-zin is sterk toegenomen, zonder 
dat daai~ee een evenredige personeelsuitbouw in die sektor 
gepaard is g·egaan. De g_rens aan wat in dit verband van de be
trokken medewerkers gevraagd mag worden is vrijwel bereikten 
wordt niet zelden overschreden. 
De huisvesting van het landelijk partijbureau is inmiddels 
uitgegroeid tot een akuut probleem. In 1975 konden wij in de 
Tesselschadestraat een pand bijhuren (nr.l5), dat door enke
le neveninstellingen werd betrokken. Intussen is komen vast 
te staan dat wij dat pand medio 1980 moeten verlaten, terwijl 
tevens enkele afdelingen op nr.31 vrijwel uit hun jasje zijn 
gegroeid. 
Op het moment dat ik deze inleiding schrijf (april 1979) 
wordt- dan ook driftig gezocht naar nieuwe hui.svesting voor 
het partijbureau. 
Deze laatste mededeling brengt mij op de financiële gevolgen 
van de geschetste ontwikkeling. 
Sinds een aantal jaren is de verdeling van de geldstroom in 
de partij zó, dat ongeveer 30% van de kontributiegelden 

I • 
rechtstreeks ten goede komt aan de afdel1ngen en 
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gewesten en dat ~ 70% toevloeit naar de landelijke organisa
tie, die daarmee vervolgens diensten verricht die weer aan 
de gehele partij ten goede komen. 
Het partijbestuur is steeds van mening geweest- en staatnog 
op dat standpunt - dat die 30-70 verhouding niet ten nadele 
van de afdelingen en gewesten veranderd mag worden. 
Tot nu toe is dat, mede ten gevolge van een groeiend leden
tal, de overheidssubsidie voor een aantal gerichte aktivitei
ten en het FBA, redelijk gelukt. 
De situatie is in dit opzicht echter niet zorgeloos. 
Immers, enerzijds stelt de gestadige groei van de aktivitei
ten -met als gevolg uitbreiding van het aantal medewerkers 
en behoefte aan nieuwe huisvesting- haar (financiële) eisen, 
anderzijds bestaat er een toenemende behoefte aan financiële 
armslag voor de afdelingen en gewesten, al dan niet gevoed 
door degenen die een decentralisatie van bepaalde partij
takén bepleiten. 
Eén konklusie durf ik daarbij wel te verwoorden: degenen die 
een andere verdeling van de geldstroom in de partij voorstaan 
(bijvoorbeeld van 30-70 naar 40-60) spreken in feite.over een 
min of meer drastische vermindering van de bestaande, door de 
partij gewenste, ·landelijke dienstverlening aan de partij. 
En dan laat ik bewust nog de pleidooien weg voor een uitbrei
ding van het internationale werk, voor een beter begeleide be
sluitvorming en voor de inrichting van een aktiesekretariaat. 

Tenslotte nog dit: de behoefte om in deze inleiding eensiets 
uitgebreider een bepaald facet van de organisatie te belich
ten en daartoe iets verder terug te gaan dan één verslagpe
riode, vloeit niet _,alleen voort uit de persoonlijke betrok
kenheid van iemand die op het punt staat te vertrekken (al
thans uit deze funktie). 
Zij (die behoefte) vloeit minstens evenzeer voort uit de 
overtuiging, dat de partij de komende jaren ook ten aanzien 
van de interne organisatie voor een aantal wezenlijke keuzen 
staat. 
Men make het zich daarbij niet te gemakkelijk. 

GERARD HEYNE DEN BAK 
sekretaris 
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PARTIJBESTUUR 

. SAMENSTELLING 
Op 30 september 1978 werd het 
*c. van den Heuvel-de Blank 
*J.C. van der Doef 
*A. Peper 
*G.J. Heyne den Bak 
*H.G. Ouwerkerk 
*w. Bogaard 

M.G. Schröder 

A.L. ter Beek 
F. Buurmeijer 
E. van Dijk 
S. van der Gaast-Bakker Schut 
M.J. Grotenhuis 
A. van der Hek 
J. Hocgendoorn 
E. Jongejan 
M. Koopman 
s. Poppe 

*A. Reuvekamp 
N. Salomons 
E. van Thijn 
R.J. Toussaint 

partijbestuur gevormd door: 
voorzitter 
le vice-voorzitter 
2e vice-voorzitter 
sekretaris 
penningmeester 
internationaal sekretaris 
bestuurslid, belast met het 
werk t.b.v. de vrouwelijke 
leden 

De met * aangegeven led~n vormden het dagelijks bestuur. 
Ingevolge artikel 35 van de statuten woonde pg. J .M. den Uyl, 
als voorzitter van de Tweede Kamerfraktie en pge. M.G. Schrö
der als bestuurslid belast met het werk t.b.v. devrouwelijke 
leden, de vergaderingen van het dagelijks bestuur bij. Zij 
hadden een adviserende stem. 
Ingevolge artikel 48 van het huishoudelijke reglement wees 
het partijbestuur in de eerste vergadering na het kongres 
van oktober 1977 uit zijn midden aan als 2e sekretaris pge. 
A. Reuvekamp, als 2e penningmeester pg. F. Buurmeijer en als 
2e internationaal sekretaris pg. A.L. ter Beek. 
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PORTEFEUILLEVERDELING 
De volgende verdeling van de leden van het partijbestuurover 
de verschillende werkterreinen werd afgesproken: 
- organisatie, .financiën, Heyne den Bak, Ouwerkerk, 

reglementen Reuvekamp en Buurmeijer 
- SGGP Ouwerkerk en Reuvekamp 
- aktiewerk DB 
- ombudswerk 

- kampagneaktiviteiten 

- buitenlandse zaken en 
defensie 

- progressieve samenwerking 
- jongerenwerk 
- vormingswerk 
- WBS 
- kontakten met de vakbeweging: 

- kontakten met de Rooie 
Vrouwen 

- EVS 
- Nivon 
- Nederlandse Gezinsraad 
- Vereniging voor Socialis-

tische Opvoeding 
- Komitee Berufsverbote 

- ~erkgroep bedrijfsdemokra
tisering 

- Landelijk Energie Komitee 

- personeelsaangelegenheden 

- partijpers 

- werkgroep volkshuisvesting 

nader in te vullen na dis
kussie in het DB. Gedacht 
wordt aan Salomons. 
nader in te vullen. DB komt 
met een voorstel. 
Bogaard, v.d.Gaast, van Dijk, 
v.d.Hek, Ter Beek, v.d.Heuvel, 
Grotenhuis(voorlopig). 
DB, v.d. Gaas t en Koopman 
Heyne den Bak 
Heyne den Bak en Buurmeijer 
Heyne den Bak en Peper 
v.d.Heuvel, v.d.Doef, Heyne 
den Bak, van Thijn, Grotenhuis 
Schröder, Hocgendoorn en 
Reuvekamp 
Bogaard en Heyne den Bak· 
Van Dijk 
Schröder 

Heyne den Bak, Reuvekamp 
Bogaard, v.d.Heuvel, van Dijk 
v.d.Zandschulp blijft voor
zitter. 

v.d.Doef, Poppe, Koopman 
van Dijk (Zijlstra zal wor
den gevraagd). 
afhankelijk van opvatting 
medewerkers: Buurmeijer, 
Reuvekamp, Hocgendoorn en 
Toussaint zijn beschikbaar. 
redaktie zal worden gevraagd 
te adviseren over eventuele 
vervanging Nagel en v.d. Bergh 
Jongejan 
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- voortgang uitvoering Voor
waarts 

- kommissie Minderheden 
- Bureau Socialistische 

Internationale 

8. 

v.d.Heuvel, Peper, Schröder 
Salomons 

Boga&rd(int.sekr.) ,v.d.Hek 



OVERZICHT VAN DE AAN DE GEWESTEN TOEGEWEZEN KONTAKTPERSONEN 
VAN HET PARTIJBESTUUR 

Gewest 1 2 

Groningen van Dijk ter Beek 
Friesland van Dijk Ouwerkerk 
Drente ter Beek van Dijk 
Overijssel Buurmeijer Koopman 
Gelderland Koopman Buurmeijer 
Utrecht Salomons v.d.Gaast 
Noord-Holland-Zuid Grotenhuis Jongejan 
Noord-Holland-Noord Reuvekamp Grotenhuis 
Zuid-Holland v.d.Hek Reuvekamp 
Zeeland Hocgendoorn Toussaint 
Brabant-West Poppe Hocgendoorn 
Brabant-Oost v.d.Doef v.d.Hek 
Limburg v.d~Gaast v.d.Doef 
Amsterdam Jongejan Sa lomons 
Den Haag Toussaint Poppe 
Rotterdam Peper Ouwerkerk 
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PARTIJSEKRETARIAAT 

SAMENSTELLING PARTIJSEKRETARIAAT 30-9-1978 

Bastuursassistentie 
1 bestuursassistente 
1 medewerkster * 
Voorlichting 
hoofd voorlichting 
assistente hoofd voorlichting 
redakteur 
steno-typiste 

Sekretaresses 
van de voorzitter, tevens be
leidsmedewerkster voorlichting 
van de internationaal sekre
taris * 
van de internationaal sekre
taris * 
van de sekretaris 

Rooie Vrouwen 
bestuursassistente 
steno-typiste * 
administratief medewerkster * 
Service apparaat 
beheerder 
personeelsadministratrice 
medewerker afdelingen 
technisch medewerker 
assistent technisch medewerker 
hoofd administratie 
plv. hoofd administratie 
boekhoudkundig medewerker, te
vens assistent personeels
administratie 
loon~dministrateur/kassier 
boekhoudkundig medewerker 
boekhoudkundig medewerkster * 
medewerkster boekhouding 
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Joke_Ruarus 
Jeltje de Vries-van Nieuwen

hoven 

Kees Bode 
Joop van Halm-Rikkelman 
Oebele de Jong 
Line Vijlbrief 

Joke Kernper 

Gina van Tijn-Siegel 

Riet van der Zedde-Brinkman 
vakature 

Alie Slagt 
Hanna Piek 
Lina Neetens 

Piet Knollema 
Greet ten Cate 
Rob van Esseveld 
Johan Smitz 
Niels Wüthrich 
Harry Veen 
Willem Harlaar 

Frits Scholten 
Leo van Lierop 
Bert Vahl 
Marjan de Weerdt-Hurks 
Marja Engel 



medewerker boekhouding Berry van der Steen 
koördinator ledenadministratie Wouter Wolterbeek 
medewerkster ledenadministratie Ada Brandsma 
medewerkster ledenadministratie Karin Piek 
medewerkerledenadministratie 1

) Jan Smid 
medewerkster ledenadministratie Lida van der Voorst 
medewerkster ledenadministratie 
hoofd huisdrukkerij 
plv. hoofd huisdrukkerij 
composer-typiste 
offsetdrukker 
offsetdrukker * 
medewerkster voor interne en 
externe post * 
houfd sekretarie 
medewerkster sekretarie 
medewerkster sekretarie 
medewerkster sekretarie 
medewerkster archief * 
telefoniste * 
telefoniste * 
chauffeur 1

) 

I) = 

* 
tijdelijk 
parttime 

PERSONEELSVERLOOP 

Nel ter woort 
Rinus van der Meulen 
Henk Brinkman 
Maaike Rittershaus 
Ton de Greef 
Richard Vries 

Anja Seite 
Judik Castricum 
Ali van Kammen-enossen 
Gerda van Nielen 
vakature 
Willy Smit-Monnikendam 
Peggy Fofana-Bolleman 
vakature 
Eddy van Schagen 

Gedurende het boekjaar 1977-1978 was het personeelsverloop 
gering. 
Van de medewerkers, die per 1 oktober 1977 bij de partij in 
dienst waren, vertrokken er tijdens het boekjaar vier. Van 
hen bereikte één ~evr.van der Schaaf) .de.pensioengerechtig
de leeftijd, ging er één studeren, één ging zich wijden aan 
haar pasgeboren zoon, terwijl de laatste haar geluk ging be
proeven bij een andere werkgever. 
In twee van de eldersontstanevakatures was op 30 september 
1978 nog niet voorzien, terwijl door een interne verschuiving 
één voorziening een nieuwe vakature deed ontstaan, waarvoor 
ook op 30 september 1978 nog geen voorziening was getroffen. 
Door toenemende werkzaamhede~op de boekhouding werd de af
deling administratie met 1~ medewerker versterkt. 
Voor een langdurige ziéke op deze afdeling werd ook een 
extra medewerkster aangetrokken. 
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Op de ledenadministratie werd gedurende het boekjaar voor 
langere of kortere tijd met tijdelijke werknemers gewerkt. 
De vakature, die hier op l oktober 1977 bestond, werd opge
vuld, evenals de vakature (parttime) op de huisdrukkerij. 
Door het vrijwel geheel wegvallen van de conciërgefunktie en 
het verschuiven van werkzaamheden van de (externe) schoon
maakdienst naar de technische dienst werd een assistent 
technisch medewerker (parttime) aangetrokken. 

OVERLEG TUSSEN WERKGEVER EN WERKNEMERS 
Er vond in het boekjaar weinig gestruktureerd overleg plaats 
tussen de werkgever en de personeelsvertegenwoordiging. Dit 
werd veroorzaakt doordat de medewerkers zich in deze periode 
vooral hebben beraden op een andere vertegenwoordigings
struktuur. Pas aan het einde van het boekjaar kwam een nieuw 
regelmatig overleg weer op gang. 
Op hoofdpunten van de bedrijfsvoering vond incidenteel wel 
ruggespraak plaats met leden van de "oude" personeelsverte
genwoordiging. Tot incidenten heeft de genoemde tussenperio
de niet geleid. 
Met de nieuwe personeelsraad werd in de eerste vergadering 
(begin september 1978) gesproken over: het funktioneren van 
het overleg, de huisvesting van het partijbureau, de resul
taten van de funktieanalyse en de overwerkregeling. 

OVERWERK 
Er bestaan twee overwerkregelingen voor de medewerkers: 
a) Voor degenen, die een salaris ontvangen dat minder dan of 

gelijk is aan het maximum salaris van groep III (op 30-q-
1978: f 27.547): 

50% van het uurloon extra voor elk uur overwerk; 
100% van het uurloon extra voor elk uur overwerk, verricht 

op zaterdag en/of zondag; hiervan kan maximaal één 
dag (7~ uur) in vrije tijd worden opgenomen. 

b) Voor degenen, die een salaris ontvangen dat hoger is dan 
het maximum van groep III geen vergoeding voor overwerk, 
tenzij dit op zaterdag en/of zondag moet worden verricht, 
waarvoor l dag verlof wordt verstrekt met een maximumvan 
10 dagen per jaar, hetzij een onkostenvergoeding ter 
grootte van het dagloon van het maximum van groep VIII 
(op 30-9-1978: f 169,85). 
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In de verslagperiode werd aan kompensatie voor overwerk uit
gekeerd: 
f 54.374,17 voor overwerk op doordeweekse dagen(3.096~uur) 
f 35.262,45 voor overwerk op zaterdag en/of zondag (117 
f 89.636,62 (exclusief sociale lasten) dagen) 

en 100 vrije dagen. 
Voorts werd aan uitleenkrachten uitgegeven f 177.942,98 
en aan ziekengeld ontvangen (1.435 ziekte-

zodat er naast de 100 vrije dagen 
f 89.636,62 
f 17.927,32 (20% sociale lasten) 
f 82.610,01 

dagen) f 95.332,97 
f 82.610,01, 

f 190.173,95 aan.overwerkgeld werd uitgekeerd. 

LEDENADMINISTRATIE 
Ook het afgelopen boekjaar werd gekenmerkt door een forse 
ledenwinst. Ruim 20.000 nieuwe leden konden door de medewer
kers van de ledenadministratie worden ingeschreven. Dit lukte 
alleen door een grote inzet van die medewerkers en door hulp 
van tijdelijke krachten. In twee jaar groeide het ledental 
van de partij van 95.548 naar 121.274, een winst van bijna 
27%. 
Ondanks een uitbreiding van het aantal medewerkers op de 
ledenadministratie kost het veel moeite de door de ledengroei 
toenemende mutatiestroom het hoofd te bieden. Mede daarom 
wordt naar verdere automatisering van de ledenadministratie 
gestreefd. Ook in het afgelopen boekjaar liep het percentage 
leden, dat de kontributie via automatische inkasso betaalt, 
iets terug. Het percentage leden dat de kontributie nog aan 
de deur betaalt, liep verder terug. 



OVERZICHT LEDENVERLOOP BOEKJAAR 1977-1978 

Gewest 1 2 3 4 5 6 7 
Friesland 9104 1117 597 + 9 9633 + 529 + 5.8 
Groningen 8132 2027 777 - 85 9297 + 1165 + 14.3 
DFente 5959 83-9 368 + 26 6456 + 497 + 8.3 
OVerijssel 7421 1294 580 + 20 8155 + 734 + 9.9 
Gelderland 11439 2250 964 + 66 12791 + 1352 + 11.8 
Utrecht 6629 1117 547 - 12 7187 + 558 + 8.4 
Noord Holland Noord 8178 1187 613 + 71 8823 + 645 + 7.9 
Noord Holland Zuid 7294 969 526 - 25 7712 + 418 + 5.7 
Zuid Holland 16964 3216 1306 + 32 18906 + 1942 + 11.4 
Zeeland 2744 589 221 + 17 3129 + 385 + 14.0 
Noord Brabant West 2622 1272 316 - 9 3569 + 947 + 36.1 
Noord Brabant Oost 2838 1262 286 + 37 3851 + 1013 + 35.7 
Limburg 2282 941 330 + 4 2897 + 615 + 27.0 
Amsterdam 8535 1435 811 - 197 8962 + 427 + 5.0 
Rotterdam 5032 834 490 - 86 5290 + 258 + 5.1 
Den Haag 4189 568 417 - 37 4303 + 114 + 2.7 
Adres tijdelijk 

onbekend 125 --- 152 + 158 131 + 6 + 4.8 
Algemene leden 172 i6 17 + 11 182 + 10 + 5.8 
Totaal 109659 20933 9318 --- 121274 +11615 + 10.6 

1 - ledenstand per 30-9-1977 ; 6 - winst of verlies 
2 - ingeschreven nieuwe leden; 7 - winst of verlies in % 
3 - afgevoerde leden 
4 - verhuiswinst of -verlies 
5 - ledenstand per 30-9-1978 
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LEDENSTAND PER GEWEST PER KWARTAAL BOEKJAAR 1977-1978 

Gewest 30-9-77 31-12-77 31-3-78 
Friesland 9104 9217 9394 
Groningen 8132 8646 9119 
Drente 5959 6029 6210 
OVerijssel 7421 7551 7856 
Gelderland 11439 11763 12255 
Utrecht 6629 6749 6996 
Noord Holland Noord 8178 8301 8581 
Noord Holland Zuid 7294 7386 7601 
Zuid Holland 16964 17238 18126 
Zeeland 2744 2820 2987 
Noord Brabant West 2622 2796 3164 
Noord Brabant Oost 2838 3020 3465 
Limburg 2282 2407 2602 
Amsterdam 8535 8597 8953 
Rotterdam 5032 5059 5304 
Den Haag 4189 4187 4304 
Adres tijdelijk 

onbekend 125 142 187 
Algemene leden 172 178 179 
Totaal 109659 112086 117283 

30-6-78 30-9-78 
9713 9633 
9451 9297 
6468 6456 
8217 8155 

12854 12791 
7265 7187 
8862 8823 
7791 7712 

18980 18906 
3149 3129 
3565 3569 
3827 3851 
2900 2897 
9148 8962 
5407 5290 
4412 4303 

124 131 
188 182 

122321 121274 



BETALINGSWIJZE PER GEWEST 

Gewest automatische inkasso in % acceptgiro in % kwitanties in % 
30-9-77 30-9-78 30-9-77 30-9-78 30-9-77 30-9-78 

Friesland 66.5 65.9 29.3 30.5 4.2 3.6 
Groningen 59.2 56.1 36.0 40.5 4.8 3.4 
Drente 59.0 59.1 33.7 34.8 7.3 6.1 
Overijssel 67.0 66.4 29.8 31.5 3.2 2.1 
Gelderland 63.0 61.8 32.5 34.8 4.5 3.4 
Utrecht 63.3 62.0 35.0 36.8 1.7 1.2 
Noord Holland Noord 60.2 59.4 36.5 38.0 3.3 2.6 
Noord Holland Zuid 60.9 60.1 36.7 38.0 2.4 1.9 
Zuid Holland 63.1 61.7 32.4 34.7 4.5 3.6 
Zeeland 66.3 64.0 '28.3 32.2 5.4 3.8 
Noord Brabant West 60.8 57.5 37.7 41.7 1.5 0.8 
Noord Brabant Oost 62.6 57.1 36.8 42.5 0.6 0.4 
Limburg 59.5 57.2 39.8 42.3 0.7 0.5 
Amsterdam 69.5 68.4 29.7 31.0 0.8 0.6 
Rotterdam 68.1 67.4 28.9 30.5 3.0 2.1 
Den Haag 65.9 64.6 31.1 33.5 3.0 1.9 
Algemene leden 46.1 48.9 53.9 51.1 
Totaal 63.5 62.0 33.0 35.3 3.5 2.7 



VOORLICHTING 

ALGEMENE REDAKTIE 
De Algemene Redaktie kwam dit verenigingsjaar bijeen op 13 
januari, 24 april en 28 augustus. Belangrijk onderwerp van 
beraad was de zgn. koppeling tussen Roos in de Vuist en Lo
kaal Bestuur. 
Daarmee wordt bedoeld het opgaan van de door de Sektie Ge
meente, Gewest en Provincie aan haar leden te verstrekken 
informatie inzake ontwikkelingen en standpunten over zaken 
het lokaal bestuur aangaand. 
In 1975 - bij het van start gaan van de Roos - heeft het 
SGGP-bestuur voorwaardelijk toegestemd in het opgaan van het 
eigen blad "De Gemeente" in de Roos in de Vuist. 
Een grote groep binnen het SGGP-bestuur is echter ontevreden 
met de ontstane formule en de daaruit mede voortvloeiende 
mogelijkheden voor informatieverschaffing. 
Zij staan op het standpunt dat er weer een afzonderlijkeuit
gave voor lokale bestuurders dient te komen. 
De Algemene Redaktie is van mening dat de voordelen van in
tegratie - het grotere bereik van de informatie en de daar
uit voortvloeiende verbetering van participatie-mogelijkheden 
van de leden - opwegen tegen de nadelen. Na ampel beraad en 
intensief overleg met het partijbestuur heeft het bestuur. 
van de SGGP echter toch voor loskoppeling gekozen. Dit mede 
omdat een aantal verlangens van de sektie door het partijbe
stuur niet konden worden gehonoreerd. Aan het eind van het 
verenigingsjaar was de ingangsdatum van de loskoppeling nog 
niet beslist. 
De Algemene Redaktie is - op basis van het redaktiestatuut -
hoedster van de redaktionele onafhankelijkheid van de partij
pers. Bij eventueel rijzende problemen zou zij het eerst
aangesproken orgaan dienen te zijn. De konstatering dat dit 
wellicht nog onvoldoende duidelijk is voor de partij, lijkt 
op zijn plaats. De Algemene Redaktie zal in het komend jaar 
informatie verstrekken over haar plaats en taak. 
Aan het eind van het verslagjaar bestond de Algemene Redaktie 
Partijpers uit de volgende personen: 
Harry van aen Bergh, Kees Bode, Ien van den Heuvel, Jaap van 
der Doef, Oebele de Jong, Aad Kosto, Dick Kalk, Bob Lodder, 
J·an Nagel, Pieter Nieuwenhuijsen, Cor van de Poel, Pijkel 
Schröder, Liesbeth den Uyl-van Vessem, Johan S. Wijne, Coos 
Huijsen, Liesbeth Rensman, Klaas Arie Beks, Arie de Jong, 
Frits Castricum en Maurice Koopman. 
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PARTIJKRANT 
De formule van de PK is in het afgelopen verenigingsjaar ver
der bijgesteld naar de hoofddoelstelling van dit blad: in
formatie verschaffen aan die leden die niet aktief zijn bin
nen de partij en die hun lidmaatscha~-in eerste aanleg zien 
als een vorm van materiële steun aan de PvdA. Het gaat daar
bij om - naar schatting - zestig procent van de leden. 
De PK is uitgekomen op het zgn. weekend (krante-) formaat. 
Aard en strekking van de behandelde onderwerpen zijn een 
afgeleide van de doelstelling. 
Veel aandacht werd besteed aan de vaste rubriek "Het Gebeu
ren". Speciale nummers over Europa en over de kabinetsforma
tie verschenen. In december werd een "Magazine" samengesteld. 
Hierin werd aandacht besteed aan een veel breder terrein dan 
normaal in de PK mogelijk is. Reakties van lezers wijzen op 
een grote waardering voor dit 'jaarnummer'. 
In totaal verschenen tussen oktober 1977 en oktober 1978 13 
nummers van de Partijkrant. 
De werkredaktie PK bestond·aan het eind van het verslagjaar 
uit: 
Kees Bode, Jopie van Halm, Dick Kalk, Oebele de Jong, Pijkel 
Schröder, Johan Wijne en Line Vijlbrief. 

ROOS IN DE VUIST 
In het afgelopen verenigingsjaar heeft de redaktie van de 
Roos in de Vuist verder inhoud willen geven aan de formule 
van het blad. Centraal staan daarbij de uitgangspunten dat 
de Roos het diskussie- en informatieblad van de PvdA wil 
zijn; dat daarbij een aktief en explorerend beleid moet wor
den gevoerd en geen afwachtende houding kan worden aangeno
men en dat het blad voor een zo groot mogelijke groep meer 
of minder aktieve partijgenoten bereikbaar en toegankelijk 
moet zijn en blijven. 
Vooral door gebrek aan middelen kan de redaktie daarbij niet 
zo veel realiseren als gewenst geacht wordt. Regelmatig dui
ken onderwerpen op, die om materiële redenen niet kunnen 
worden aangepakt. Daarbij moet worden gerealiseerd dat de 
vaste journalistieke bezetting slechts uit 6/10 kracht be
staat, terwijl bladen met een gelijke omvang en frekwentie 
maar ·met mind~r aspiraties veelal een 3- tot 5-voudige be
zetting hebben. 
In het afgelopen verenigingsjaar werd vanzelfsprekend veel 
aandacht besteed aan de gang van zaken bij de kabinetsforma
tie en de daaruit voortvloeiende politieke situatie. 
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De verslaglegging van de partijraad van 25 oktober moge daar
bij een voorbeeld zijn. 
De teksten van het alternatief Werkgelegenheid door Solidari
teit en van de 'Macht toespraak' van Den Uyl in Maastricht 
werden integraal opgenomen. De SPD en de PS(F) werden in de 
Roos aan (kritische) beschouwingen onderworpen. · 
Aan het eind van het boekjaar bleek dat de Roos in de Vuist 
voor het tweede achtereenvolgende jaar met een positief 
saldo heeft afgesloten. 
De werkredaktie Roos in de Vuist bestond.aan het eind van 
het verslagjaar uit: 
Kees Bode, Oebele de Jong, Jopie van Halm, C~os Huijsen, 
Pieter Nieuwenhuijsen, Liesbeth Rensman en Line Vijlbrief. 

RADIO-UITZENDINGEN 
In de verslagperiode werd wederom aan de politieke partijen 
één.maal per veertien dagen 10 minuten zendtijd ter beschik
king gesteld. Vóór de zomerpauze viel die zendtijd voor de 
PvdA op woensdag; in de maand september verschoof de zenddag 
naar donderdag. In de radio-uitzendingen werd vooral aan
dacht besteed aan de politieke aktialiteit van parlement en 
partij. De uitzendingen werden verzorgd door pg. H. Leeuwen
kamp. 

TELEVISIE-UITZENDINGEN 
In het kader van de door de regering aan de politieke partij
en ter beschikking gestelde zendtijd kon de partij ook vier 
maal een televisie-uitzending verzorgen. De loskoppelingvan 
de uitzendtijd van beide journaals op resp. Nederland I en 
Nederland II had konsekwenties voor de uitzendtijd van deze 
uitzendingen. Ze werden verschoven van ca. 20.20 naar 19.50 
uur op Nederland I. In eerste aanleg lijkt het erop dat het 
feit dat politieke uitzendingen niet meer.volgen na het 
'lange' journaal, de al relatief lage kijkdichtheid van deze 
uitzendingen verder omlaag gebracht heeft. In de televisie
uitzendingen werd - naast aandacht voor de politieke aktua
liteit - een belangrijke plaats ingeruimd voor ledenwerving. 
De resultaten van die werving varieerden van goed tot uit
stekend. De uitzenddata waren 9 november 1977 en 18 januari, 
30 maart en 7 juni 1978. 
De uitzendingen werden verzorgd door de partijgenoten Coëlho 
en Rademakers, in samenspraak met partijvobrzitter en -sekre
taris en de afdeling v~orlichting. 
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KOMMISSIES 

BEROEPSKOMMISSIE 
Van de diensten van de op het oktoberkongres 1977 gekozen 
beroepskommissie, (royementskwesties) bestaande uit: 
L. Nauta, Ph. Viehoff en A. Vondeling, behoefde in de ver
slagperiode geen gebruik te worden gemaakt. 

EVALUATIE KONGRESPROCEDURE 
In verb~nd met een op het kongres in oktober 1977 aangenomen 
voorstel werd de volgende kommissie ingesteld: 
F. Buurmeijer, J. van Dijk, A. Goedmakers, G. Heyne den Bak, 
A. de Jong, H. Kurvers, H. van Leeuwen, J. van Putten en 
W. van Velzen. 

De taakstelling luidde: 
De begeleiding en de voorbereiding van de evaluatie van de 
proef met een nieuwe kongresprocedure wordt verricht onder 
verantwoordelijkheid van het partijbestuur door een groep 
mensen, waarvan zeker de helft afkomstig is uit de afdelin
gen en gewesten en de overigen lid zijn van het kongrespre
sidium en het partijbestuur. 
Door het mislukken van de proef in het allereerste stadium, 
waardoor noodzakelijkerwijze werd overgeschakeld op de be
staande kongresprocedure, werd in .de verslagperiode afgezien 
van het bijeenroepen van de kommissie. 

EVALUATIE KANDIDAATSTELLING TWEEDE KAMER 
Zoals te doen gebruikelijk evalueert de reglementenkommissie 
na iedere kandidaatstelling van een vertegenwoordigend 
lichaam de kandidaàtstellingsprocedure. Alvorens echter aan 
de evaluatie van het reglement kandidaatstelling Tweede en 
Eerste Kamer te beginnen, vroeg de kommissie aan het partij
bestuur in welke richting (centralisatie/decentralisatie) 
het dacht met betrekking tot mogelijke wijzigingen. 
Naar aanleiding van dit verzoek besloot het partijbestuur 
tot instelling van een kommissie, die tot taak heeft het 
voorbereiden van een politieke keuze van het partijbestuur. 
De kommissie bestaat uit: G. Beukema, G. Heyne den Bak (voor
zitter), E. Jongejan, J. Kooiman, A. Peper, C. Stigter, 
P. Staffelen en E. van Thijn ~ 
De kommissie kwam in (c' verslagperiode driemaal bijeen ter 
vc_rbereiding van haar. rapport. Doordat de materie weerbars
t_:: ~er ~·1as dan, a.anvankülijk was gedacht, ~V'as het ni.::)t mogelijk 
.Ln deze periode tot. af sl ui t:lng van het rapport te komen. 
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.FINANCIELE KOMMISSIE 
De financiële kommissie dient het partijbestuur van advies 
in financiële aangelegenheden. De leden worden door de 
partijraad gekozen. 
De konm1issie bestaat uit de volgende leden:J.H.Simons(Schie
dam(voorzitter); R.J.in 't·Veld, Malden(vice-voorzitter)t B. 
Visser;Arnhem; A.Barmentlo,Groningen ; A.van der Zijpp,Haar
lem ; C.A.de Kam;Voorschoten,die in 1978 zijn funktie neerlegde 
Als nieuwe leden werden toen toegevoegd: H. Rosenberg, 
Utrecht en J. van Ark, Zaandam. 
Namens de partij namen aan de bijeenkomsten van de finan
ciële kommissie deel: H.G. Ouwerkerk (penningmeest~r), 
G. Heyne den Bak (sekretaris), H. Veen (hoofd administratie 
en tevens sekretaris van de kommissie) en P.J. Knollema 
(beheerder) • 
Gedurende het verslagjaar werden 6 vergaderingen gehouden. 
OoK in dit jaar werden weer geregeld alle financiële zaken 
besproken en overlegd, zoals de begroting, de budgetbewaking 
en de jaarafsluiting. De resultaten van het Fonds voor 
Bijzondere Aktiviteiten (F.B.A.) waren ook regelmatig onder
werp van bespreking. 
Helaas kon de kwestie m.b.t. de N.V. de Arbeiderspers nog 
niet worden afgerond. De onderhandelingen hierover vorderen 
moeizaam en de verwachting is, dat deze zaak nog wel enige 
tijd in beslag zal nemen. 
Het ziet er naar uit, dat de liquidatie van de N.V. Mij. 
tot Exploitatie van Verenigingsgebouwen in het komende ver
slagjaar kan worden afgewikkeld. 
De huisvestingsproblematiek is een steeds weer terugkerend 
agendapunt geweest. De hiervoor na deze verslagperiode in 
het leven geroepen kommissie is doende hiervoor op korte 
termijn een oplossing te vinden. Voor wat betreft de finan
ciële konsekwenties vindt terugkoppeling.naar de financiële 
kommissie plaats. 

FUNKTIONEREN PARTIJBESTUUR EN VOORBEREIDEN VERKIEZINGEN 
PARTIJBESTUUR 
Ter voorbereiding van voorstellen aan het partijbestuur over 
het funktioneren en het verkiezen van een nieuw partijbe
stuur in april 1979, stelde het partijbestuur de volgende 
kommissie in: I. van den HeuVel, G. Heyne den Bak, J. van 
der Doef, B~ Peper en A. Reuvekamp. 
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Deze kommissie heeft een notitie geproduceerd, die mede ten 
grondslag heeft gelegen aan de Beleidsnota van het partij
bestuur, die na de verslagperiode is gepubliceerd. 

KAMPACNEKOMMISSIE 
Evenals in de vorige verslagperiode is ook in deze periode 
het partijbestuur er weer toe overgegaan een kampagnebureau 
in te stellen. 
Het partijbestuur delegeerde zijn verantwoordelijkheid voor 
de gang van zaken rond de kampagne voor raads- en Statenver
kiezingen aan dit kampagnebureau. 
Het kampagnebureau dat door het partijbestuur werd benoemd 
bestond uit: Ien van de Heuvel, Gerard Heyne den Bak, Jaap 
van der Doef, Marcel van Dam, Ed van Thijn, Joop den Uyl, 
Dick Kalk, Wouter Gortzak, Pijkel Schröder, Felix Rottenberg, 
Kees Bode, Joke Kernper (sekretariaat) en tevens werd namens 
de Sektie Gemeente, Gewest en Provincie Pieter Nieuwenhuijsen 
toegevoegd. 
Eén en ander leidde ertoe, dat de landelijke kampagnekommis
sie ook in deze periode niet bij elkaar kwam. 

Uiteraard waren de aktiviteiten van het kampagnebureau van 
een andere aard dan bijvoorbeeld bij Tweede Kamerverkiezin
gen. Veel meer aandacht aan service-verlening aan gewesten 
en afdelingen en aan de materiaalvoorziening. Deze lijn 
zette zich in nog sterkere mate door bij de Gemeenteraads
verkiezingen. 
Onderhet kopje verkiezingen treft u een verslag aan over de 
aktiviteiten en een overzicht van het materiaal, dat ver-
vaardigd werd in het kader van de Raads- en Statenverkie
zingen. 

KULTURELB MINDERHEDEN 
Voorzitter: Henk Malleman 
Sekretaris: Kees Terelaar 
Op 7 november 1977 is de Kommissie Kulturele Minderheden 
(K.K.M.) geïnstalleerd door partijvoorzitter Ien van den 
Heuvel. 
Het partijbestuur had tot de instelling van deze kommissie 
besloten naar aanleiding van een advies in die richting van 
de Evert Vermeer Stichting. 
De K.K.M. kreeg als opdracht mee een socialistische visie te 
ontwikkelen inzake de positie van kulturele minderheden bin
nen de Nederlandse samenleving. 
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De aktualiteit heeft de K.K.M. er toe gebracht zich in eerste 
instantie te buigen over de problematiek van de Molukse min
derheid in Nederland aan de hand van de gelijknamige rege
ringsnota. Na een vijftal vergaderingen heeft de K.K.M. een 
advies terzake van het partijbestuur kunnen uitbrengen. Hier
in worden ook enkele beleidslijnen naar een algemeen gekoör
dineerd minderhedenbeleid aangegeven. 
Op basis van dit advies, dat inmiddels in grote lijnen door 
het partijbestuur is aangenomen, zal de K.K.M. verder werken 
aan haar vorenomschreven opdracht. 

MEDIABELEID 
Ir verband met het sluimerende bestaan van dezekommissie be
sloot het partijbestuur tot opheffing. 
Aangezien zich echter met name op het terrein van radio en 
televisie dusdanige ontwikkelingen voordoen, dat daaraan ook 
in de politiek niet langer kan worden voorbijgegaan, stelde 
het partijbestuur een kleine omroepkommissie in, die tot 
taak kreeg de gevolgen van de telekommunikatieve ontwikke
ling (kabel, satelliet, teletekst, viewdata) in kaart te 
brengen en zo mogelijk voorstellen te formuleren om de ge
profileerde omroep veilig te stellen, ondanks de commerciële 
bedreigingen van binnen en van buiten. 
In de volgende periode zal verslag worden gedaan van samen
stelling en werkzaamheden van deze kommissie. 

MEERJARENRAMINGEN EN PARTIJ-ORGANISATIE 
In dit jaar is dekommissie voortgegaan op de weg, zoals aan
gegeven in de Interim-rapportage, welke besproken werd op de 
partijraad van juni 1977. 
Zoals bekend, onderging het toch al aanzienlijke takenpakket 
van de kommissie toen een uitbreiding door de goedkeuring 
van de partijraad om naast een afdelingsonderzoek ook een 
onderzoek onder leden te houden. 
De kommissie vergaderde in de regel eens per maand plenair 
en aanzienlijk vaker in subgroepen. 
Het is de vaste wil van de kommissie in het voorjaar van 1979 
haar eindrapportage, inklusief de beide onderzoeksverslagen, 
aan het partijbestuur aan te bieden. 



MIDDEN- EN KLEINBEDRIJF 
De partijkommissie heeft in 1978 op verschillende terreinen 
aktiviteiten ontplooid. 
Het ekonomieprojekt van de partij werd diepgaand besproken. 
Diverse notities werden hiervoor door·leden van de kommissie 
opgesteld. Met name de distributiesfeer, waarin het MKB een 
belangrijke rol vervult, de problematiek van de voortdurende 
schaalvergroting - ook in het MKB - en de relatie van het 
MKB met de ruimtelijke ordening waren hierbij aan de orde. 
In het komende jaar zal hier verder aan gewerkt worden. 
De ruimtelijke ordening stond eveneens centraal bij de be
spreking van twee nieuwe regelingen van het Ministerie, te 
weten de steun voor bedrijven in stadsvernieuwingsgebieden 
en de steun voor detailhandel in kleine kernen op het platte
land. Deze twee regelingen zijn tot stand gekomen op aan
drang van de Tweede Kamerfraktie van de PvdA; zij zijn echter 
uitermate ingewikkeld en stellen slechts geringe middelen 
beschikbaar zodat het effekt helaas gering is. 
Voor het Raads- en Statenkongres stelde de kommissie een re
solutie voor het Midden- en Kleinbedrijf op, die aangenomen 
werd. De indruk bestaat bij de kommissie dat raads- en 
statenleden de ekonomische problematiek van het MKB, en met 
name haar relatie met andere beleidsterreinen als stadsver
nieuwing, ruimtelijke ordening e.d., niet altijd goed 
onderkennen. Eén van de redenen hiervoor is de geringe aan
hang die de partij in middenstandskringen heeft. Ook de 
kontakten van het kader van de partij met de middenstand 
zijn gering. 
Voor advisering van de Tweede Kamerfraktie werden diverse 
wetsontwerpen besproken, waaronder de Wet Economische Mede
dinging, de Wet Investeringsrekening en de Wetswijziging 
van AAW. 
Leden van de kommissie brachten op diverse plaatsen de opvat
tingen van de PvdA over het Midden- en Kleinbedrijf naar 
voren. Onder andere sprak Loe Lap voor een kongres van de 
Consumentengond; Nora Salomons voor een kongres van de 
Nederlandse Middenstands Bank. 
Het MKB-ombudswerk in Amsterdam werd dit jaar voortgezet. 
De belangstelling ervoor vermindert, mede door de geringe 
beken~heid en aanhang onder de middenstanders. Ter verbete
ring is een publiciteitskampgne opgezet. Met landelijke en 
plaatselijke PvdA-ombudsleden werden afspraken gemaakt zo
dat middenstanders doorverwezen zullen worden naar het MKB
ombudswerk in Amsterdam, die de specifieke kennis over MKB
problemen heeft. 
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In het afgelopen jaar werd het maandblad Spil gelanceerd. In 
de redaktie zijn vele leden van de kommissie vertegenwoordigd. 
Het blijft echter moeilijk een progressief blad, gericht op 
boeren, middenstanders en de voedingssektor van de grond te 
krijgen. Het abonneebestand blijft dan ook enigszins achter 
bij de verwachtingen. 
Tenslotte werd de kommissie door Wim Puister vertegenwoordigd 
bij de Bundeskonferentie van de "Arbeitsgemeinschaft Selb
ständige in der SPD" (10 en 11 november 1978). 
Tot voorzitter respektievelijk ondervoorzitter werden Nora 
Salomons en Joop Zwarts gekozen. Sekretaris/medewerker werd 
per 1 maart 1978 Eppo Bolhuis. 

ONAFHANKELIJKE COMMISSIE KANDIDAATSTELLING EUROPEES PARLEMENT 
Deze kommissie werd gekozen door het kongres op 10 februari 
1978 en bestaat uit de volgende leden: M. van den Berg, 
M. Epema-Brugman, W. Gortzak, G.J. Heyne den Bak, H. Kombrink, 
s. Langedijk-de Jong, G.M. Nederhorst (als opvolger van 
A. Vondeling, die zich wegens zijn kandidatuur voor het 
Europese Parlement terugtrok als kommissielid), A.P. Oele, 
J.P. Pronk, A.J. Voortman en W. van de Zandschulp. 
In de verslagperiode kwam de kommissie viermaal bijeen o.a. 
ter bespreking van de te verrichten werkzaamheden, de daar
mee gepaard gaande tijdsplanning en voor het overleg met de 
gewestelijke besturen en de voorzitter van Eerste en Tweede 
Kamerfraktie. 
De kommissie wees als haar voorzitter aan: J.P. Pronk. 

PARTIJDEMOKRATIE 
Op het buitengewoon kongres van 5 november 1977 werd een motie 
aangenomen, die het partijbestuur opdroeg om ~a overleg met 
de partijraad het kongres voorstellen te doen, die ten doel 
hebben de invloed van de kiezers via de partij(-organen) te 
versterken en zorgvuldig te regelen. 
Voor dit doel stelde het partijbestuur een kommissie in, die 
de opdracht kreeg op basis van de kongresresolutie te bestu
deren hoe de verhouding tussen partij-, kiezers- en parle
mentaire demokratie op landelijk niveau moeten worden ge-
regeld. · 
Daarbij dient zij de ervaringen te betrekken van de kabinets
formatie, alsmede de besluiten van het raads- en staten
kongres van 11 februari 1978. 



De kommissie zal voorstellen doen die de formele en informe
le verhouding regelen tussen de verschillende partij-organen 
zowel in een regerings- als oppositieperiode en tijdens een 
formatie. 
De kommissie bestaat uit: Ed. van Thijn (voorzitter), 
B.J. v.d. Bocmen (sekretaris), I. van den Heuvel, G.J. Heyne 
den Bak, R. Poppe, M. Vonk, M. Smeets, P. Reckman, B. Tromp, 
R. de Wit, H. Kombrink, S. Langedijk-de Jong, G. Klein, 
C. Schuijt, W. Gortzak, A. van der Louw, J. Kooiman, 
M.J. Grotenhuis en R. in 't Veld. 

REGLEMENTENKOMMISSIE 
In de verslagperiode kwam de kommissie, bestaande uit: 
G.J. Heyne den Bak (voorzitter), P.M.G.P. Janssens, H.G. 
Ouwerkerk, J.A. Ruarus (sekretaris), A.P. Schilthuis, 
J. Schrik en J.M. van Veggel, tweemaal bijeen ter voorbe
reiding van een aantal reglements- en statutenwijzigingen. 

26. 



PARTIJRADEN 

In de verslagperiode werden twee partijraden gehouden. 
25 OKTOBER 1977: 
Het verslag van deze partijraad, die gewijd was aan de beoor
deling van het tussen de fraktievoorzitters van PvdA, CDA en 
D'66 bereikte akkoord t.a.v. de zetelverdeling voor een nieuw 
te vormen kabinet-Den Uyl, isopgenomen ~n de politieke ver
slagen van het partijbestuur over de periode 1976-1978. 
16 EN 17 JUNI 1978: . 
Deze partijraad die o.a. bijeen was geroepen ter vaststelling 
van de organisatorische en financiële verslagen 1976-1977, een 
aantal reglementswijzigingen en de begroting 1977il978, nam 
de volgende besluiten: 
a. Organisatorische en financiële verslagen 1976/1977 

Deze werden na beantwoording van een aantal vragen doorde 
partijraad zonder wijzigingen goedgekeurd. 

b. Décharge penningmeester 
Aan de penningmeester werd onder dankzegging décharge ver
leend. 

c. Reglementswijzigingen en diverse voorstellen 
Bij dit onderdeel werden twee voorstellen (van Noord Brabant 
Oost en Noord Brabant West) betrekking hebbend op de verkie
zing van het partijbestuur, alsmede de volgende uitspraak: 

De partijraad van de Partij van de Arbeid, op 16 
en 17 juni 1978 te Amsterdam bijeen; 
overwegende dat bij de laatste verkiezingen voor 
het partijbestuur geen kandidaten uit het zuiden 
zijn gekozen; 
overwegende dat in vrijwel alle organen van de 
partij een evenredige regionale verdeling wordt 
voorgeschreven; 
draagt het partijbestuur op te komen met een 
voorstel, 

voor behandeJ.ing verwezen naar het kongres van april 1979. 
Bovendien werd nog het volgende voorstel m.b.t. testellen 
criteria voor de verkiezing van het partijbestuur aangenomen: 

De partijraad van de Partij van de Arbeid, op 16 
en 17 juni 1978 te Amsterdam bijeen; 
nodigt het partijbestuur uit aan de partijraad 
een voorstel te doen o~r het profiel m.b.t. de 
gewenste organisatorische, politieke en overige 
kwaliteiten van de leden van het nieuwe partij
bestuur die in funktie worden gekozen, zonder 
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daarbij namen te noemen, en het partijbestuur 
in z'n geheel, ter behandeling in de september
vergadering. 
Bij de bereidverklaring dienen de kandidaten 
informatie te verstrekken aan de hand van deze 
door de partijraad vastgestelde criteria. Deze 
informatie wordt ter kennis gebracht aan de 
kongresafgevaardigden, die het nieuwe partij
bestuur kiezen; 
en gaat over tot de orde van de dag. 

d. Vaststelling werkschema 1978/1979 

28. 

Bij dit agendapunt werden de volgende uitspraken g~daUl: 
1) De partijraad van de Partij van de Arbeid, bij

een te Amsterdam op 16 en 17 juni 1978; 
konstateert dat het kabinet-Van Agt/Wiegel 
t.a.v. het belangrijkste probleem van de eko
nomische krisis maatregelen neemt welke deze 

~ krisis eerder verergeren dan tot een oplossing 
brengen; 
konstateert dat de twee belangrijkste maatrege
len van dit kabinet op dit vlak, t.w. de globaal 
gerichte steun aan de scheepsbouw en de zware 
metaal en de a-selektieve bezuinigingen op de 
kollektieve overheidsuitgaven, daarvan een voor
beeld zijn; 
konstateert voorts dat in het kader van een eko
nomiekongres het van het allergrootste belang is 
dat de partij zich tegen een dergelijk beleid 
duidelijk inhoudelijk uitspreekt; 
is van mening, dat daartoe op het kongres zeer 
duidelijk aandacht gegeven moet worden aan de 
volgende hoofdpunten: 
1. de rol van de overheid als konsument, als 

investeerder en als werkgever; 
2. de noodzaak een duidelijk planningskader te 

ontwikkelen, mede betrokken op de facetten 
milieu, energie, derde wereld en regionaal 
beleid; 

3. de samenhang tussen demokratische sturing 
van de ekonomie en de daarbij behorende 
noodzakelijke radikale verandering in de 
zeggenschapsverhouding in de onderneming; 

4. eerlijke verdeling van het werk; 
I 



verzoekt het partijbestuur dat de inhoud van 
deze motie wezenlijk betrokken wordt bij de 
voorbereiding van het genoemde kongres. 

2) De partijraad van de Partij van de Arbeid, bij
een op 16 en 17 juni 1978 te Amsterdam; 
overwegende dat het kongres van oktober 1977 
op voorstel van het partijbestuur heeft beslo
ten tot een proefneming met een nieuwe kongres
procedure en dat die proefneming zal plaats
vinden ter voorbereiding van het kongres in 
april 1979, met als onderwerp het ekonomisch 
beleid op lange termijn; 
dat het partijbestuur er niet in is geslaagd 
de procedure overeenkomstig het kongresbesluit 
te laten verlopen, zodat volledige uitvoering 
van de nieuwe pr0cedure onmogelijk is geworden; 
dat de ekonomische situatie zodanig problema
tisch is, dat de Partij van de Arbeid het zich 
niet kan veroorloven het formuleren van haar 
visie op het ekonomisch beleid op langere ter
mijn nog verder uit te stellen; 
spreekt zijn spijt uit over het feit dat het 
partijbestuur geen kans heeft gezien de proef
neming met de nieuwe procedure gestal te te geven; 
draagt het partijbestuur op: 
het tweejaarlijks kongres met als speciaal thema 
het ekonomisch beleid op langere termijn in 
april 1979 te laten doorgaan; 
draagt het partijbestuur tevens op: 
De aan het kongres aan te bieden resolutie over 
het ekonomisch beleid een struktuur te geven zo
als in de nieuwe procedure was voorzien, d.w.z. 
dat deze tenminste moet bevatten: 
- een analyse van de situatie 
- doelstellingen (o.a. terugkoppelend op begin-

selprogramma} 
- middelen (o.a. terugkoppelend op verkiezings

programma} 
- weg waarlangs (o.a. strategie) 

e. Vaststelling begroting 19~8/1979 
1. De volgende uitgangspun\en worden vastgesteld: 

a. Inkómsten: - ledental waarop begroting is gebaseerd: 
ros.ooo 

- gemiddelde kontributieverhoging 7% 
- ihvoering nieuwe groep 5 
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b. Uitgaven: -salarisverhoging 7,5% 
- algemene kostenverhoging 5 + 2% 
- inkomsten 3.000 leden bestemmen voor 

niet-strukturele uitgaven 
2. De door het partijbestuur voorgestelde kontributiescha

len en -bedragen worden door de partijraad akkoord be
vonden, met dien verstande, dat een nieuwe groep 11 
wordt toegevoegd. 

3. Bij dit onderdeel van de agenda wordt het volgende 
voorstel aangenomen: 

GELDERLAND 
Het partijbestuur dient de mogelijkheid te on
derzoeken om uit de land~lijke partijmiddele~ 
een financiële bijdrage te leveren aan partij
organisaties die verbonden ~ijn aan een extra, 
door het Rijk ingestelde, bestuurslaag. 

4. In verband met het feit dat de reglementenkommissie 
zich met een aantal vragen tot het partijbestuur heeft 
gewend, waarop eerst geantwoord dient te worden alvo
rens de kommissie reglementswijzigingen m.b.t. het FBA 
kan opstellen in de zin als bedoeld in de uitspraakvan 
de partijraad van september 1977, heeft het partijbe
stuur het noodzakelijk geacht opnieuw de partijraad te 
raadplegen over de ontstane situatie. Het partijbestuur 
staat nl. nog steeds op het·standpunt dat het automa
tisch afvoeren van de ledenlijst volgens artikel 9lid 
c van.de statuten van diegenen, die hun FBA-bijdragen 
niet betalen, poiitiek gesproken uiteist ongewenst zou 
zijn en in feite onmogelijk is. 
Een ordevoorstel om, gezien de patstelling, nu geen be
sluiten te nemen en de verdere behandeling van dit on
derwerp van de agenda af te voeren om het partijbestuur 
in de gelegenheid te stellen volgend jaar met een nade
re évaluatie te komen, werd aangenomen. 

5. Besloten wordt van een eventueel positief resultaat 
1978/1979 de opbrengst van 3.000 leden te bestemmen 
voor: 
- verkiezingsfonds 
- huisvesting 
- opvang nieuw kontributiesysteem 1979/1980 

6. De abonnementsprijs voor Roos in de Vuist wordt vast
gesteld op f 38,00 per jaar. 



7. Verdeling van het overschot 1976/1977 wordt als volgt 
bepaald: 
1. verkiezingskasten f. 300.000 
2. reservering voor kosten extra kongres 

november 1977 f. 73.500 
3. reservering komende verhuizing kantoor 

PvdA 
4. reservering invoering nieuw kontributie-

f. 150.000 

systeem f. 185.000 
5. toevoegen aan kapitaal f. 16.185 

8. Vervolgens werd de begroting ongewijzigd vastgesteld. 
9. Voorts werd bij dit agendapunt het volgende voorstel 

aangenomen: 
LEEUWARDEN: 
- Zo spoedig mogelijk nadat de rekening over 

het afgelopen verenigingsjaar en de begro
ting voor het volgende verenigingsjaar zijn 
vastgesteld~ verzorgt het partijbestuur een 
niet-gedetailleerde publikatie in de partij
krant, waaruit op een wijze welke voor alle 
geïnteresseerde partijleden duidelijk is 
blijkt hoe de partijraad de opgebrachte kon
tributies heeft besteed en hoe de op te bren
gen kontributies zullen worden besteed. 
Het partijbestuur besteedt de grootst moge
lijke zorg aan de bekendmaking aan alle le
den van elke wijziging van de kontributie
regeling, b.v. door een opvallende publika
tie in de "kleine PK". 
Daarbij wordt bijzondere aandacht besteed 
aan de volgende punten: 
1. de noodzaak van de hoogte van de laagste 

kontributieklasse; 
2. de motivering van de extra kontributie, 

welke wordt verlangd van de politieke 
ambtsdragérs; 

3. de van alle leden verwachte solidariteit 
om te betalen in de juiste kontributie
klasse; 

4. een voor geen enkel misverstand vatbare 
omschrijving van het begrip "inkomen", 
dat bepalend is voor de kontributieklas
se. 



f. Financiële Kommissie 
Naast de huidige leden B. Bartmentloo, J.H. Simons (voor
zitter), R. in 't Veld, B. Visser en A. van der Zijpp wordt 
bij eerste stemming gekozen H. Rosenberg en bij herstem
ming J. van Ark. 

~· Penningmeester EVS 
Bij akklamatie wordt benoemd J. Kieboom-Akkerman. 
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VERKIEZINGEN 

Onder verwijzing naar het verslag van de kampagnekommissie 
laten wij hieronder een verslag van de aktiviteiten en een 
overzicht van het materiaal van de verschillende kampagnes 
volgen. 

PROVINCIALE STATEN 29 MAART 1978 
Het kampagnebureau kwam in een veertiendaagse frekwentie 
bijeen. Naar het eind toe werd dat opgevoerd tot dagelijks 
in de laatste twee weken voor de verkiezingen. 
Op basis van een door het partijbestuur goedgekeurde stra
tegienotitie werd de kampagne inhoudelijk voorbereid. Eén 
van de belangrijke elementen in de kampagne werd, dat dit 
een eerste mogelijkheid voor de kiezers was om zich uit te 
spreken over het beleid van het kabinet-Van Agt/Wiegel. 
Uitvloeisel van die strategie was b.v. de laatste-dag-ad
vertentie met als kopregel: "Ditmaal telt een stem voor de 
PvdA dubbel" • 
Er werd weer een aantal landelijke bijeenkomsten georgani
seerd, waarop Den Uyl het woord voerde. Zo vond er in 
Maastricht een grote bijeenkomst plaats op tweede Paasdag. 
De sprekerskoördinatie werd nogal belemmerd door het feit, 
dat de Kamer gewoon doorvergaderde en er dikwijls belang
rijke stemmingen waren waarvoor kamerleden hun spreekbeurt 
moesten afzeggen. 
Er werd ook een grote landelijke kampagnedag georganiseerd 
op 15 april 1978 in de Flint in Amersfoort. Daar werd uit
gebreide informatie gegeven over de kampagne en konden af
delingen hun materiaal ophalen. 
De uitslagenavond werd gehouden in Maastricht en werd meer 
dan zeer druk bezocht. 

Affiches: 
Cijferaffiches (klein, midden en groot, totaal) 
Opkomstbevorderingsaffiches 
Rooie Vrouwen-affiches 
A-4 affiches 

Folders: 
Rooie Vrouwen-folders 
JS-folders 
Dónderwolkfolders 
Laatste-dag-folders 
Provinciale folders 

215.000 
30.000 
10.000 

400.000 

100.000 
80.000 

1.500.000 
4.000.000 
1.120.000 
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overig materiaal: 
Schoolkranten 
Spaarpotten 
Ballonnen 
Stickers 

GEMEENTERADEN 31 MEI 1978. 

200.000 
80.000 

125.000 
200.000 

Zoals al eerder gememoreerd, beperkten de bemoeienissen 
van het kampagnebureau zich in deze periode vooral tot 
dienstverlening aan de afdelingen. Er werd een sprekers
koördinatie verzorgd en veel assistentie werd aan afdelin
gen gegeven b.v. bij het maken van advertenties e.d. 
Evenals bij de statenkampagne werd veel aandacht besteed 
aan opkomstbevordering. 

Rooie Vrouwen-folder 
Jongeren-folder 
Rooie Vrouwen-affiches 
Sprekersdokumentatie 

AKTIES 

125.000 
85.000 

9.000 
2.000 

WERKGROEP WERKGELEGENHEID EN BEDRIJFSDEMOKRATISERING 
1. Samenstelling werkgroep 
De werkgroep bestaat uit de volgende leden: 
Algemene leden: Jaap van der Doef (vz.), Johan Stekelanburg 
(sekr.), Marga Barnard, Johan Bekema, Wim Bos, Cor Inja, 
Paul Kalma, Maurice Koopman, Max de Leeuw, Stan Poppe, 
Hein Roethof, Rutger Sc hui temaker, Gaston Sporre en Jaap 
van der Woord. 
Regionale vertegenwoordigers: Kor Boer (Groningen), Gerrit 
Lahuis (Drente), Jan Dijkerna (OVerijssel), Jan Salari (Gel
derland), Jacques Bus (Utrecht), Wiep van Roeden (NHN), Jens 
Sipkes-(NHZ), Pieterjan van Delden (Amsterdam), Cees Zwij
nenburg (Den Haag), Wim Erkens (Zeeland), Jan van Eekelen 
(NBO) en Willem van Woensel (NBW). 
Het Dagelijks Bestuur dat regelmatig bijeenkomt wordt ge
vormd door: Jaap van der Doef, Stan Poppe, Wim Bos, Pieter
jan van Delden en Johan Stekelenburg. 

2. Naamswijziging 
De ri~am van de werkgroep is veranderd. Vroeger was het Werk
groep Bedrijfsdemokratisering, nu Werkgroep Werkgelegenheid 
en Bedrijfsdemokratisering. Daartoe is besloten omdat het 
partijkongres in 1977 had vastgesteld dat aan de werkgroep 
"alle aktiviteiten in de sociaal-ekonomische sektor, met 
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uitzondering van het arbeidsvoorwaardenbeleid" worden toe
vertrouwd. De nieuwe naam geeft dus beter het werkterrein 
aan. 

3. Vergaderingen 
De landelijke werkgroep is in dit seizoen 8 keer in vergade
ring bijeen geweest. Daarnaast heeft het dagelijks bestuur 
ook nog 5 keer vergaderd. 

4. Landelijke bijeenkomsten 
Er zijn twee landelijke bijeenkomsten georganiseerd. Op 8 
oktober 1977 is in Utrecht een resolutie opgesteld over 
"demokratisering van het overheidsapparaat". . 
Op 4 maart 1978 is in Amersfoort het kommentaar vastgesteld 
van onze werkgroep op het wetsontwerp Arbeidsomstandigheden
wet. 

5. .Regionale akti vi tei.ten 
In een groot aantal gewesten funktioneren nu regionale werk
groepen. Er zit wel verschil in de manier waarop deze groe
pen werken. Verslaggeving vindt plaats via jaarverslagen 
van gewestelijke besturen. 

6. Inhoudelijke .aktiviteiten 
a. Demokratisering overheidsapparaat 
Op 8 oktober 1977 is na bijeenkomsten in de regio's een re
solutie opgesteld. Deze resolutie is overgenomen door het 
partijbestuur en verwerkt in een pre-advies voor het Raads
en Statenkongres op 11 februari 1978. Daar is echter het 
partijbestuursvoorstel niet overgenomen, maar een ander 
voorstel, dat overigens in grote lijnen overeenkomt met 
onze resolutie. 
Om te zorgen dat _deze zaak in de aandacht blijft, is er een 
groepje ingesteld dat de uitvoering van de kongresafspraken 
zal bewaken. 
b. Wetsontwerp Arbeidsomstandighedenwet 
OVer dit wetsontwerp is door een groepje uit onze werkgroep 
samen met kamerlid Hartmeijer en Industriebond NVV-bestuur
der Van Hattem een brochure gemaakt, die grote aftrek heeft 
gevonden. Na besprekingen in aan aantal regionale bijeen
komsten is op 4 maart 1978 in Amersfoort het definitieve 
kommentaar van de werkgroep vastgesteld. Dit kommentaar is 
door de fraktie verwerkt in de schriftelijke voorbereiding 
van het wetsontwerp. 
c. Sociaal Vestigingsbeleid 
Door enkèle leden van de werkgroep zijn bijdragen geschre-



ven over dit thema. Omdat ook de WBS zich bezighield met 
deze aspekten, is op 20 mei 1978 in samenwerking met onze 
werkgroep in Kerkrade een bijeenkomst gehouden over "regio
nale ekonomische politiek". 
d. Bestek '81 
Onze werkgroep heeft een uitvoerig kommentaar vastgesteld 
op de regeringsplannen. Het kommentaar is gezonden naar 
alle partijraadsleden en heeft een belangrijke rol gespeeld 
bij de besluitvorming tijdens de partijraad. De partijraad 
heeft in een motie de konklusies van onze werkgroep onder
steund. 
Het idee voor de grote Bestek-manifestatie in Ahoy-R9tterdam 
is in onze werkgroep geboren. 
e. Pamflet 
In een oplage van 25.000 exemplaren is bij bedrijven en gro
te bevolkingscantra een pamflet van onze werkgroep verspreid 
waarin het beleid van dit kabinet aan de kaak is gesteld. 

f. Bulletin 
In dit seizoen is gestart met de uitgave van een bulletin. 
In december 1977 en mei 1978 is een dergelijk bulletin ver
schenen. De werkgroep beraadt zich nog over frekwentie en 
inhoud vante verschijnen bulletins. 
g. Konferentie Sheffield 
Drie vertegenwoordigers van onze .werkgroep (Van der Doef, 
De Bruin en Brandho:Éf) hebben op 15 en 16 april 1978 een 
konferentie bijgewoond van het Institute for workers Control 
over "Medezeggenschap en werkgelegenheid". 
h. Uitgangspunten werkgroep 
Aan het einde van het seizoen heeft er een diskussie plaats
gevonden over de mogelijkheden tot uitbouw van ons werk. 
De behoefte aan die diskussie was ontstaan door: 
- de signalering van restauratietandenzen in het beleid van 

onze partij; 
- het nog onvoldoende van de grond komen van regionale werk-

groepen. 
De na diskussie vastgestelde uitgangspunten zullen nu door 
middel van een brochure in de partij verspreid worden. 
i. Ekonomie-projekt 
Aan de voorbereiding van het. c·nderdeel ekonomie op het kon
gres van april 1979 wil onze werkgroep een bijdrage leve
ren. Daartoe zijn in dit verslagjaar voorbereidingen getrof
fen. De uitvoering valt buiten deze verslagperiode. 
j • Tenslotte1 

Met uitzondering van Friesland, Limburg en Rotterdam is in 



alle gewesten een onderbouw van de werkgroep. 
Gesteld kan worden dat het funktioneren van deze funktionele 
werkgroepen voor een belangrijk deel overeenkomt met de oor
spronkelijke gedachten bij de opzet. 
Ondanks alle diskussies over "Partij-in-aktie" geven enkele 
honderden partijgenoten aktief vorm aan een vertaling van de 
politiek naar grote groepen werknemers. Daarbij mag ook 
vastgesteld worden, dat deze zaken gebeuren zonder dat een 
beroep hoeft (kan) gedaan (te) worden op het partijapparaat. 
Vraag blijft wel hoe lang dit nog door kan gaan. 

WERKGROEP VOLKSHUISVESTING 
Gedurende het verslagjaar bestond de werkgroep uit de volgen
de personen: Douwe van Dam, Edo Jongejan, Gerard van Otter
loc, John Pieters, Chris van der Schoot, Frans van der Sluys, 
André Thomson, Brandje.Bakker, Ery Berger, Peter Gemmeke, 
Karel Musch en de Tweede Kamerfraktieleden V.R.O. 
Het sekretariaat werd vervuld door Astrid Blokpoel. 

In het verslagjaar is een begin gemaakt met een duidelijker 
taakverdeling en taakafbakening tussen de werkgroep Volks
huisvesting en het ombudswerk. 
He~ ombudswerk is de laatste jaren (voorzover het nog funk
tioneerde) geëvalueerd van huurombudswerk tot algemeen om
budswerk, een veel breder terrein dan de oorspronkelijke op
zet. Hierdoor werd een andere struktuur noodzakelijk. Deze 
werd gevonden in het oprichten van een aparte werkgroep Om
budswerk, waarin de werkgroep Volkshuisvesting participeert 
door middel van de sekretaris en één van haar leden; ook par
tijbestuur en Kamerfraktie zijn hierin vertegenwoordigd. 
De werkgroep heeft zich daarnaast gebogen over taak en samen
stelling van de werkgroep. Kort weergegeven luidde de konklu
sie, dat de taken veelvormig zijn, enerzijds beleidsadvlse
rend en kritisch volgen van de Kamerfraktie, adviserend naar 
het partijbestuur toe en anderzijds trachten naar de partij
leden toe zowel voor een informatieve als een politieke ver
taling zorg te dragen. 
De fraktieleden V.R.O. werden in dit kader adviserende leden. 
Uit deze taken zou moeten volgen, dat ook de samenstelling 
verbreed moet worden in de richting van partijverwante orga
nisaties. 
In het partijbestuur werd de werkgroep dit jaar vertegen
woordigd door Nora Salomons en Edo Jongejan; de laatste was 
tevens voorzitter. 
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Inhoudelijk hield de werkgroep zich met een groot aantal on
derwerpen bezig. Lang en veelvuldig is gepraat over de in
voering van de huurprijzenwet, de wet op aanschrijving tot 
verbetering, de huurprijzen na verbetering en de verkoop 
woningwetwoningen. 
Naar aanleiding van de wijzigingen in het Burgerlijk Wetboek 
werd kontakt onderhouden met het komitee Huurbescherming, 
dat ook een vergadering bijwoonde om zijn bezwaren toe te 
lichten. 
In 1978 werd ook een start gemaakt met een overleg tussen 
wethouders V.H. en R.O., de Kamerfraktie en de werkgroep 
Volkshuisvesting. Het is de bedoeling dat dit regelm~tig 
plaatsvindt. 

OMBUDSWERK 
Het verslag van het ombudsteam van de kamerfraktie in deze 
periode verschilt weinig van dat van de voorgaande jaren. 
Toch is er sprake van een aantal nieuwe ontwikkelingen. Men 
kan rustig stellen dat het ombudswerk in de periode 1976/77 
een inzinking doormaakte. Bij veel kaderleden bestond een 
gebrek aan motivatie voor dit partijwerk. De belangstelling 
voor de vormingsaktiviteiten verminderde en het ombudsteam 
van de kamerfraktie funktieneerde slecht. Wel werden vele 
burgers geholpen met hun vragen en klachten (128 bemiddelin
gen) • In overleg met het partijbe'stuur werd gekonstateerd 
dat er een aantal knelpunten in de organisatie was. Deson
danks zagen.het partijbestuur en het ombudsteam voldoende 
mogelijkheden om door te gaan. Het kongres in oktober 1977 
was het daarmee eens en sprak zich uit voor de voortgangvan 
het ombudswerk. 
De parlementaire periode 1977/1978 kende een flinke opbloei 
van het ombudswerk. De ledenaanwas van de partij had medehet 
gevolg dat de belangstelling voor het aktiewerk sterk toenam. 
De ombudsmedewerker heeft dan ook vele afdelingen bezocht om 
informatie te geven over de opzet, bedoeling en organisatie 
van het ombudswerk. De belangstelling voor de vormingsweeken
den was zo overweldigend dat vele gegadigden teleurgesteld 
moesten worden. Het ombudsteam van de kamerfraktie heeftdeze 
periode tevens gebruikt om haar eigen funktioneren te evalu
eren en plannen voor de toekomst te maken. Dit heeft ertoe 
geleid dat het ombudsteam,in samenwerking met de werkgroepen 
Volkshuisvesting en Midden- en Kleinbedrijf, hetpartijbe
stuur heeft voorgesteld een nieuwe funktionele werkgroep 
"ombudswerk"

1 
in te stellen. 
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Inmiddels is deze wer~groep met haar aktiviteiten begonnen. 
Het ombudsteam van de kamerfraktie heeft daardoor een geheel 
andere funktie gekregen. Zij zal zich gaan toeleggen op het 
parlementaire gevolg van gesignaleerde problemen. 
Op initiatief van het fraktiebureau hebben alle andere frak
tiekommissies leden moeten leveren. 
In het volgend verslagjaar zullen ongetwijfeld de resultaten 
van deze nieuwe struktuur zichtbaar zijn. Op 1 september 1977 
heeft Peter Gemmeke Rob de Vries opgevolgd als ombudsmedewer
ker. Het aantal individuele hulpvragen is in het laatste (op
positie)jaar sterk gestegen (1977/1978: 241 bemiddelingen). 
Een overzicht van de behandelde gevallen is gemaakt door Riek 
Alofs, stagiaire, en verkrijgbaar bij het ombudsteam. 
Het ombudsteam heeft enkele malen een parlementair gevolg 
kunnen geven aan gesignaleerde knelpunten. Te noemen zijn met 
name problemen rond de AWW, bijstand en huurbescherming. 
Het team bestond aan het eind van de verslagperiode uit: 
Siepie Langedijk-de Jong (vz.), Henk Hartmeijer (vice-vz.), 
Peter Gemmeke (medewerker-sekretaris), Nora Salomons, Arie 
de Graaf, Peter Reels, Joop Worrell en Henk Molleman. 
Van deze leden zullen alleen de eerste vier in het nieuwe 
jaar overblijven. Inmiddels heeft er echter een flinke aan
vulling uit andere fraktiekommissies plaatsgevonden. 

BIJEENKOMSTEN 

In de verslagperiode werd een drietal landelijke bijeenkom
sten georganiseerd. De eerste vond plaats onder de titel: 
DE P.v.d.A. IS NIET HEILIG. 
Deze bijeenkomst vond plaats op 20 mei 1978 op Kerk en Wereld 
in Driebergen en stond onder leiding van mw. Ien Dales. Er wa
ren ruim 80 personen aanwezig en er werd vooral gediskussieerd 
over de vraag hoe de reakties op het verschijnen van hetboek
je "De P.v.d.A. is niet heilig" kunnen worden omgezet in konkreet 
handelen, zowel naar de kerken als naar de politieke partijen toe. 

De tweede bijeenkomst 
ARGENTINIE 
was in samenwerking met D'66, PPR en PSP georganiseerd als 
protest tegen het doorgaan van het wereldkampioenschap voet
ballen in Argentinië, waar duizenden mensen gevangen zitten 
vanwege hun politieke opvatting en waar dagelijks de mensen
rechten worden geschonden. De bijeenkomst waaraan ook aktief 
werd meegewerkt door de Jonge Socialisten, de Evert Vermeer 
Stichting en het SKAN, werd gehouden op 3 juni 1978 in de Jaap 
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Edenhal te Amsterdam. 
Erwaren ongeveer 3000 bezoekers, die afwisselend luisterden 
naar sprekers van politieke partijen en van het Argentijnse 
verzet en naar muziek en cabaret. 

De derde bijeenkomst vond plaats op de laatste dag van het 
verslagjaar, 30 september 1978, onder de titel 
BESTEK '81, DA'S GEEN WERK. 
De protestmanifestatie werd gehouden in het Ahoy-Sportpaleis 
te Rotterdam en was gericht tegen de plannen van het kabinet
Van Agt/Wiegel. 
Er namen ongeveer 5000 mensen aan deze bijeenkomst deel, waar 
een groot aantal vertegenwoordigers van partij en andere or
ganisaties een korte toespraak hield, met als sluitstuk een 
gloedvol betoog van de voorzitter van onze Tweede Kamerfrak
tie, Joop den Uyl. 
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INTERNATIONAAL SEKRETARIAAT 

Gedurende het verslagjaar bestond de personele bezettinguit 
Wim Bogaard (internationaal sekretaris), Gina van Tijn en 
Riet van der Zedde (assistentes internationaal sekretariaat, 
part time). 
Vermeld moet worden dat het sekretariaat in deze periode met 
nogal wat praktisch organisatorische moeilijkheden te kampen 
heeft gehad. 
De internationaal sekretaris kon zijn funktie steeds moeilij
ker kombineren met zijn universitaire baan en uiteindelijk 
heeft dit ook geleid tot het terugtreden van Wim Bogaard. 
Met ingang van 1 oktober 1978 heeft Relus ter Beek de funktie 
waargenomen. Vanwege de aangeduide problemen zijn een aantal 
plannen met betrekking tot de organisatie van het buitenland
werk binnen de partij blijven liggen. Zo is de kommissie 
Buitenland bijvoorbeeld niet bijeen geweest. Wel is een 
nieuwe opzet gemaakt, waarvan ook de partijraad kennis heeft 
gekregen. Momenteel wordt gewerkt aan de uitvoering van deze 
plannen. Een nieuwe Midden Oosten kommissie is reeds gevormd 
en bezig aan de opstelling van een nieuw rapport. 
Bovendien is in voorbereiding de omvorming van de Chili
kommissie tot een algemene Latijns Amerika kommissie met een 
aantal specifieke landen-werkgroepen. 
Tijdens de verslagperiode was - ter verlichting van het werk 
van de internationaal sekretaris - al een taakverdeling ge
maakt tussen de internationaal sekretaris en Ien van den 
Heuvel. Laatstgenoemde heeft de partij vertegenwoordigd in 
de Federatie van Socialistische Partijen in de Europese Ge
meenschap. De internationaal sekretaris deed dat in het 
Bureau van de Socialistische Internationale. Een overzicht 
van de aktiviteiten van de verschillende partijkommissies 
volgt hieronder. 

Kommissie Ontwikkelingssamenwerking 
Voorzitter: Arie van der Hek. 
Sekretaris: Cor de Vos. 

De kommissie Ontwikkelingssamenwerking vergaderde in het ver
slagjaar zeven maal. De kommissie bestaat uit 35 leden. 
In het najaar van 1977 besprak de kommissie een aantal malen 
de gang van zaken rond de bezetting van de ministerspost 
voor ontwikkelingssamenwerking in een nieuw kabinet. 
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In de rest van het jaar heeft de kommissie een advies aan 
het partijbestuur voorbereid over de bilaterale ontwikke
lingssamenwerking. De kommissie acht het van belang dat de 
PvdA de oppositieperiode gebruikt om een lange termijnvisie 
te ontwikkelen met betrekking tot de ontwikkelingssamenwer
king. 
Verder heeft de kommissie besloten om het partijbestuur te 
berichten, dat zij nauw met de Evert Vermeer Stichting wil 
samenwerken en wel als volgt: 
- de kommissie is bereid ideeën en meningen op het terrein 

van de ontwikkelingssamenwerking van plaatselijke en regio
nale groepen te toetsen, d.w.z. van kommentaar te voorzien; 

-de kommissie wil adviezen,die geen spoedeisend karakter 
hebben, laten bespreken in de plaatselijke en regionale 
werkgroepen; 

- de EVS kan agendapunten aandragen voor de kommissie; 
- de EVS en de kommissie informeren elkaar over elkaars ak-

tiviteiten en bekijkenpergevalofze van elkaars diensten 
gebruik kunnen maken. 

Tenslottevergaderdende kommissie Ontwikkelingssamenwerking 
en de EEG-kommissie tweemaal over een advies aan het partij
bestuur over de verlenging van het verdrag van Lomé. 

Defensie-kommissie 
Voorzitter: Klaas de Vries (tot februari 1978), 

Bram Stemerdink. 
Sekretaris: Henk Vroman. 

De defensiekommissie vergaderde zeven maal gedurende deze 
verslagperiode. 
Tijdens deze vergaderingen is gekomen tot: 
a. bespreking c.q. adviezen aan bestuur en frakties van de 

Eerste en Tweede Kamer over aktuele defensie aangelegen
heden, zoals defensiebegroting, materieelvervangingen en 
neutronenbom. 

b. meningsvorming over diverse defensierapporten, zoals MIK, 
Stumik en de studie Territoriale Verdediging. 

c. voorbereidingen aan de studie Doelmatig Defensiebeleid 
deel III. 

Chili-kommissie 
Voorzitter: Piet Reekman 
Sekretariaat: Evert Vermeer Stichting 
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De Chili-kommissie, die vijftien leden telt, heeft tussen 
1 oktober 1977 en 1 oktober 1978 negen keer vergaderd. 
De voornaamste aktiviteiten van de kommissie in deze periode 
waren het opstellen van een advies over ekonomische maat
regelen tegen de junta van Chili voor het partijbestuur en 
het helpen voorbereiden van de 11 september-manifestaties 
binnen de Brede Chili Beweging. 
Verder werd de houding van de Nederlandse ambassadeurs in 
Latijns Amerika besproken aan de hand van een rapport van 
het CLAT, werd gepoogd een gesprek te organiseren met de 
Nederlandse fruit-importeurs over de invoer van Granny Smith 
appels uit Chili en werden overleg-ochtenden georganiseerd 
voor partijleden, die in Chili- of Latijns Amerika-komitees 
aktief zijn. Pogingen werden ook in het werk gesteld om het 
sekretariaat van de Chili-kommissie van de Socialistische 
Internationale naar Ne~erland te krijgen. 
Vaste punten op de agenda waren de rapportage vanuit de 
Tweede Kamerfraktie en de publiciteit. 
De Chili-kommissie zal in de toekomst waarschijnlijk geheel 
Latijns Amerika gaan bestrijken met sub-groepen die zich 
met de afzonderlijke landen bezighouden. Op deze manier kan 
de partij beter geïnformeerd worden over - en reageren op -
de ontwikkelingen in Latijns Amerika. 

EEG-kommissie 
Voorzitter: Schelto Patijn. 
Sekretaris: René Glaser 

Het aandeel partijgenoten dat lid van deze kommissie is, is 
gelijk gebleven, namelijk 55. 
De opkomst per maandelijke bijeenkomst is iets groter gewor
den, namelijk gemiddeld 18 leden. 
De volgende aktiviteiten zijn ondernomen: 
- Op 14 januari is tezamen met de Wiardi Beekman Stichting 

een studiekonferentie gehouden over de Europese politiek 
van de Partij van de Arbeid. 220 partijgenoten hebben hier
aan deelgenomen. Tevens is een studiemap met 21 artikelen 
over dit onderwerp verschenen. 

- Aan het februari-kongres is een notitie gezonden over de 
bezwaren die bij de meerderheid van de leden van de EEG
kommissie leven, indien het dubbele mandaat ook al tijdens 
de eerste zittingsperiode van het Europees Parlement voor 
iedereen verboden verklaard zou worden. 
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Tot grote tevredenheid van deze kommissie heeft het kongres 
deze gedragslijn gevolgd. 
Door de leden van de EEG-kommissie zijn adviezen geschreven 
ten behoeve van de Nederlandse inbreng in het Europees Ver
kiezingsmanifest o.a. over de buitenlandse politiek, de 
sociale en ekonomische politiek en de gemeenschapsinstel
lingen. 

- Een werkprogramma is opgesteld en gedeeltelijk uitgevoerd. 
De bedoeling hiervan is dat er per onderwerp twee vergade
ringen aan worden gewijd om tot een afgerond geheel te ko
men. Vervolgens wordt een eindtekst geschreven. Eventueel 
kan deze tekst daarna in Socialisme en Democratie w9rden 
gepubliceerd of door de Wiardi Beekman Stichting worden 
uitgegeven. 

Breedvoerig is van gedachten gewisseld aan de hand van noti
ties over nationale stemmaatregelen en het EEG-verdrag. 
- Algemene diskussies zijn gevoerd over de uitbreiding van 

de Europese Gemeenschap en wel in het bijzonder over de 
besluitvorming en de kosten. 

- Eveneens zijn notities geschreven over de verwezenlijking 
van het socialisme op nationaal vlak en de vraag of de EEG 
gebaseerd is op een liberale, kapitalistische ekonomie en 
zo ja, kunnen we de EEG veranderen. 

- Multinationals en het Europees Vennootschapsrecht en de 
ekonomische markt, Europese en Nederlandse kontrole zijn 
reeds aan de orde geweest. 

- Aan de Kamerfraktie zijn konklusies gegeven over de Euro
pese aspekten van de Wet Investeringsrekenîng. 

- Tezamen met de kommissie Ontwikkelingssamenwerking is een 
advies geschreven voor het partijbestuur over de verlenging 
van de Lomé konventie. 

- Aan het Europees Monetaire Stelsel is ook een vergadering 
gewijd. 

Het Europees struktuurbeleid voor de industrie, de vakbewe
ging en de EEG en de energiepolitiek dienen nog besproken te 
worden. 
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EUROPESE BEWEGING 

28 september 1977: Hoofdbestuur, thema: Gemeenschappelijk 
landbouwbeleid en uitbreiding E.G. Konsekwenties uit
breiding voor landbouwbeleid. Spreker: Carlo Trojan(VVD) 

22 oktober 1977: Politiek kongres, thema:'Uitbreiding van de 
E.G. met Spanje, Griekenland en Portugal: afbraak of ver
sterking?'. Inleiders: Clara Meijers, Brinkhorst(D'66), 
Alting van Geusau(CDA). Voor de partijen: R.van der Linden 
(CDA), Portheine(VVD) en Patijn(PvdA). Voorzitter: Bies
heuvel(CDA). 

25/26 oktober 1977: Politiek Ekonomisch Beraad, thema: Werk
loosheidsproblematiek. Voorzitter: Nederhorst. 

9/10 december 1977: Kaderkonferentie, thema: Europese partij
vorming en Europese besluitvorming. Inleiders: Wijnmalen 
(CDA) en T.P.J .N. van Rijn. 

14/15 december 1977: Konferentie van schoolbladredakteuren. 
Inleiders: Nel Barendregt(PvdA), Brinkhorst(D'66) en 
Klomp(voorlichtingsdienst). 

19 december 1977: Hoofdbestuur, thema: Situatie in B.R.D. 
Spreker: Prof.dr. M.C. Brands. 

23 januari 1978: .Hoofdbestuur. Toekomstig beleid en werk
programma voor 1978. 

13 maart 1978: Inleiding over Eurokommunisme door drs. C.J. 
Visser. 

31 maart, 1 april 1978: Kaderkonferentie. Inleiding P. Ver
Loren van Themaat(PvdA) over 'De ekonomische orde'. Dis
kussietraining kader en diskussie met vertegenwoordigers 
partijen, J.P. van Iersel(CDA), A. Verbaan(PvdA)., J. Engels 
(VVD). 

22 april 1978: Jaarlijks kongres Europese Beweging. Samkalden 
nieuwe voorzitter. Inleiding: A.A.M. van Agt - Europees be
leid van het kabinet. 

22 mei 1978: Inleiding staatssekretaris D.F. vander Mei voor 
het hoofdbestuur. 

2 september 1978: Hoofdbestuur: strategiediskussie met het 
oog op de Europese verkiezingen. 

8/9 september 1978: Kaderkonferentie: Inleiding P.J. Theunis
sen over 'veiligheidsaspekten van de Westeuropese Integra
tie'. Diskussie met de dames Van Heel-Kasteel(CDA}, Vrij
landt-Krijnen(VVD) en Walter Etty(PvdA). 

22 september·l978: Hoofdbestuur. Diskussie met Steven Duursma 
(PvdA, Kabinet-Vredeling) over sociale aspekten van de 
herstrukturering in de scheepsbouw. 
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29/30 september 1978: Kaderkonferentie gericht op nieuwe 
leden. Thema: 'De Europese Gemeenschappen en de proble
men in de staalsektor'. Inleiders: Th. Hustinx en R. 
Barents. 

Periodieken: Nieuw Europa (kwartaal tijdschrift) 
Europa in Beweging (maandblad) 
Europa 79 (maandblad, tot Europese verkiezin

gen. Iedere keer een themanummer). 

Brochure Zicht op de Europese Verkiezingen. 
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ROOIE VROUWEN IN DE PARTIJ VAN DE ARBEID 

Voorwoord. 

Aktiegroep en politieke partij verdragen elkaar niet altijd 
even makkelijk. De Rooie Vrouwen, als aktiegroep en als 
onderdeel van de Partij van de Arbeid, hebben dat het afge
lopen jaar wederom moeten ervaren. 
Optredend als aktiegroep moeten de Rooie Vrouwen voortdurend 
in het oog houden dat hun doelstellingen in die grote poli
tieke partij ook wezenlijk in beleid worden omgezet. Als de 
Rooie Vrouwen zich als partijgenoten manifesteren dienen zij 
te begrijpen, dat de bomen niet tot in de hemel reiken en 
bereid zijn tot voortdurend overleg. 
Het bestaansrecht van de Rooie Vrouwen is door de partij 
erkend en nogmaals vastgelegd in de kongresresolutie Aktie 
en Organisatie van 1975. In de praktijk blijkt dat die 
erkenning partijgenoten en daarmee de Rooie vrouwen voor 
problemen plaatst. 
De organisatorische wijzigingen die de Rooie Vrouwen in het 
seizoen 1976-1977 invoerden, moesten in de verslagperiode 
inhoudelijk en beleidsmatig worden ingevuld. De Rooie 
Vrouwen hebben in dat jaar hun zelfstandige positie moeten 
bevechten en de problemen waarvoor de PvdA de Rooie Vrouwen 
stelde heeft tot spanningen aanleiding gegeven. Tussen de' 
Rooie Vrouwen en de PvdA, tussen de Rooie Vrouwen en vrou
wenbeweging, maar ook in de Rooie Vrouwen zelf. Deze span
ning kulmineerde in de landelijke kerngroep en stelde die 
voor grote problemen. Dat jaar, waarin de leden van de 
landelijke kerngroep, ieder voor zich en de landelijke kern
groep als totaal positie moesten kiezen, is er dan ook een 
geweest van heftige beroering, die niet beperkt bleek tot 
de· landelijke kerngroep. De spektakulaire groei van het 
aantal Rooie-Vrouwengroepen en de stijging van de aktiviteit 
in het land, was voor de landelijke kerngroep een voort
durende stimulans. De grote toevloed van politiek nog niet 
geschoolde vrouwen waarmee die groei gepaard ging, maakte 
het echter niet eenvoudiger het beleid in te vullen. 
De positie die de Rooie vrouwen in de PvdA innemen en de 
wijze waarop zij hun feministisch socialistische ideeën 
in politiek beleid willen vertalen, werd door de landelijke 
kerngroep neergelegd in het Rooie-Vrouwen Manifest 1979, 
dat voor het eind van de verslagperiode naar de Rooie-
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Vrouwengroepen werd gestuurd ter behandeling op de twee
jaarlijkse landelijke Rooie-Vrouwenvergadering op 10 
februari 1979. 
Hierin spreken de Rooie Vrouwen zich uit, dat zij de PvdA 
op grond van haar beginselprogramma verantwoordelijk 
stellen voor een beleid dat gericht is op eerlijk delen 
tussen mannen en vrouwen. De Rooie Vrouwen verklaren, dat 
zij macht willen ontwikkelen om als pressiegroep het beleid 
van de PvdA in feministisch-socialistische richting te 
beïnvloeden. Daarmee bepalen de Rooie Vrouwen ook hun 
geheel eigen positie binnen de feministische vrouwenbewe
ging. 

In deze periode van groei en van spanningen was het voor de 
landelijke kerngroep van 9 leden en het kleine bureau een 
krachttoer om de Rooie Vrouwen in het land voldoende onder
steuning te geven. Hoewel iedereen zich tot het uiterste 
inspande is het niet altijd tot alle tevredenheid gelukt. 
Het is volstrekt duidelijk geworden, dat een bureaubezetting 
die tot voor enkele jaren nog enigermate aan de eisen die 
de organisatie stelde, kon voldoen, daar nu niet meer 
tegenop gewassen is. 

De Rooie Vrouwen Z1Jn voor de PvdA een faktor van betekenis 
geworden in de maatschappelijke strategie. De Rooie Vrouwen 
kunnen die funktie alleen blijven vervullen, wanneer zowel 
beleidsmatig als organisatorisch daarvoor door de PvdA de 
ruimte geschapen wordt. 

Pijkel Schröder 
landelijk kontaktvrouw 
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Samértstelling làrtdélijke kerrtgrcep öp 1 öktcber 1977. 
Pijkel Schröder (landelijk kontaktvrouw) - Amsterdam 
Marijke Wuthrich (plaatsvervangend lan-

delijk kontaktvrouw) Amsterdam 
Dinie Brandenburg 
Gerda Cabell_ 
Betty Geugjes 
f.1ar ie-José Grotenhuis 
Truus Hendrickx 
Jantje Kieboom 
Maryse van Krimpen 

Leeuwarden 
Amstelveen 
Bennek om 
Amsterdam 
Bovenkarspel 
Vlaardingen 
Den Haag 

Erevoorzitster van de Rooie Vrouwen: Liesbeth Ribbius 
Peletier. 

Samenstelling sekretariaat. 

Alie Slagt (bestuursassistente) • 
Annie de Lijzer tot 1-9-1978, daarna: 
Hanna Piek (zes/tiende werktijd) • 
Lina Neetens (vier/tiende werktijd) . 
Liesbeth Kroon (van 1-9-1977 tot 1-9-1978, halve werktijd, 
in het kader van de Tijdelijke Arbeids Plaatsenregeling) • 

Op het partijkongres van oktober 1977 werd in het kader vàn 
de nieuwe struktuur van de Rooie Vrouwen, Pijkel Schröder 
gekozen tot partijbestuurster belast met het werk ten be
hoeve van de vrouwelijke leden. 

In het najaar van 1977 werden voorbereidingen getroffen voor 
een buitengewone landelijke Rooie-Vrouwenvergadering in ja~ 
nuari 1978. Op deze vergadering zouden het regeerakkoord van 
de formatie PvdA/CDA/D'66 en het beleid van de landelijke 
kerngroep in deze worden getoetst. Boven moest een opvolg
ster gekozen worden voor Marijke Wuthrich die, wanneer Jan 
Schaefer zijn Tweede-Kamerlidmaatschap moest verwisselen 
voor een post in het kabinet, parlementslid zou worden. 
Omdat enkele leden van de landelijke kerngroep de wens te 
kennen hadden gegeven voortijdig de landelijke kerngroep te 
verlaten, zou op deze vergadering ook een aantal nieuwe 
kerngroepleden gekozen worden. 

Door de onverwachte afloop van de kabinetsformatie verviel de 
toetsing van het regeerakkoord en de opvolging van Marijke 
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Wuthrich. Daarom vond de landelijke kerngroep, tijd en 
kosten in aanmerking nemend, niet meer verantwoord de 
buitengewone landelijke vergadering te laten doorgaan. 

Voor het verkiezen van nieuwe leden van de landelijke kern
groep werd besloten tot een schriftelijke procedure. De 
groepen konden hun stembiljet insturen, waarna het kongres
presidium, bestaande uit: Menie Epema-Brugman, Siepie Lange
dijk-de Jong en Anneke Reuvekamp, de stemmen telde. 
Als nieuwe kerngroepleden werden gekozen: Liesbeth Baarveld, 
Greddy Post, Anke Vleugels en Geke Werkman. 
Als reserveleden (in volgorde van het aantal verkregen 
stemmen) : Willy Albrecht, Tilly Heederik, Henriëtte van Eys 
en Leni Weesing. Door het Tweede-Kamerlidmaatschap van 
Marijke Wuthrich (v.a. 12-9-1978) moest ook worden voorzien 
in de tijdelijke benoeming van een plaatsvervangend lande
lijk kontaktvrouw. De landelijke kerngroep vond Liesbeth 
Baarveld bereid deze taak op zich te nemen. 

Aan het slot van de verslagperiode bestond de landelijke 
kerngroep uit de volgende leden: 
Pijkel Schröder (landelijk kontaktvrouw) - Amsterdam 
Liesbeth Baarveld (plaatsvervangend lan-

delijk kontaktvrouw) 
Willy Albrecht 
Henriëtte van Eys 
Betty Geugjes 
Marie-José Grotenhuis 
Leni Weesing 
Geke Werkman 
Marijke Wuthrich 

REGLEMENTAIRE WERKGROEPEN 

Werkgroep politiek. 

- Lelystad 
Berg en Dal 

- Delft 
Bennek om 
Amsterdam 

- De Bilt 
- Noordwelde 
- Amsterdam. 

De werkgroep politiek bestond uit: Yvonne van Baarle, 
Mari.an van den Bergh, Tineke Dekkinga, Meinie Epema, 
Annemarie Goedmakers, Truus Hendrickx en Pijkel Schröder. 
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In de loop van de verslagperiode zijn Yvonne van Baarle, 
Meinie Epema en Truus Hendrickx vérvangen door Jeltje de 
Vries, Liesbeth Baarveld en Irene Vorrink. 

Er werd advies uitgebracht aan de landelijke kerngroep en 
vaak in het bijzonder aan de landelijk kontaktvrouw, bijv. 
bij de voorbereiding van verschillende bijeenkomsten, van 
spreekbeurten, van gesprekken met kamerleden, van de ver
kiezingskampagnes, van de buitengewone landelijke Rooie
Vrouwenvergadering in januari 1978 (die niet doorging, 
maar toen was de voorbereiding al geweest) , bij het mee
denken over de kabinetsformatie (welke departementen zijn 
voor ons belangrijk; welke goede vrouwelijke kandidaten 
zijn er; moet er een emancipatieportefeuille komen), over 
de vorming voor landelijke politieke funkties en over de 
positie en de bezoldiging van de landelijk kontaktvrouw. 

Tevens bereidde de werkgroep moties en amendementen voor, 
die op het partijkongres van oktober 1977 en op partij
raden aan de orde kwamen. 
De aangenomen moties betroffen: aktiveringsprogramma's 
voor vrouwen als taak van de gewesten, voorkeur voor 
arbeidstijdverkorting per dag, een zetel voor de Rooie 
Vrouwen in het bestuur van de Sektie Gemeente, Gewest en 
Provincie, het afwijzen van bij voorrang ontslaan van niet
kostwinners. 

Werkgroep Vorming. 

De werkgroep vorming bestond uit: Betty Geugjes, Jantje 
Kieboom, Margje D~eperink, Alie Slagt, Stien Duinmeijer, 
Willemien Ruygrok en Dinie Melton. In de loop van de ver
slagperiode zijn de eerste vier werkgroepleden vervangen 
door: Willy Albrecht, Mies de Jong, Saskia Noorman en 
Geke Werkman. 

De werkgroep vergadert éénmaal per 2 à 3 weken. 

De taak van de werkgroep vorming is: het uitdenken van het 
beleid ten aanzien van het vormingswerk en het vorm geven 
aan dit beleid. 

51. 



Bij het vormingswerk van de Rooie Vrouwen gaat het om al
gemene vorroingsdoelen: bewustwording, de eigen sltuatie in 
eigen hand nemen, mondig worden e.d. Voor de Rooie Vrouwen 
komt daar dan nog de partijpolitiek bij. Verschillende 
meningen hebben, cmgaan met macht, konflikten oplossen, 
dat zijn overal moeilijke zaken. In het klimaat van de 
partijpolitiek worden ze nog eens aangescherpt. De werk
groep vorming is zich daarvan bewust en probeert dan ook 
in de kursussen Rooie Vrouwen oefenplaatsen te bieden, 
waar ze zichzelf kunnen leren, hoe je met elkaar "anders" 
kunt doen; "anders" in de zin van meer feministisch. 
Daarnaast vindt de werkgroep vorming het erg belang~ijk, 
dat er in de kursussen aandacht besteed wordt aan aktuele 
politieke onderwerpen. 

Prioriteit hadden de drempelkursussen en de basiskursussen, 
en het kader op plaatselijk niveau, de plaatselijke kon
taktvrouwen en de kerngroepen. Daarbij werd getracht vorm 
te geven aan de integratiegedachte zoals die op het vorige 
Rooie-Vrouwenkongres is uitgesproken. Dit kwam tot uiting 
in het feit dat in het seizoen 1977-1978 geen aparte kur
sussen gericht op het funktioneren als plaatselijke kon
takvrouw werden georganiseerd. Zij werden verwezen naar 
afdelingskaderkurssen. Wel werd hen als aanvulling hierop 
de zg. "Kom op voor jezelf"-kursussen aangeboden. In de 
loop van het jaar bleek echter dat er wel degelijk, on
danks de afdelingskaderkursus, behoefte bestaat aan een 
kursus plaatselijke kÓntaktvrouwen, zodat die weer in het 
pakket is opgenomen. 

Omdat voorkomen moet worden, dat er een scheiding gaat 
ontstaan tussen "vormingskader" (bijv. drempel- en basis
leidsters), "bestuurlijk kader" (bijv. plaatselijke en 
gewestelijke kerngroep) en "politiek kader" (bijv. gemeen
teraadsleden) , zijn voor hen gezamenlijke kursussen opge
zet: "De Rooie-vrouwenkaderkursus·". 
In het seizoen 1977-1978 werden gehouden: 16 drempelkur
sussen, 17 basiskursussen en 10 gekaiDbineerde kursussen. 

Werkgroép Aktie. 

De werkgroep aktie, waarin zitting hadden: Marie-José 
Grotenhuis, Francoise Hermans, Riet Hof, Ank Pfister, 
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Michèle Soerio Santoso, Liesbeth den Uyl-van Vessem, 
heeft in de verslagperiode niet gefunktioneerd. De lande
lijke kerngroep besloot om na de landelijke.Rooie-Vrouwen
vergadering van 10 februari 1979 de werkgroep opnieuw in 
te stellen. 

ANDERE WERKGROEPEN 

Werkgroep In de Roos. 

De samenstelling van de werkgroep was als volgt: Yvonne 
van Baarle, Ans Bakker, Riet Hof, Ria Jaarsma, Ina Mar
tens, Pijkel Schröder, Frouke Stoeckart. Liesbeth Kroon 
was als TAP-kracht de koördinator. 

De.taak van de werkgroep was: 
1. Het opzetten van een landelijk duskussieprojekt voor 

de Rooie Vrouwen, dat zou moeten uitmonden in een 
program van uitgangspunten. 

2. Het inhoudelijk voorbereiden van de landelijke Rooie
Vrouwendag in Vierhouten. 

De acht diskussiestukken, die met tussenpozen verschenen 
tussen oktober 1977 en mei 1978 in het blad de Wegwijzer 
waren: 
0. Het nul-nummer met informatie en startvragen voor de 

diskussie. 
1. Wij zijn niet van gistéren; de geschiedenis van de 

Rooie Vrouwen en hun voorgangsters. 
2. Hét groté önbéhagen; over het onbehagen van vrouwen 

over hun situatie. 
3. Dé baas gééft niet thuis; over de afhankelijkheid 

van vrouwen binnen- en buitenshuis. 
4. De volautomatisèhé instinker; over produktie en kon-

sumptie. 
5. Meid, ik ben zö gévöéli2; over gevoel en verstand. 
6. Zij is nog·niét·zo ver; over vrouwelijke solidariteit. 
7. Hij prambéérdé ért hét gong; over de politiek van het 

onmogelijke. 
8. Begeerte heéft ons aangeraakt; wat zijn de konsekwen

ties als we kiezen voor een feministisch-socialistische 
samenleving. 
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Bijdragen aan de diskussiestukken werden geleverd door 
leden van de werkgroep In de Roos en door andere vrouwen. 

Vanuit de werkgroep werd ondersteuning en medewerking ver
leend aan zes regionale dagen, in Amsterdam, Rotterdam, 
Utrecht, Meppel, Eindhoven en Arnhem, die gehouden werden 
in maart en april 1978. Er werd gediskussieerd aan de hand 
van stellingen geformuleerd naar aanleiding van het dis
kussieprojekt. 

Tijdens een weekend in januari werd een eerste opzet ge
maakt voor de landelijke Rooie-Vrouwendag. De techn~sche 
voorbereiding van de landelijke Rooie-Vrouwendag was in 
handen van Liesbeth Kroon, Alie Slagt, Johan Smitz en 
Marijke Wuthrich. 

Werkgroep Uitgangspunten. 

Een werkgroep ~ bestaande uit: Liesbeth Baarveld, Betty 
Geugjes, Marie-José Grotenhuis, Riet Hof, Pijkel Schröder, 
Frouke Staeekart en Leni Weesing - maakte een eerste aan
zet van een onderdeel van een toekomstig programma van 
uitgangspunten, dat door de landelijke kerngroep werd 
overgenomen en als Rooie-Vrouwen Manifest 1979 aan de 
Rooie Vrouwen ter amendering voor de landelijke vergade
ring werd voorgelegd. 

De landelïjke kerngroep besloot de landelijke vergadering 
een voorstel te doen de landelijke vergadering van 1981 
te wijden aan een verder uitgewerkt programma van uit
gangspunten. 

Werkgroep Baarmoederhalskanker. 

Samenstelling: Marian van den Bergh, Margot van de Bor, 
Herman Drenth, Nel Lodewijks, Carolin Roos, Pijkei Schrö
der, Liesbeth den Uyl-van Vessem. 

De werkgroep bestaat sinds 1975 en heeft tot doel het be
vorderen van het doen uitvoeren van een landelijk bevol
kingsonderzoek op baarmoederhalskanker (BMHK) • 
Dit gebeurt voornamelijk via publiciteit en druk op lagere 
overheden, met behulp van Rooie-Vrouwengroepen. Herman 
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Drenth werkt er aan in de vaste kamerkommissie voor Volks
gezondheid. Er zijn artikelen verschenen in Roos in de 
Vuist en het Mededelingenblad; er is een enquête opgesteld 
om de gang van zaken rond het onderzoek en eventuele rede
nen voor het lage opkomstpercentage te onderzoeken, dit 
in samenhang met een door Herman Drenth hierover geschre
ven analyse. Op 20 november 1978 zal de werkgroep vertegen
woordigd zijn bij de hoorzitting van de vaste kamerkommis
sie over voórkoming van, onderzoek naar en vroege opsporing 
van kanker. 

Werkgroep Gezondheidszorg. 

De werkgroep bestond uit: Margot van de Bar, Trudi van 
den Bos, Ans Couzijnsen, Carolin Roos, Annet de Waart. 

Er werd ongeveer zes keer vergaderd. Geleidelijk aan 
bleken er bij de verschillende leden nogal uiteenlopende 
ideeën te bestaan over de taak van de werkgroep en de 
verlangde werkzaamheden. 
De werkgroep heeft inmiddels opgehouden te bestaan. 

Maatschappijlesboekjes (De Gorterbuurt). 

Met de boekjes die als Maatschappijlesbrieven de afgelopen 
jaren zijn verschenen willen de Rooie Vrouwen aantonen 
hoe naar hun idee roldoorbrekend lesmateriaal voor de 
basisschool er uit zou kunnen zien. 
De redaktie van de serie maatschappijlesboekjes bestaat 
uit: Paul Arnoldusben, Nel van de Bor, Karel Eykman, 
Pauline Heijnsius, Annie Krauwel-Vlam en Marijke Wuthrich. 
Tekst: Karel Eykman. Illustraties: Jansje Fluyt. Onder
wijskundige begeleiding: Pauline Heijnsius. Uitgever: 
Sjaloom. 

In de serie "De Gorterbuurt" waren al twee deeltjes 
verschenen: "De oversteekplaats" en "Het plantsoen". Het 
derde deeltje "Jarig" verscheen eind 1977. Het vierde 
deeltje vait binnenkort te verwachten. 

In de afgelopen tijd is gebleken, dat het zeer moei
lijk is om de boekjes op scholen onder te brengen. Het 
belangrijkste bezwaar is dat de naam "Rooie Vrouwen" op 
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het titelblad voorkomt; leerkrachten en ouderkommissies 
hebben daar problemen mee. Soms valt men over het t.aalge
bruik. De werkgroep bezint zich op een manier om de boek
jes, die goede recensies gekregen hebben, op scholen te 
laten gebruiken. 

Werkgroep Open School. 

Een werkgroep bestaande uit: Mieke Bender, Margje Diepe
rink en Marijke Wuthrich, heeft zich bezig gehouden met 
het Open-Schoolprojekt. Er is overleg gepleegd met ver
scheidene Rooie Vrouwen, werkzaam in dit projekt. Er be
staat grote ongerustheid over de voortgang en de emanci
patoire inhoud van de kursussen. De voorbereiding liet 
nog al te wensen over, vele Open-Schoolgroepen zijn te 
laat gestart, het materiaal is hier en daar schrikwekkend 
rolbevestigend. Dit ondanks het feit dat de leiding van 
het projekt herhaaldelijk op de vingers is getikt door 
Rooie Vrouwen die verbeteringen en alternatieven voorge
steld hebben. 
Begin juli hebben alle Open-Schoolgroepen en de leiding 
van het gehele projekt van de Rooie Vrouwen een vragen
formulier ter beantwoording toegestuurd gekregen. De 
formulieren moeten nog uitgewerkt worden. De bedoeling 
is, om met deze antwoorden de Twe.ede-Kamerfraktie gegevens 
te verschaffen om greep te krijgen op dit hele gebeuren. 

Werkgroep Begeleiding Groepen. 

De werkgroep bestond uit: vlilly Albrecht, Alie Slagt, 
Anke Vleugels, Geke \-Jerkman en Marijke Wuthrich. 

Het al bestaande idee voor een begeleidingsmap werd ver
der uitgewerkt. Dit losbladige systeem wordt telkens met 
het Mededelingenblad naar de groepen verzonden. Aan de 
orde komt o.a.: het starten van een nieuwe groep, het 
opzetten van een diskussiegroep, de struktuur van de 
partij en de Rooie Vrouwen, lijst van vrouwenfilms, dia
series, enz. De werkgroep beraadt zich nog op mogelijk
heden om de groepen daadwerkelijk met vrouwkracht te be
geleii.den en te steunen. 
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werkgroep Rooie Vrouwen/Derde Wèreld. 

Samenstelling: Leonie van Bladel, Betty Geugjes, Tilly 
Heederik, Maria van Garderen, Roos van Hoek, Carlota 
Lopes da Silva, Betsy van de Pol, Ank Pfister, Jantje 
Kieboom. 

De werkgroep heeft de volgende taken: 
1. Ontwerpen van een kursus "Ontwikkelingsproblematiek 

en de positie van de vrouw". 
2. Ondersteuning van vrouwenprojekten in ontwikkelings

landen. De werkgroep is reeds met twee projekten be
zig: in Indonesië en Suriname. 

3. Inhaken op aktiviteiten/projekten van de EVS. In de 
voorbereiding van de landelijke dag van de EVS op 
17 februari 1979 werkt de werkgroep mee. 

De werkgroep vergadert,een keer per vier weken in Utrecht. 
Er is kontakt met de Chileense vrouwenbeweging, met de 
organisatie voor Surinaamse vrouwen en met de anti
apartheidsbeweging. 
De Nederlandse Vrouwen Raad heeft een werkgroep "Overleg 
Ontwikkelingssamenwerking", qie twee keer per jaar in 
Den Haag bijeenkomt. Betty Geugjes vertegenwoordigt op 
deze vergaderingen de Rooie vrouwen. 

Vertegenwoordigingen. 

De Rooie Vrouwen waren deze verslagperiode vertegenwoor
digd in de volgende organisaties en kommissies: 

Algemene Emigratie Centrale 
Bestuur Vormingscentrum De 
Born, Bennekom 

Bestuur Stichting Vorming 
Partij van de Arbeid (SVP) 
Internationale Sociaal-Demo
kratische Vrouwenraad (Inter
national Council of Social 
Demoeratic Women, ICSDW) 
Nederlandse Vrouwen Raad: 

Algemeen Bestuur (AB) 

- Jenny Ytsma 
- Tine de Bruyn 

Detty Geugjes 
Marijke Wuthrich 
Marijke Wuthrich 

- Marijke Wuthrich 
plaatsvervangster: 
Marie-José Grotenhuis 

- Pijkel Schröder 
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Hoofd Bestuur (HB) 
Overleg Ontwikkelings
samenwerking 

Partijpers 

Stichting "Marie, word 
wijzer!" 
Stichting Thiele Wibautfonds 

Tijd voor School 
Wij Vrouwen Eisen 

Internationale köntakten. 

plaatsvervangster: 
Liesbeth Baarveld 
An Stork-Luberti 
Betty Geugjes 

Liesbath den Uyl-van 
Vessem 

Rie van Zuylen 

- Jantje Kieboom 
Lies Lewis 
Pijkel Schröder 
Hennie Goedknegt 

- Pijkel Schröder 
plaatsvervangster: 
Leni Weesing. 

Marijke Wuthrich werd in de zomer van 1978 als interna
tionaal sekretaris opgevolgd door Marie-José Grotenhuis. 
Liesbeth Baarveld werd tweede internationaal sekretaris. 

Marijke Wuthrich nam deel aan de bureauvergaderingen van 
de International Council of Social Demoeratic Women, de 
ICSDW, in Madrid (oktober 1977), in Brussel (december 1977) 
in Hamburg (februari 1978) en in Oslo (juni 1978). 
Behalve over huishoudelijke zaken werd vergaderd over 
voorbehoedsmiddelen en het recht op abortus, een quotum
regeling voor vrouwen, werkgelegenheid voor vrouwen en 
geweld in de samenleving. Zij bezocht ook in mei 1978 
een studiekonferentie in Dakar (Senegal) over vrouwen en 
massamedia. 

Op initiatief van de Rooie Vrouwen werd een EEG-werkgroep 
opgericht. Hieraan wordt deelgenomen door de vrouwenorga
nisaties van de in de Federatie van socialistische partij
en in Europa vertegenwoordigde partijen. De werkgroep 
trof voorbereidingen voor de Europese Verkiezingen. 
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Rooie-vrouwendag, 10 juni 1978. 

Het zeventig jarig bestaan van de socialistische vrouwen
beweging (oprichting Bond van Sociaal-Demokratische 
Vrouwenclubs 18 april 1908) werd gevierd met een Rooie
Vrouwendag en een tentenkamp op de Paasheuvel in Vier
houten. Vijfhonderd vrouwen namen deel aan het kamp, 
duizend vrouwen waren aanwezig op de diskussiedag. 

Er werd gesproken over de quotumregeling van 25%, over 
de zelfstandigheid van de Rooie Vrouwen binnen de partij 
en over de moeilijke positie van de Rooie Vrouwen als 
onderdeel van de PvdA en van de Vrouwenbeweging •. Hedy 
d'Ancona verdedigde het recht van vrouwen op werk en in
komen en Pijkei Schröder kondigde met een resolutie van 
de landelijke kerngroep en een afsluitende speech de 
s~rijd aan die Rooie Vrouwen juist in deze tijd van be
zuinigingen, voeren voor het recht op arbeid, in het 
bijzonder van niet-kostwinsters. 
Een forum ging met de zaal in diskussie over de vraag 
of Rooie Vrouwen zich met de politiek als geheel moeten 
bezighouden of uitsluitend met de achterstelling van de 
vrouw. 

De algemene konklusie van de diskussies was, dat de Rooie 
Vrouwen als leden van de PvdA een eigen identiteit hebben. 
Hun opdracht is zich bezig te houden met een breed poli
tiek terrein, doch daarin moeten zij steeds weer duidelijk 
hun eigen prioriteiten stellen. 
De Rooie-Vrouwendag werd afgesloten met een groot vrouwen
feest, dat zowel voor- als tegenstandsters van luide 
dansmuziek nog lang zal heugen. 

Het jubileumboek dat in het najaar van 1978 uitkwam: 
"Wij leerden fier rechtop te staan" stond onder redaktie 
van: Els Boriger, Ina Bouman, Joke van Halm, Hanna van 
Noorden, Jan van Oort, Pijkei Schröder, Alie Slagt en 
Liesbath den Uyl-van Vessem. 
Het geeft in vogelvlucht een overzicht van zeventig jaar 
sociaal-demokratische vrouwen. De oplage bedroeg 5.000 
exemplaren. 
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PERIODIEKEN 

Mededelingenblad. 
HëtMëd:ëd:ëïingënblad verscheen tienmaal, met gemiddeld 
20 pagina's A-4. De oplage is 2.500 exemplaren. In de 
verkiezingsperiade bevatte het verkiezingsbulletins, ver
zorgd door de Verkiezingsclub en (later) door de werk
groep Raad en Staten. De redaktie werd gevoerd door 
Pijkel Schröder, Alie Slagt en Marijke Wuthrich. 

Met Mededelingenblad pretendeert niet meer te zijn dan 
het is: een blad met zinvolle informatie voor de Rooie
Vrouwengroepen, met nu en dan wat dokumentatie over·een 
onderwerp dat politiek van belang is. De groepen krijgen 
twee exemplaren gratis, de abonnementsprijs is van f 8,
verhoogd tot f 10,-. 

Wegwijzer. 
Ïn-het-dlskussieblad de Wegwijzer werden de diskussie
stukken van het projekt "In de Roos" gepubliceerd. 
De kosten van de Wegwijzer worden gedekt door de abonne
menten; de prijs moest dan ook verhoogd worden van 
f 10,- tot f 12,50 per jaar. De redaktie bestaat thans 
uit: Hanna van Noorden en Geke Werkman. 

~~::!?JJ2~::~ . 
In de algemene redaktie van de partijpers (PK en Roos in 
de Vuist) heeft zitting voor de Rooie vrouwen: Liesbeth 
den Uyl-van Vessem. Pijkel Schröder zit, vanwege haar 
persoonlijke belangstelling, in de werkredaktie van de 
PK en maakt als zodanig ook deel uit van de algemene 
redaktie. 

Raads- en Statenverkiezingen; voorjaar 1978. 

De landelijke kerngroep stelde een werkgroep Raads- en 
Statenverkiezingen in als subgroep van de werkgroep 
Politiek. Leden: Tineke Dekkinga, Annemarie Goedmakers, 
Truus Hendrickx, Jeanne Hoogendoorn, Saskia Noorman, 
Pijkel Schröder en Liesbeth den Uyl-van Vessem. 

De werkgroep maakt een folder en een affiche en organi
seerde een kursusdag voor vrouwelijke Raads- en Staten-
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leden (november 1977) • Bovendien kregen de kandidaten 
de gelegenheid deel te nemen aan twee presentatie
trainingsdagen door de Stichting De Beuk. 
Voor het Raads- en Statenkongres van 10 januari 1978 
verzorgde de werkgroep een Rooie-Vrouwenv6órvergadering. 
De verkiezingsaktie werd gedecentraliseerd gevoerd. 
Leden van de werkgroep stonden de kampagnevoerende vrou
wen bij met raad en daad. De Rooie-Vrouwenaktie bij de 
landelijke verkiezingen in 1977 "Vrouwen, kom op voor 
jezelf" heeft duidelijk doorgewerkt, zodat in de Staten 
en in de Gemeenteraden veel meer vrouwen gekozen zijn dan 
voorheen. In het Mededelingenblad verscheen weer.enige 
maanden lang het Verkiezingsbulletin, verzorgd door de 
werkgroep Raad en Staten. De werkgroep is inmiddels op
heven. 

overleg met de Tweede~Kamerfraktie PvdA. 

Sinds het voorjaar van 1978 heeft de fraktiekommissie 
Emancipatie een zg. steungroep, waarin o.a. de Rooie 
Vrouwen zitting hebben. Het deelnemen aan de vergade
ringen van de fraktiekommissie zelf is daarmee vervallen. 
De. steungroep was intensief betrokken bij de voorberei
ding van de Openbare Commissievergaderingen (OCV) naar 
aanleiding van de regeringsnota "Emancipatie, proces van 
verandering en groei". Deze OCV's vonden plaats in sep
tember 1978. De fraktiekommissie Emancipatie sloot zich 
aan bij de weigering van de landelijke kerngroep mede
werking te verlenen aan de internationale vrouwenkonfe
rentie van 1980, zolang die in Teheran (Iran) plaats
vindt. 

De landelijke kerngroep nam stelling tegen de bezui
nigingsplannen van de regering Van Agt/Wiegel in een 
kommentaar, voorbereid door de werkgroep politiek. 
Tweemaal had een delegatie van de landelijke kerngroep 
en de werkgroep politiek een overleg met een delegatie 
van de Tweede-Kamerfraktie over Bestek '81. Hierbij 
kwamen aan de orde: werkgelegenheid voor vrouwen, de 
Algemene Arbeids OngeschL><theids Wet, het kostwinnerschap, 
het vrijwilligerswerk en de arbeidstijdverkorting per dag. 
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In overleg met de landelijke kerngroep trad de Tweede
Kamerfraktie door middel van brieven en karoervragen 
op 1:egen maatregelen van partijgenoot-wethouders in 
Winschotc:ln en Vlissingen, om gehuwde onderwijzeressen bij 
voorrang te ontslaan. In beide gevallen wnrden de maat
regelen ingetrokken. 

De gewesten. 

De gewestelijke kontaktvromv-en vergaderden tweemaal met 
de landelijke kerngroep. In de verslagperiode zijn de 
volgende onder~erpen aan de orde geweest: 

de verkiezingen 
de Rooie-Vrouwendag 
diskussieprojekt "In de Roos" 
buitengewone landelijke Rooie-Vrouwenvergadering 
het Jaar van het Kind 
begeleiding van de gewesten 
de anti-seksediskriminatiewetgeving 

- voorbereiding partijkongres. 

De gewestelijke kontaktvrouwen volgden een kursus op het 
vormingscentrum De Barn te Bennekom. De kursus moet de 
gewestelijke kontaktvrouwen ondersteunen bij hun wel erg 
zware taak als lid van het gewe~telijk bestuur en als 
spil van de gewestelijke kerngroep. 

De groepen. 

Uit de reglementaire vrouwenjaarvergaderingen, die de 
afdelingen in september organiseren komt een groot aan
tal nieuwe groepen voort. In de afgelopen twee jaar is 
het aantal gegroeid van 317 tot 365. Van deze groepen 
wordt de in funktie gekozen afdelingsbestuurster, belast 
met het werk ten behoeve van de vrouwelijke leden (de 
plaatselijke kontaktvrouw) geregistreerd. 

Reglementair dienen alle 761 afdelingen van de PvdA een 
Rooie-vrouwengroep te hebben. Alleen voor de heel kleine 
afdelingen is dispensatie mogelijk. Slechts· zelden neemt 
echter een afdelingsbestuur zelf het initiatief tot het 
oprichten van een Rooie-vrouwengroep. Hoewel de lande
lijke kerngroep meent dat het reglement overal zou 
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moeten worden nagekomen, ziet Z~J gezien haar beperkte 
vrouwkracht en middelen geen kans om hierin een aktief 
beleid te voeren. Initiatieven van vrouwen in afdelingen 
worden zoveel mogelijk ondersteund. De gewestelijke 
kerngroepen, die tot taak hebben partij-afdelingen en 
Rooie-Vrouwengroepen te helpen met het ontwikkelen van 
een beleid, spelen hierin een belangrijke rol. 

In sommige afdelingen wordt een Rooie-Vrouwengroep opge
richt, zonder dat de vrouwen zich al in staat achten 
een kontaktvrouw in het afdelingsbestuur te laten ver
kiezen. Deze niet-reglementaire groepen worden op het 
sekretariaat voorlopig geregistreerd. Om de integratie 
in de PvdA te bevorderen, wordt een dergelijke groep 
wel gestimuleerd om bij de volgende afdelingsjaarverga
dering een kontaktvrouw te laten kiezen. 

De aktiviteiten van de groepen zijn velerlei. Een greep: 
diskussiebijeenkomsten, werkgroepen voor het bevolkings
onderzoek op baarmoederhalskanker of voor een peuterspeel
zaal, meewerken aan VOS-kursussen, een gemeentelijke 
emancipatiebeleid van de grond krijgen, meewerken aan 
verkiezingskampagnes, afdelingsvergaderingen voorberei
den en bijwonen, akties ondernemen, deelnemen aan komi
tee's van Wij Vrouwen Eisen en aan de plaatselijke 
Vrouwenraden. 
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JONGE SOCIALISTEN IN DE PARTIJ VAN DE ARBEID 

Met de titel van dit jaarverslag is al een van de belangrijk
ste wijzigingen van het afgelopen jaar aangegeven. Op het 
novemberkongres van 1977 is de naam Federatie van Jongeren
groepen in de Partij van de Arbeid gewijzigd in bovenstaande 
naam. Reden voor deze naamswijziging was het feit, dat de 
FJG in feite geen federatie meer was en dat bij derden zeer 
veel onduidelijkheden waren over het karakter van de organi
satie bij deze naam. 
Op het kongres in 1977 is besloten door de Jonge Socialisten 
in het seizoen 77-78 vooral prioriteit te besteden aan de or
ganisatorische uitbouw van de organisatie, zowel op plaatse
lijk als op landelijk niveau. Deze prioriteit paste in de 
lijn die sinds het hernieuwde begin in 1975 is gevolgd. 
In het jaarverslag wordt achtereenvolgens aandacht besteed 
aan de organisatie op landelijk niveau,,de belangrijkste be
leidsterreinen, waarop de Jonge Socialisten aktief zijn en 
de organisatorische uitbouw van de JS. 

Dagelijks Bestuur 
De samenstelling van het Dagelijks Bestuur in de periode van 
november 1977 tot november 1978 was: 
voorzitter Felix Rottenberg 
penningmeester 
sekretaris scholing en vorming 
sekretaris buitenland 

wouter Jager 
Peter Aubert 
Lee Huberts 

sekretaris publiciteit Freek van Werkurn 
sekretaris afdelingswerk Klaas Arie Beks 
Tussen de DB-leden zijn een aantal funkties verdeeld, die 
niet rechtstreeks voortvloeiden uit de verschillende be
stuursfunkties. 
De belangrijkste neventaken waren: 
Felix Rottenberg: adviserend lid partijbestuur, minderjari
genbeleid, werkgelegenheid; 
Wouter Jager: penningmeester Politiek Jongerenkontakt, on
derwijs; 
Peter Aubert: kontakt Stichting Scholing en Vorming; 
Lee Huberts: defensie, International Union of SocialistYouth 
Free~ van Workum: algemene redaktie Partijpers, huisvesting; 
Klaas Arie Beks: gewestelijk sekretarissenoverleg, welzijn. 
Daarnaast vertegenwoordigden kaderleden van de JS de Jonge 
Socialisten in overlegorganen binnen en buiten de partij. 

64. 



Het Dagelijks Bestuur heeft in het verslagjaar elke donder
dagavond vergaderd en belegde drie bestuursweekenden ter 
voorbereiding van het nieuwe seizoen en het kongres. 

Personeelsbezetting 
In dienst van de Stichting Politiek Jongerenwerk in de PvdA 
waren: 
Bob Suurhoff bureaumedewerker 
Peter Kranendonk scholingsmedewerker tot 1 januari 1978 
Adri Wiedeman bureaumedewerker (in vaste dienst vanaf 

1 januari 1978) 
Ingrid Hogenbirk (tijdelijk in dienst van 1 mei tot 1 no-

vember 1978) 
Door de groei van de organisatie en het sterk toegenomen aan
tal landelijke aktiviteiten van de JS namen de bureauwerk
zaamheden sterk toe. 
Inschakeling van kaderleden op het landelijk sekretariaatwas 
dan ook onvermijdelijk voor de organisatie van landelijke 
aktiviteiten. 

Organisatie en uitbouw 
Het kongres van de FJG in november 1977 stond in het teken 
van de uitbouw van de organisatie. In 1978 is aan de uitbouw 
hard gewerkt op verschillende niveaus. In het eerste halfjaar 
van 1978 is iedere week een afdeling opgericht, is een start 
gemaakt met de regiovorming en zijn de landelijke werkgroepen 
en het landelijke kader verder versterkt. 
De uitbouw op plaatselijk niveau is goed doorgewerkt. 
Allereerst is er in het ledenbestand sprake van een sterke 
groei van het aantal middelbare scholieren. Dit is vooralhet 
geval in de kleinere plaatsen. Het aantal werkende jongeren 
is.wel toegenomen, maar slechts in geringe mate. 
Het lidmaatschap bleek vooral voor hen afhankelijk van de 
aard van de afdeling. De gemiddelde leeftijd van de leden is 
sterk gedaald. Waren twee jaar geleden de nieuwe leden gemid
deld boven de 20 jaar, in 1978 schommelde dit tussen de 16 
en de 20 jaar. Met de komst van deze jongeren bleek de ver
grote nood~aak tot scholing op zowel praktisch als politiek 
gebied sterk toe te nemen. Zoals opgemerkt , is het aantal 
afdelingen sterk toegenomen. Er bleek een grote spreiding te 
zijn ontstaan over het hele land, met uitzondering van het 
zuiden. Hier is de partij nog zó in opbouw, dat jonge leden 
direkt in beslag genomen worden door partijaktiviteiten. 
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Wel is in het voorjaar van 1978 een tournee van informatie
avonden in Brabant en Limburg gehouden. 
De afdelingen werden vooral opgericht in middelgrote plaatsen 
in de overige regio's. Koncentraties ontstonden vooral in 
Gelderland, Zuid-Holland en het Rijnmondgebied. 
De omvang van de bestaande afdelingenbleek niet toegenomen 
te zij~ Na de zomervakantie heeft een sterke doorstroming 
van kaderleden naar de partij plaatsgevonden. 
In enkele gewesten zijn regio's met meer en minder sukses ge
vormd. In Gelderland, Friesland, Utrecht en Zuid-Hollandzijn 
JS-regio's opgericht. Taken van de regio's liggen op het ge
bied van de ondersteuning van de afdelingen, kontakten metde 
PvdA-gewesten, opzetten van regionale scholingsdagen en evt. 
uitgeven regioblad. In het kader van de verkiezingskampagne 
voor de Staten zijn door de regio's aktiviteiten ontplooid. 
De uitbouw heeft zich tenslotte gemanifesteerd in de toename 
van het aantal landelijke kaderleden, dat zich met deelter
reinen van het jongerenbeleid bezighoudt. De werkgroepen 
werkgelegenheid, scholing en vorming en onderwijs zijn hier
door versterkt. 

Buitenland 
In het verslagjaar heeft het buitenlandsekretariaat met de 
werkgroep Buitenland zich gekoncentreerd op enkele hoofd
onderwerpen. In februari is op het PvdA-kongres een motie 
rond de WK-voetballen in Argentinië met sukses ingediend. 
Dit heeft geleid tot een aktieve inbreng van de JS rond de 
aktie-Argentinië. De werkgroep Buitenland heeft een infomap 
Argentinië uitgebracht, de organisatie voorbereid van de ma
nifestatie op 3 juni en in veel afdelingen is aandacht 
besteed aan de aktie. 
Rond de fregattenleverantie aan Iran heeft de JS zich scherp 
uitgesproken. Een motie hierover werd ingediend op de juni
partijraad van 1978, in samenhang met de situatie van de 
werkgelegenheid in de scheepsbouw. 
In juni is een konferentie georganiseerd in Bemelen rond de 
Europese samenwerking. Aanwezig waren kaderleden van de negen 
socialistische jongerenorganisaties uit de EEG. Aan het slot 
van de konferentie werd een gezamenlijke verklaring uitgege
ven. 
HOOfdprioriteit van het buitenlandbeleid was vorig jaar de 
samenwerking van de socialistische jongerenorganisaties in 
de negen EEG-landen. 
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De samenwerking met de Jusos, de Falken en de Jonge Socia
listen uit België waren op veel gebieden zeer goed. Met de 
organisaties uit Frankrijk en Italië waren de kontakten veel 
minder intensief en was de bereidwilligheid aan de andere 
zijde ook geringer. 
Voor het komende jaar is eveneens de prioriteit op de kontak
ten met deze jongerenorganisaties gelegd. 
Afdelingen uit de grensstreek onderhouden kontakten metJusos 
en Falken-afdelingen uit de Duitse grensregio. 

SCHOLING EN VORMING 

Op het gebied van de vorming en scholing heeft het afgelopen 
jaar de landelijke werkgroep Scholing en Vorming de aktivi
teiten gekoördineerd. Ondersteuning van de aktiviteiten ge
beurde door de landelijke werkgroepen, buitenland, welzijn, 
huisvesting, onderwijs, werkgelegenheid en partij in aktie. 
Uitgangspunten voor de scholing waren: 
het ondersteunen van de strijd voor jongerenbelangen; 
het opzetten van een diskussie over de strategie van de JS en 
de PvdA; 
het ondersteunen .van het organisatorisch funktioneren van de 
JS-afdelingen. 
In het afgelopen jaar zijn hiervoor de volgende aktiviteiten 
ontplooid: 
Weekenden 
januari: gemeentepolitiek (voorbereiding verkiezingen); 
januari: bewustwordingsindustrie 
februari: feminisme en socialisme 
maart: introduktieweekend 
april: werkgroepenweekend 
mei: Duitslandweekend 
juni: introduktieweekend 
oktober: introduktieweekend 
Kaderblad 
Voor de ondersteuning van de kaderleden is het afgelopen jaar 
het kaderblad 6 keer verschenen. Hierin werden vooral achter
grondartikelen opgenomen en informatie, die bedoeld is voor 
het voorbereiden van de scholing op plaatselijk niveau. 
Praktische vaardigheden 
Na de zomervakantie is gestart met Prakvamiddagen na het 
Technisch OVerleg, waar trainingen t.b.v. afdelings- en regio
bestuurders is gegeven.· 
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Behandeld zijn de ledenwerving, financiële akties, het op
zetten van een afdelingsadministratie en het verbeteren van 
afdelingsavonden. In voorbereiding zijn middagen op het ge
bied van het voeren van publiciteit en de interne organisatie 
van de afdeling. 
Brochures 
Voor de ondersteuning van de afdelingen en de weekenden zijn 
brochures verschenen over de volgende onderwerpen: 
- bewustwordingsindustrie 
- gemeentepolitiek 
- BRD-artikelen 
- Argentiniëmap 
- jongerenhuisvesting 
- ontwikkelingen in het PvdA-denken over de ekonomie. 

Ekonomie 
De problematiek rond de jeugdwerkloosheid is in het tweede 
halfjaar van 1978 een van de hoofdonderwerpen geweest van de 
JS. Centraal stond de voorbereiding van aktiviteiten rondhet 
Plan van de Jeugdarbeid en het JS-kongres. 
Rond het Plan van de Jeugdarbeid is voor het eerst met negen 
andere organisaties aktie gevoerd. Het aandeel van de JS be
stond uit een motie op de partijraad in september en overleg 
met de kommissie Bestek '81 uit de Tweede Kamerfraktie. 
Daarnaast zijn veel afdelingen betrokken geweest bij plaatse
lijke aktiviteiten en waren veel JS-ers op 11 november in 
Den Haag aan~ezig. 
De Jonge Socialisten zijn daarnaast op het kongres van novem
ber 1978 sterk bezig met de ekonomiediskussie als voorberei
ding op het partijkongres in april 1979. De werkgroep Werk
gelegenheid heeft daarnaast weekenden en stukken voorbereid 
voor de ekonomiediskussie. 

Partij in aktie 
De tweede prioriteit is de diskussie rond "partij in aktie". 
Op het kongres van de JS is dit eveneens uitvoerig aan de 
orde geweest. Tevens is een werkgroep van de JS bezig een ad
vies rond dit thema voor te bereiden. Op 4 november 1978 
heeft de JS een diskussiedag georganiseerd over de partij in 
aktie met als sprekers: Max van den Berg, Wouter Gortzak, 
Bart Tromp en Bram Peper. 
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Verkiezingen 
De Jonge Socialisten hebben voor de verkiezingen van de Pro
vinciale Staten meegewerkt in de kampagne met: 
- folder voor jonge kiezers 
- affiche: Jongeren, maak de Staten rood 
- Links-af special: Provinciale Staten. 
Naast de landelijke uitgaven zijn in enkele gewesten aparte 
folders voor jongeren gemaakt. 
Voor de Jonge Socialisten lag de nadruk op de verkiezingen 
voor de Gemeenteraad in mei, waarvoor door meer dan 300 par
tijafdelingen materiaal is besteld. 
Voor deze verkiezingen is het volgende materiaal g~maakt: 
- affiches: Jonge Socialisten kiezen PvdA 
- folders voor jonge kiezers 
- Links-af special voor de verkiezingen. 
De plaatselijke afdelingen zijn zeer aktief in deze verkie
zingskampagne geweest met plaatselijke affiches,folders en 
stickers. 

Publiciteit 
In het verslagjaar z~Jn acht nummers van het ledenblad 
Links-af verschenen. Hierin is aandacht besteed aan stand
punten, aktiviteiten en meningen van de JS. Voor de verkie
zingen zijn twee speciale nummers uitgebracht. 
Het publiciteitsbeleid besteedde verder veel aandacht aan kon
takten met de pers d.m.v. persberichten en interviews. 
In de pers is vooral veel aandacht besteed aan de Argentinië
aktie, de naamswijziging van de JS, het Plan van de Jeugdarbeid 
en het JS-kongres. 
Opvallend was detoegenomen aandacht voor aktiviteiten van 
plaatselijke afdelingen. Daarnaast was de JS vertegenwoordigd 
door Freek van Workum in de algemene redaktie van de partij
pers. 

Jongerenorganisaties 
Rond veel aktiviteiten is overleg gevoerd of samengewerkt 
met andere politieke jongerenorganisaties. Gezamenlijke ini
tiatieven zijn vooral ondernomen met NVV-jongerenkontakt, KWJ, 
ANJV, PSP-jongeren, Belangenvereniging Minderjarigen, VVDM 
enz. Gezamenlijk werd opgetreden rond het Plan van de Jeugd
arbeid, de leeftijdsverlaging van de meerderjarigheid, de 
schoolverlatersproblematiek en diverse voorstellen, die in 
de Kamer werden behandeld. 
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Deze gezamenlijke aktiviteiten hebben geleid tot een voorstel 
aan het kongres van de JS in november tot oprichting van een 
progressief overlegorgaan van progressieve jóngerenorganisa
ties. 

Huisvesting 
De Jonge Socialisten Z1Jn het afgelopen jaar vertegenwoordigd 
in het LOJH (Landelijk OVerleg Jongeren Huisvesting) door de 
werkgroep Huisvesting. De werkgroep Huisvesting is vooral 
aktief geweest rond de landelijke aktie woningnood in oktober 
en de voortgang van de plaatselijke aktiviteiten van de JSin 
stuurgroepen, kommissies jongerenhuisvesting, ~nz. De.werk
groep Huisvesting heeft veel adviezen gegeven aan plaatselij
ke afdelingen, waar stuurgroepen Eén- en Tweepersoonshuishou
dens zijn opgericht. 

Welzijn 
De landelijke werkgroep Welzijn is het afgelopen jaar be
zig geweest met het samenstellen van een brochure: jongeren
werk en plaatselijk welzijn, die in 1979 zal verschijnen. 
In verband hiermee bestudeerde de werkgroep vooral de kader
wet, specifiek welzijn en de plaatselijke regelingen, die 
voor het subsidiëren van het jongerenwerk ontstonden. 
Als tweede item is de werkgroep bezig met de situatie rond 
de bijstand aan jongeren. 

Onderwijs 
De landelijke werkgroep Onderwijs is in 1978 uitgebreid door 
een fusie met de LOPS (Landelijk OVerleg PvdA-Studenten). De 
landelijke werkgroep stopte haar eigen aktiviteiten en ging 
verder binnen de werkgroep Onderwijs. Zij was vooral bezig 
rondde studiefinanciering, de studiestops en het onderwijs
beleid van de Tweede Kamerfraktie. 

Berufsverbote 
Het afgelopen jaar is de JS vertegenwoordigd geweest in het 
partijkomitee tegen de Berufsverbote. De JS heeft het afgelo
pen jaar weer het sekre~ariaat van dit komitee gevoerd. 

Groeien kost geld 
Voor het eerst is in december 1977 een financiële aktie ge
houden voor de algemene uitgaven van de Jonge Socialisten. 
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De totale opbrengst van de aktie was rond f 10.000,- die 
vooral op partijbijeenkomsten door aktieve JS-ers is opge
haald. Hetmotto van de aktie was terecht: Groeien kost geld. 
De JS heeft o.a. door de financiële aktie veel meer aktivi
teiten op touw kunnen zetten. 

71. 



WIARDI BECKMAN STICHTING 

WOORD VOORAF 

Wetenschappelijk werkers zijn net gewone mensen. Soms zijn 
ze jaloers op elkaar. Zo meent bij voorbeeld een aan de 
universiteit werkzame beoefenaar van de sociale weten
schappen dat zijn collega's natuur- en scheikundigen het 
heel wat makkelijker hebben. De laatsten maken, bij hun 
onderzoek, gebruik van de 'laboratoriumsi~uatie', een 
toestand waarin men de invloed van een bepaald verschijnsel 
op een ander verschijnsel kan bestuderen onder uitschake
ling van alle andere invloeden. In de sociale wetenschap
pen valt zo'n laboratoriumsituatie echter heel moeilijk na 
te bootsen. Wie iemand in een kamertje opsluit en daar aan 
één invloed blootstelt (bijv. rood licht, een snerpend ge
luid, pijn) heeft die 'proéfpersoon' weliswaar afgeschermd 
van de buitenwereld, maar nog niet van diens verleden. De 
verstorende invloed 'verleden' tast de betrouwbaarheid van 
het onderzoek aan. Nog hinderlijker is misschien dat nooit 
met zekerheid valt vast te stellen of de reacties van een 
proefpersoon in zo'n rare situatie (alleen in een klein 
kamertje) wel dezelfde zullen zijn als wanneer de onder
zochte onder 'normale' omstandigheden aan dezelfde invloed 
wordt onderworpen. De laboratoriumsituatie voor onderzoek 
naar menselijke reacties heeft in veel gevallen dus niet 
zoveel te betekenen. Bovendien kun je je afvragen of som
mig onderzoek wel ethisch verantwoord is. Mag je mensen 
wel opzettelijk pijn doen ondergaan of toebrengen om 
'meer inzicht in menselijk gedrag te krijgen'? 

Omdat 'proeven' in de sociale wetenschappen moeilijk Z~Jn 
en het buitengewoon lastig is de mens in alledaagse situa
ties goed te bestuderen, is de bewijsvoering in de sociale 
wetenschappen noodzakelijkerwijs minder precies dan in de 
natuurwetenschappen (al wordt ook in de sociale wetenschap 
veel wiskunde gebruikt om exactheid althans te suggereren). 
Het g_aat echter steeds om een benadering van de werkelijk
heid, nooit om een volstrekt getrouwe weergave ervan. 
Bestaan er dus verschillen in werkwijze, ook de houding 
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van buitenstaanders jegens beoefenaren van sociale weten
schappen is anders dan die jegens hun natuurwetenschappe
lijke collega's. De formules die bij voorbeeld ten grond
slag liggen aan een kernbom gaan het bevattingsvermogen 
van de geïnteresseerde leek altijd te boven. De buiten
staander vraagt zich dan ook niet af hoe de natuurkundige 
tot de kernbom is gekomen, maar stelt uitsluitend het re
sultaat van zijn werk ter discussie. Van de sociale weten
schapbeoefenaar echter wordt niet alleen rekenschap ver
langd over het resultaat, maar ook over de manier waarop 
dat bereikt werd. De tijd dat men professoren en hun mede
werkers toestond zich in een 'ivoren toren' terug te trek
ken, behoort, hopen wij, definitief tot het verleden. Het 
is lastig voor de wetenschappelijke werkers, en vooral 
voor de beoefenaren van de sociale wetenschappen, maar 
niettemin verheugend. Verantwoordingsplicht is ook een as
pect van democratisering. 

Wat geldt voor de verhouding tussen universiteit en maat
schappij gaat uiteraard in versterkte mate op voor de re
latie tussen Wiardi Beekman Stichting en Partij van de Ar
beid. De W.B.S. is de partij verantwoording verschuldigd, 
di~nt inzicht te geven in het hoe en waarom van haar werk-

.·' W1JZe en de resultaten van haar w~rk aan de partij voor te 
leggen. Dat gebeurt dan ook. De organisatie van het W.B.S.
werk is uiteengezet in de brochure 'W.B.S., haar taak en 
werkwijze'. Wat de W.B.S. jaarlijks aan activiteiten ver
richt (en waarom) staat opgetekend in ons jaarverslag. De 
resultaten van onze studies worden alle in zo toegankelijk 
mogelijke vorm gepubliceerd. Dat gebeurt in W.B.S.-cahiers, 
in discussienota's en in artikelen in Socialisme en Demo
cratie. 

Er werd in 1978 door de W.B.S. opnieuw veel werk verzet 
dat door de P.V.D.A. en de buitenwereld grotendeels posi
tief werd ontvangen. Curatorium en staf zijn dan ook niet 
ontevreden al is wat de W.B.S. doet natuurlijk nooit ge
noeg, zodat er geen enkele aanleiding is om zelfgenoeg
zaam achterover te leunen. Gunstig voor de verdere ont
wikkeling van de W.B.S. is dat de overheidssubsidie in 
1978 niet onaanzienlijk werd verhoogd. Het is een beetje 
spijtig dat voor het eerst sinds jaren geen stijging viel 
waar te nemen in ontvangen donaties en giften. Weliswaar 
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nam het aantal donateurs toe van 4600 tot 6200, maar het 
gemiddelde bedrag der donatie daalde. Waarschijnlijk heb
ben de verkiezingscampagnes in 1978 de W.B.S. parten ge
speeld. 

De W.B.S. dankt donateurs en anderen voor het in haar ge
stelde vertrouwen, en de talloze vrijwilligers voor hun 
medewerking. Zij is de P.V.D.A.-leden in het algemeen er
kentelijk voor de kritische aandacht waarmee zij ons werk 
begeleiden. Curatorium en staf zullen zich er ook in de 
toekomst naar vermogen voor inzetten de kritiek zoveel 
mogelijk te voorkomen en zodoende proberen het in de W.B.S. 
gestelde vertrouwen waar te maken. 

Wouter Gortzak 
directeur Wiardi Beekman Stichting 

74. 



HOOFDSTUK I - DE PRIORITEITEN 

Het is steeds weer een hele klus om vast te stellen waar
mee een bureau als de Wiardi Beekman Stichting zich in de 
eerste plaats moet bezighouden. Het gemakkelij·kst zou zijn 
indien W.B.S.-staf en curatorium allerlei suggesties, tij
dens partijcongressen en partijraden gedaan, in behandeling 
zouden nemen. 
Aan deze methode kleven echter twee bezwaren. In de eerste 
plaats staat niet vast dat zodoende ook de meest belang
rijke vragen bestudeerd zouden worden. Natuurlijk is ieder 
probleem dat op een partijcongres aan de orde wordt ge
steld een 'belangrijk' vraagstuk, maar als men daar andere 
vragen naast stelt blijkt soms dat het voor de toekomstige 
ontwikkelingen van het socialisme niet de belangrijkste 
vraagstukken zijn. Soms immers gaat het om heel concrete, 
actuele problemen. In de tweede plaats is de W.B.S. met 
zijn beperkte menskracht niet altijd de eerst-aangewezene 
om dergelijke problemen te bestuderen. Dikwijls komt de 
fractiestaf eerder in aanmerking. De groep, die onze Ka
merfractie wetenschappelijk ondersteunt, heeft de laatste 
jaren immers ee.n geweldige groei doorgemaakt. 
Dit· alles heeft ertoe geleid dat bij de vaststelling van 
het W.B.S-studieprogram op partijcongressen en -raden 
geuite wensen wel van betekenis zijn, maar niet beslissend. 
Er is wel geprobeerd de in de P.V.D.A. levende wensen op 
een andere manier tot uitdrukking te laten komen. In 1976 
is in het P.V.D.A.-kaderblad Roos in de Vuist een oproep 
geplaatst om suggesties aan te leveren voor W.B.S.-studies. 
Daarop zijn vele antwoorden gekomen. W.B.S.-curatorium en 
-staf hebben die geïnventariseerd en er een rangvolgorde 
in aangebracht. Dat was een tijdrovend en ook wel frustre
rend werk. Allerlei buitengewoon nuttige suggesties moes
ten buiten beschouwing blijven en konden niet in ons pak
ket worden opgenomen. Dat is onplezierig voor de mensen 
die de suggesties aanleverden. Deze werkwijze is daarom 
niet herhaald. 
Ook een derde mogelijke werkwijze is niet toegepast. Het 
democratisch-socialisme is een emancipatiebeweging. In 
zijn geschiedenis heeft het een belangrijke bijdrage gele
verd aan de bevrijding van de arbeiders. Maar dat betekent 
nog allerminst dat onze samenleving als geheel uit geëman-
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cipeerde mensen bestaat. Een zeer actieve vrouwenbeweging 
toont dit dagelijks aan. Ook talloze anderen (waaronder 
vrouwen) zijn nauwelijks geëmancipeerd : jongeren, onge
schoolden, buitenlandse arbeiders, Surinamers, bejaarden. 
Welke politiek dient de Partij van de Arbeid te volgen om 
de emancipatie van al deze groepen te bevorderen? Deze 
vraagstelling zou uitstekend te gebruiken zijn als aangrij
pingspunt voor het vaststellen van door de W.B.S. met voor
rang te bestuderen thema's. Maar ook deze weg is, zoals 
gezegd, niet ingeslagen. 

Er zijn door curatorium en staf als het ware twee b~nade
ringen gecombineerd. In het begin waren er de uit de partij 
aangereikte onderwerpen, waarin een rangvolgorde werd aan
gebracht die al zou wijzen in de richting die uiteindelijk 
zou worden gevolgd. Vervolgens was er de maatschappelijke 
werkelijkheid en de ontwikkelingen die zich daarbinnen 
voordeden. 
Deze ontwikkelingen werden onzes inziens kernachtig onder 
woorden gebracht in Joop den Uyl's befaamde uitspraak 'die 
tijd komt nooit terug'. Men kan deze uitspraak (die men 
naar believen kan zien als een samenvatting van het nieuwe 
beginselprogram dan wel kan beschouwen als zijnde nader 
uitgewerkt in het nieuwe beginselprogram} opvatten als een 
constatering, bijv. in de zin van 'gelet op de toenemende 
schaarste aan fossiele brandstof, de ongelijke consumptie 
daarvan op.wereldschaal en het toenemende beslag dat daar
op door Derde Wereldlanden zal worden gelegd als gevolg 
van langzaam veranderende machtsverhoudingen, moet ermee 
rekening gehouden worden dat te onzent een, op excessief 
gebruik van goedkope energie gebaseerde groeieconomie niet 
langer mogelijk is'. 
Men kan deze constatering eveneens beschouwen als een wens, 
bijv. 'gelet op de onaanvaardbaarheid van de ongelijkheid 
op wereldschaal moet worden afgezien van exponentiële 
groei in het Westen, omdat die leidt tot bestendiging of 
verdieping van die ongelijkheid; 
dan wel 'de exponentiële economische groei heeft zoveel 
negatieve bij-effecten gehad (vervreemding, milieuvervui
ling, enz.) dat andere wegen ingeslagen moeten worden'. 
De redeneringen die, rekening houdend met deze visie, tot 
de huidige keuze van prioriteiten hebben geleid, worden 
hier beknopt weergegeven. Bij die prioriteitskeuze is bo-
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vendien naar vermogen getracht rekening te houden met 
nieuwe ontwikkelingen (verdergaande automatisering). voorts 
is gepoogd het emancipatorisch aspect van het democratisch
socialisme daarbij niet uit het oog te verliezen. 
'Die tijd keert nooit terug', zeggen we, en dat is maar 
goed ook. De Europese variant van het westerse imperialis
me loopt op zijn laatste benen, ingrijpende veranderingen 
zullen in de naastbije toekomst noodzakelijk zijn; 'een 
strategie voor West-Europa is', aldus Henk van Stiphout, 
'even noodzakelijk als een blauwdruk voor de wereld' (Demo
cratisch-socialisme in Nederland, blz. 96). 
De economische crisis leidde er onvermijdelijk toe de eco
nomische problematiek een belangrijke plaats in het WBS
pakket te geven. Veel redeneren was daarvoor niet nodig; 
een tijdlang was 'economie' dan ook de enige echte priori
teit. Welke zijn de oorzaken van de crisis, welke de gevol
geh ervan voor de Nederlandse economie, welke de mogelijk
heden de eruit resulterende werkloosheid naar vermogen het 
hoofd te bieden en welke om tot een meer selectieve econo
mische groei te komen. Hoe de prioriteit 'economie' tot 
zijn recht kwam wordt elders in dit verslag vermeld. 

De·verminderde economische groei in het Westen, draagt 
misschien bij tot de door democratisch-socialisten gewenste 
grotere gelijkheid op wereldschaal. Zij zal zonder twijfel 
de stabiliteit van de parlementaire democratie op de proef 
stellen. Verschillende intelligente zwartkijkers hebben 
daarover sombere voorspellingen gedaan. Een belangrijk 
deel van de Nederlandse bevolking is opgegroeid in de 
vanzelfsprekendheid dat ieder volgend jaar in economisch 
opzicht beter zou zijn dan het vorige; zowel het indivi
duele inkomen steeg als het niveau van de publieke voor
zieningen. Gelijktijdige verdere verbete~ing van individu
eel inkomen en van het niveau van de publieke voorzieningen 
lijkt uitgesloten. Maar zowel een nullijn voor het indivi
duele inkomen (bij stijgende productiviteit van de werk
nemer) als aantasting van de publieke voorzieningen (bij 
een blijvend hoog beroep op collectieve goederen en diens
ten) bedreigt het politieke klimaat. Van den Doel en Ste
vers hebben beide gelijk! Werkende mensen zullen de belas
ting- en premiedruk (mede verantwoordelijk voor de nullijn) 
in toenemende mate als last gaan ervaren (en pleiten voor 
afbraak van publieke uitgaven). Omgekeerd zal afbraak van 
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publieke uitgaven op verzet van tallozen stuiten die daar
op zijn aangewezen (hetgeen weer voor de inkomensnullijn 
pleit)~ 

Als inderdaad moet worden rekening gehouden met toenemende 
strijd tussen individuele en groepsbelangen (waarbij ieder 
individu in steeds weer andere rollen aan die strijd kan 
deelnemen) wordt onze parlementaire democratie danig op de 
proef gesteld. Van den Doel's 'democratische dwang' tot 
aanvaarding van een centraal-geleide loonpolitiek (die 
zeker een aantasting betekent van de onderhandelingsvrij
heid van de vakbeweging en dus een aanslag is op verworven 
en democratische rechten) zou makke~ijk kunnen onta~rden 
in autoritarisme, maar ook de door Stevers bepleite inper
king van de publieke sector zou weleens uitsluitend onder 
autoritaire verhoudingen mogelijk kunnen zijn. 
Gelet op de gevaren die onze democratie bedreigen, als 
gevolg van een stagnerende of verminderde economische groei, 
lijken voldoende reden om aan de ontwikkeling van de ver
houding tussen de staat en haar burgers in de naastbije 
toekomst veel aandacht te besteden. Is economische ontwik
keling een eerste W.B.S.-prioriteit, het onderwerp ontwik
kelingen van de democratie is de tweede. 
Ook andersoortige ontwikkelingen in ons democratisch bestel 
zelf bieden alleszins aanleiding aan de verhouding tussen 
staat en burger veel aandacht te besteden. Economische 
machten, meer in het bijzonder 'het bedrijfsleven', hebben 
altijd een.herkenbare invloed op politieke besluitvormings
processen gehad. Maar 'de grote ondernemers' of 'het groene 
front' zijn lang niet de enige pressiegroepen meer. Ook an
dere 'belangengroepen' hebben zich de laatste jaren sterk 
doen gelden. Het is alleszins waarschijnlijk dat zij een 
toenemende invloed krijgen op de bureaucratische en poli
tieke verhoudingen. De veelzijdige verhouding tussen poli
tiek, overheidsbureaucratie en belangengroepen (al dan 
niet in de vorm van traditionele of moderne actiegroepen) 
mag daarom niet aan onze aandacht ontsnappen. 
Wat is in deze ontwikkeling de plaats van de politieke par
tijen, worden ze steeds verder uitgehold, krijgen ze een 
nieuwe functie, welke is de rol van de vertegenwoordigende 
lichamen, hoe verhouden democratiseringsbewegingen zich 
tegenover de politieke partijen en de overheid, hoe kan de
centralisatie (functioneel en territoriaal) gestalte krij
gen tegenover uit de economische omstandigheden voortvloe-
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iende centralistische en autoritaire tendenties? Welke be
tekenis heeft de voortgaande technologische revolutie voor 
centralistische tendienties, welke mogelijkheden biedt ze 
aan het streven naar democratisering en decentralisatie? 
En dan : hoe wordt de vervreemding tussen overheid en po
litiek enerzijds en niet-geëmancipeerde of zich emancipe
rende groepen (jongeren met weinig toekomstperspectief, 
bejaarden, ongeschoolden, vrouwen) anderzijds opgeheven? 
Wat zijn de gevolgen voor onze samenleving van de toevloed 
aan vreemdelingen? 
Voldoende vragen. In 1979 hopen we met de bestudering ervan 
een begin te kunhen maken. 

Lang niet iedereen in ons land is overigens voorstander 
van een beperkte, want selectieve economische groei. Aan
vaarding van de gedachte (om enigerlei, in progressieve 
kring populaire overweging) behoeft bovendien allerminst 
gelijk op te gaan met acceptatie van de consequenties er
van voor individueel inkomen en/of de publieke sector (Van 
den Doel/Stevers). Zowel pleidooien voor zoveel mogelijk 
groei als aarzelingen jegens de gevolgen van beperkte of 
selectieve groei wortelen, behalve in grof-stoffelijke o
verwegingen, in het in ons land (als onderdeel van de 
westerse cultuurkring) geldende stelsel van normen en waar
den. De Duitse socioloog Max Weber beschouwde de in het 
Westen overheersende Wirtschaftsgeist als direct uitvloei
sel van de protestantse ethiek, de Engelse econoom Tawney 
was van oordeel dat de overgang naar kapitalistischer ver
houdingen de protestantse ethiek noodzakelijk maakte. Bei
den zien dus, zonder twijfel terecht, een direct verband 
tussen het in het kapitalisme aanwezige normen- en waarden
s~elsel en de ontwikkeling van het kapitalisme. 
Bij verdediging van (of kritiek op) het kapitalisme (en 
de daarbij behorende normen en waarden) is dikwijls de 
'ware aard van de mens' in het geding gebracht, 'het mens
beeld' als het ware. Marxistische critici van het kapita
lisme zijn van oordeel dat de mens 'van zijn wezen ver
vreemd' is, aanhangers van het kapitalisme zijn vertegen
woordigers van een meer pessimistische kijk op de mens en 
menen dat geen ander stelsel de 'ware aard van de mens' 
zozeer aan zijn trekken doet komen dan juist het kapita
lisme. De marxistische visie wordt gerelativeerd door de 
werkelijkheid in door communisten geregeerde landen. De 
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arbeidsdeling, zeggen de marxisten, die uiteindelijk heeft 
geresulteerd in de particuliere ondernemingsgewijze pro
duktie, is verantwoordelijk voor de steeds grotere machts
ongelijkheid. De technologische ontwikkeling, die tegelij
kertijd voorwaarde is voor en gevolg van de arbeidsdeling, 
heeft echter (en in die zin wordt de ontwikkeling van 
oer-communisme tot kapitalisme positief gewaardeerd) ook 
de basis gelegd voor materiële overvloed. Welnu : soci
alisatie van de produktiemiddelen zou de mogelijkheid 
bieden tot opheffing van de vervreemding (als gevolg van 
de scheiding tussen mens en produktiemiddel) en, dankzij 
het inmiddels gerealiseerde hoge welvaartsniveau, tot ge
lijkheid tussen mensen. Daarbij dient 'gelijkheid' niet 
te worden opgevat als 'de wereld van de grijze middelmaat', 
maar gezien te worden als verwezenlijking van de utopie 
die wil dat 'ieder geeft naar bekwaamheid en ontvangt 
naar behoeften'. 
De communistisch-geregeerde landen zijn van deze utopie 
ver verwijderd gebleven. Men is er daar evenmin in ge
slaagd het verondersteld-noodzakelijke welvaartsniveau 
te realiseren als herkenbare stappen te zetten op de 
weg naar machts- en inkomensgelijkheid. De burgerlijke 
vrijheden zijn er nauwelijks of niet tot ontplooiing 
gekomen. 
Kritiek op de marxistische zienswijze houdt niet de ge
lijktijdige aanvaarding in van de kapitalistische werke
lijkheid, het bijpassende normen- en waardenstelsel en 
het ermee in overeenstemming zijnde mensbeeld. 'Het is 
namelijk een () feitelijk gegeven', citeert Lolle Nauta 
Steven Lukes, 'dat de mens zich pas individueel kan ont
plooien, zelfrespect kan verwerven en bij voorbeeld op 
vrijwillige basis sociale relaties kan aangaan wanneer 
hij concreet op dezelfde wijze gerespecteerd wordt als 
zijn medemens. Niet in abstracte dus, maar zo dat hij 
ook ziet dat hij gelijke rechten en mogelijkheden heeft 
als ieder ander' (Democratisch-socialisme in Nederland, 
blz. 28). Er zijn geen uitgebreide vertogen nodig om aan 
te tonen dat daarvan in het kapitalisme geen sprake is. 
Mede daarom is het democratisch-socialisme, ook toen 
het geheel of grotendeels had afgezien van de nalaten
schap· van Marx, de kritische beoordelaar gebleven van een 
kapitalisme dat het niet zozeer gepoogd heeft omver te 
werpen, maar middels hervorming meer in overeenstemming 
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heeft willen brengen met socialistische normen en waar
den. De verzorgingsstaat, die zowel is voortgekomen uit 
het individualistische liberale streven naar 'meer', 
als uit het socialistische pleidooi voor gelijkheid en 
emancipatie, is echter een onevenwichtig stelsel geble
ven : stabiel in periodes van 'groei' (waarin ruimte is 
voor socialistisch streven) , bedreigd in periodes van 
stagnatie (waarin de sociale verworvenheden onder druk 
komen te staan). 
Deze 'instabiliteit' vertaalt zich in de politieke pola
risatie tussen PvdA en VVD, waarvoor Den Uyl's oproep 
'werkg~legenheid veilig te stellen door solidariteit' 
en Wiegel's pleidooien voor het herstel van het primaat 
van liberale waarden (ruim baan voor individuele presta
tiezucht) de uitdrukking vormt. De integratie van een 
meer socialistisch waardenpatroon in de kapitalistische 
maatschappij blijkt nog allerminst onbedreigd. De een
heid van opvattingen over de verzorgingsstaat blijkt min
der groot dan we langdurig veronderstelden. 
Het succes van het democratisch-socialisme bij het ver
dedigen en verankeren van de verzorgingsstaat lijkt mede 
afhankelijk van de mate waarin het erin slaagt het on
evenwichtige karakter ervan te overwinnen. Indien het 
socialisme daarbij trouw wil blijven aan zijn democrati
sche gezindheid lijkt dit slechts mogelijk als het lukt 
meer Nederlanders ertoe te brengen socialistische normen 
en waarden te aanvaarden als richtsnoer voor individueel 
en maatschappelijk handelen. 
Dit is zowel eenvoudiger als moeilijker dan het lijkt. 
Het grootste probleem gaat schuil achter de omstandig
heid dat het socialistische denken (en handelen) op dit 
punt zelf uiterst onhelder en vaak tegenstrijdig is. Het 
makkelijkst is het daarbij te verwijzen naar het feitelijk 
gedrag van PvdA-politici op allerlei niveau, dat dikwijls 
slechts in verwijderd verband staat met bepleite gelijk
heids- en solidariteitsideeën. Menig socialist is voorts 
van oordeel zijn plicht meer dan afdoende te hebben ge
daan indien hij erin slaagt de al te onaangename kanten 
van de kapitalistische werkelijkheid af te slijpen. 
Voor dit gedrag is wel de uitdrukking 'Kurieren am Symp
tom' in omloop gebracht. In de waarden- en normendiscus
sie komt dit gedrag neer op feitelijke aanvaarding van 
het kapitalistische patroon op voorwaarde dat het alle-
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maal niet te gek wordt. 
De aanpassingssocialisten leken het gelijk aan hun kant 
te hebben zolang de particuliere ondernemingsgewijze 
produktie zorgde voor welvaartsvermeerdering, de nega
tieve bij-effecten onvoldoende zichtbaar waren en vol
doende werkgelegenheid kon worden gegarandeerd. Zij 
zijn in toenemende mate aan kritiek onderworpen toen 
mensen oog kregen voor de omstandigheid dat welzijn 
nog welvaart betekende en verkeren in moeilijkheden nu 
ook de volledige werkgelegenheid een illusie geworden is. 
De eerste belangrijke contra-beweging tegen de 'aanpas
sers' wordt gevormd door de cultureel-revolutionairen 
van het einde van de jaren zestig. De welvaart als gege
ven aanvaardend verzetten zij zich tegen de neveneffec
ten van de economische groei (dan wel tegen de daarmee 
gepaard gaande uitbuiting van de Derde Wereld), tegen 
de afgenomen feitelijke mede-beslissingsmogelijkheden 
van mensen en zij zetten zich in ter verbreiding van de 
gedachte dat 'welvaart nog'geen welzijn' betekent. 
Deze stroming zocht en vond een plaats binnen het demo
cratisch-socialisme, waar zij de strijd aanbond met een 
oudere generatie die de 'smalle marge voor verandering' 
tot dogma leek te verheffen. De waarschuwing voor al te 
overspannen veranderingswensen was terecht. Maar niette
min heeft deze stroming veel bijgedragen tot revitalise
ring van traditionele socialistische waarden en normen. 
De laatste jaren doen zich, op het normen- en waarden
front ontwikkelingen voor die gedeeltelijk het uitvloei
sel zijn van wat we hierboven de pogingen tot culturele 
revolutie noemen, maar die evenzeer het gevolg zijn van 
de omstandigheid dat de huidige samenleving geen volledi
ge werkgelegenheid meer garandeert. Positief is de ont
wikkeling van de vrouwenbeweging. Negatief zijn ver
schijnselen van apathie, die in de plaats dreigen te 
komen van veranderingswil; jongeren vallen niet terug 
in 'aanpassing' (al doet ook dat verschijnsel zich wel 
voor) maar in 'afwijzing zonder alternatief'. 
De situatie is dan ook uiterst complex. Wie als 'ant
woord' op structurele werkloosheid 'verandering van het 
arbei~sethos' bepleit moge (op meer dan actuele gronden) 
gelijk hebben, hij maakt niettemin de indruk op zoek te 
zijn naar gelegenheidsargumenten. Men moet er vervolgens 
niet aan denken als het arbeidsethos inderdaad op korte 
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termijn wordt afgezworen. Een volledige ineenstorting 
van onze economie zou daarv~1 het gevo1g zijn. Deze en 
andere overwegingen maken duide1ijk dat a11er1ei cu1-
tuurpolitieke problemen (want als zodanig kan men de 
strijd voor de overwinning van socia1istische normen-
en waardenpatronen toch aand~) voor de toekomst van 
verzorgingsstaat en democratie van het allergrootste 
belang zijn. Vandaar dat allerlei cultuur-politieke pro
blemen in de naaste toekomst een groot deel van de aan
dacht van de W.B.S. zullen opslorpen. 
Economie, de verhouding tussen staat en burger en de 
cultuur als prioriteiten voor de W.B.S. Het is s~eller 
opgeschreven dan uitgevoerd. Gelukkig wordt onze taak 
vergemakkelijkt aangezien een sterk uitgebreide en 
buitengewoon actieve staf van de Tweede Kamerfractie 
tegenwoordig veel t~en verricht die vroeger door de 
w.B.S. werden waargenomen. Deze staf verdient het dan 
ook alleszins op deze plaats een pluim op de hoed ge
stoken te krijgen, ook al omdat de buitenwereld dikwijls 
denkt dat alle heil van de W.B.S. komt, terwijl de 
P.V.D.A. tegenwoordig feitelijk twee wetenschappelijke 
bureaus rijk is. Zowel van deze fractiestaf als van de 
W.~.s. zult u, daarvan zijn we vast overtuigd, nog veel 
horen. 
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HOOFDSTUK II - DE SECTIE GEMEENTE, GEWEST EN PROVINCIE 

De sectie gemeente, gewest en provincie neêmt binnen de 
Wiardi Beekman Stichting een wat aparte positie in. Zij 
ontleent haar bestaansrecht aan het huishoudelijk regle
ment van de partij, dat voorlichting en advisering ten 
behoeve van raads- en statenleden opdraagt aan de S.G.G.P. 
van de W.B.S. Twee stafmedewerkers (een politikoloog en 
een jurist), bijgestaan door een secretariaatsmedewerker, 
zijn met dit werk belast. De sectie heeft een bestuur, 
bestaande uit vertegenwoordigers van alle partijgewesten 
en van het partijbestuur, alsmede uit een aantal do~r 
het curatorium aangewezen deskundigen. 

Positie sectie binnen partij 

Al geruime tijd bestaat in de kring van de S.G.G.P. het 
gevoel, dat de politiek van lokale en provinciale over
heden een te ondergeschikte plaats inneemt in het beleid 
van de nationale partijorganen. Het sectiebestuur heeft 
aan dit gevoel uiting gegeven in een gesprek met een ver
tegenwoordiging van het partijbestuur. Hierbij is van de 
zijde van de sectie gesteld, dat zowel in het beleid van 
het PB als dat van de kamerfracties de rol van de lagere 
overheden en de positie van de P.V.D.A. aldaar onvoldoende 
een rol speelt. Het PB heeft erkend dat de relatie tussen 
landelijke. politiek en lokaal/regionaal beleid verster
king behoeft. Een reeks afspraken is gemaakt (waaronder 
een twee maal jaarlijks overleg) die de relatie tussen 
partijbestuur en sectie moeten verbeteren. Besloten is 
ook tot een gesprek met de Tweede Kamerfractie over de 
plaats van de lagere overheden in haar politieke opstel
ling en werkwijze. Naast versterking van de relatie met 
de landelijke politieke kaders streeft het sectiebestuur 
versterking van de interne integratie na. Gedacht wordt 
hierbij vooral aan versterking van de S.G.G.P. in de ge
westen en vergroting van de herkenbaarheid en gezag bij 
de 3000 sectieleden, die de P.V.D.A. in raden en staten 
vertegenwoordigen. De omschakeling van 'Lokaal Bestuur' 
naar een maandelijkse uitgave van de sectie zou het pro
ces van versterking van externe invloed en interne inte
gratie kunnen bevorderen. 
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Raads-- en st:at:enverkiezingen 

Reeds in het verslagjaar 1977 heeft de sectie veel aan
dacht geschonken aan voorbereidende activiteiten, die 
ondermeer resulteerden in de opstelling van een advies
gemeenteprogram ten behoeve van de afdelingen en gewes
ten (brochure 'Overwegingen en suggesties voor een ge
meenteprogram 1978'). Evenzoveel aandacht vergde de 
beleidsvoorbereidende activiteiten ten behoeve van het 
raads- en statencongres, dat plaatsvond op 11 februari 
1978. Voor dit congres had het partijbestuur op advies 
van het sectiebestuur gekozen voor een beperkte opzet. 
De voorstellen beperkten zich tot de thema's coliege
vorming, organisatie van de lokale democratie, de relatie 
partij/kiezer/gekozene, de positie van de benoemde poli
tieke functionarisse~ en de reorganisatie van het binnen
lands bestuur. 
Opmerkelijk op het congres was de verregaande consensus 
in de partij over de aangesneden onderwerpen. Het program 
met toelichting is vervat in de brochure 'Raads-- en 
statencongres 1978'. Afgesproken is dat sectiebestuur 
en PB gezamenlijk zullen evalueren of de gekozen opzet 
van het congres de juiste was. 

Gedurende de periode januari tot mei maakte de secreta
ris deel uit van het campagnebureau. Hier bleek weer 
hoe moeilijk het is om het provinciale element zichtbaar 
te houden bij Statenverkiezingen. Menige provinciale 
kandidaat voelde zich weggedrukt door de neutronenbom 
en de perikelen in de metaal. Aandacht voor het provin
ciale karakter van de verkiezingen was in het campagne
bureau maar mondjesmaat of in het geheel niet te krij
gen. Wel zij vermeld, dat bij de gemeenteraadsverkiezing
en het lokale karakter in redelijke mate werd gerespec
teerd. 
Het benadrukken van het provinciale karakter van Staten
verkiezingen is uiteraard de enige principieel juiste 
benadering. In de praktijk van de verkiezingsstrijd 
blijkt deze echter strijdig met de doelstelling stemmen
maximalisatie, die kennelijk onvermijdelijk vraagt om 
nationalisering van het gebeuren. Het sectiebestuur 
heeft najaar 1977 suggesties gedaan, die beide benade
ringen zouden kunnen verzoenen, maar in de hitte van de 
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verkiezingsstrijd is daarvan niets terecht gekomen. 
De uitslag van de Statenverkiezingen bleek overigens lang 
niet ongunstig voor de P.V.D.A. De grote verkiezings
winst van 1977 werd vastgehouden, wat over het hele land 
genomen zesendertig statenzetels winst opleverde. Blijft 
echter het probleem, dat het landelijke karakter van de 
provinciale verkiezingen afbreuk doet aan de democrati
sche legitimatie van de gekozenen. Met het partijbestuur 
zal met de verkiezingen van 1982 in het vooruitzicht tij
dig over dit probleem van gedachten moeten worden gewis
seld. 

De gemeenteraadsverkiezingen gaven een opmerkelijke.terug
val te zien ten opzichte van de Statenverkiezingen. Met 
name in de steden bedroeg het verschil vele procenten. 
De P.V.D.A. behield weliswaar een nominale winst van bij
na tweehonderd gemeenteraadszetels, maar deze moest voor
namelijk in de zuidelijke provincies worden behaald. Een 
analyse van deze aanzienlijke terugval is nog niet ver
richt, maar ware wenselijk. 

Collegevorming 

Voorjaar en zomer stonden in het teken van de collegevor
ming van Gedeputeerde Staten respectievelijk Burgemees
ter en wethouders. Ter wederzijdse informatieuitwisseling 
riep het s~ctiebestuur vertegenwoordigers van statenfrac
ties twee maal bijeen. Verkiezingswinst en·de wettelijke 
mogelijkheid van uitbreiding van de G.S,-colleges lever
den de P.V.D.A. in vijf provincies zetelwinst in de dage
lijkse besturen op. Helaas werd dit florissante beeld 
ernstig ontsierd door de dramatische ontwikkelingen in 
Groningen, waar de P.V.D.A., als gevolg van interne moei
lijkheden, buiten het college belandde. 

Met het oog op de collegevorming in de gemeenten vonden 
in diverse gewesten, veelal op initiatief van de geweste
lijke S.G.G.P., gesprekken plaats over de gewenste aan
pak en taktiek. In hoeverre dit resultaat heeft gehad 
valt moeilijk te beoordelen. De minder gunstige uitslag 
van de verkiezingen ten spijt kan worden geconstateerd, 
dat met het streven naar politisering van het lokale be
stuur een niet onbelangrijke stap voorwaarts is gezet. 
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Meer dan in 1974 zijn serieuze programonderhandelingen 
gevoerd, waarbij opviel dat in diverse grotere gemeenten 
het C.D.A. een coalitie-college (niet-afspiegeling) niet 
schuwde. De onqerhandelingen vonden veelal in het open
baar plaats, terwijl met name links driftig terugkoppelde 
naar de achterban. Hetgeen de Volkskrant ertoe bracht de 
lokale democratie ten voorbeeld te stellen aan de Binnen
hofpolitiek. 
Moeilijkheden waren er uiteraard ook. Wil men het onder
handelingsproces tot een bevredigend einde brengen, dan 
stelt dit hoge eisen aan fractie en afdeling, en met 
name aan de onderhandelaars. Het sectiebestuur heeft in
middels besloten tot een evaluatie-onderzoek naar de for
matiegebeurtenissen in 1978. De nadruk zal hierbij lig
gen op het onderhandelingsproces en de knelpunten die 
zich hierbij voordoen, opdat de P.V.D.A. in 1982 (nog) 
beter toegerust de strijd om de lokale bestuurscolleges 
kan aangaan. 

Reorganisatie binnenlands bestuur 

Met het verdwijnen van de P.V.D.A. uit de regering is 
haar invloed op deze voor het openbaar bestuur zo be
langrijke zaak verminderd. De ideeën, die de huidige 
bewindsman ter zake heeft ontvouwd geven weinig ver
trouwen in de kansen op een fundamentele aanpak van de 
gebreken van het openbaar bestuur. Het sectiebestuur ver
leidde het partijbestuur tot een kritische verklaring 
naar aanleiding van de brief van de minister aan de Tweede 
Kamer van 25 mei 1978. Als referentiekader voor deze stel
lingname golden de uitspraken van het raads- en staten
co~gres. Het sectiebestuur speelde een belangrijke rol 
bij de beleidsvoorbereiding ten behoeve van dit congres. 
Ook het interim-rapport van de werkgroep complementair 
bestuur verlokte de sectie tot activiteiten. Het DB or
ganiseerde een gesprek met enkele partijgenoten ter voor
bereiding van een discussie over dit rapport, die op 29 
mei 1978 p~aatsvond. 

Bestek '81 

Bestek '81, waarvan de rijksbegroting 1979 een eerste 
verschijningsvorm was, heeft grote gevolgen voor de la-
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gere overheden. Met een onevenredig grote vermindering 
van het accres van de algemene uitkeringen, alsmede be
snoeiingen in allerlei doeluitkeringen en subsidierege
lingen ontvingen de gemeenten de eerste klap. Op zijn 
vergadering van 23 augustus 1978 formuleerde het sectie
bestuur een advies aan de gemeenteraadsfracties inzake 
de opstelling bij de behandeling van de gemeentebegroting, 
dat in Roos in de Vuist is gepubliceerd. 
Mocht de huidige regeringscoalitie de kans krijgen Bestek 
'81 verder uit te voeren, dan zal een brede tegenstrate
gie vanuit het lokale en provinciale bestuur bitter nood
zakelijk zijn. De sectie hoopt samen met het partijbe
stuur en kamerfracties een dergelijke strategie te for
muleren en aan de uitvoering ervan mede leiding te geven. 

Studies en publicaties 

De publicatie in 1977 van het cahier 'De socialistische 
burgermeester' zou ook in 1978 zijn sporen nalaten. 
Van de in december 1977 gehouden conferentie over het 
cahier werd een uitvoerig verslag gepubliceerd onder de 
titel 'Stemmen over de burgemeester'. Op hetraads-en 
statencongres werden voorstellen aangenomen inzake de po
sitie van burgemeester en commissaris der koningin, min 
of meer in de geest van het W.B.S.-cahier. De reacties 
van partijgenoot-burgemeesters lopen uiteen. De uitnodi
ging om kleur te bekennen, de voorgestane - beperkte -
politisering van het burgemeestersambt staat menigeen 
niet aan, op de kritische stellingname jegens de regle
mentaire uitsluiting van burgemeesters van het staten
lidmaatschap werd uiteraard positiever gereageerd. Het 
partijbestuur stelt een onderzoek in naar de ervaringen 
met dèze reglementaire bepaling, waarna besloten kan wor
den of een reglementsherziening wenselijk is. 
Ten einde de relatie tussen partij en partijgenoot-burge
meesters te verbeteren organiseert het partijbestuur een 
reeks regionaal gespreide gesprekken, waarbij de sectie 
ook vertegenwoordigd is. Pans en Horrevorts droegen een 
discussie stuk aan. 

In april verscheen het cahier 'Socialistische welzijns
politiek', een handreiking voor lokaal en provinciaal 
beleid. Het vervult inmiddels een nuttige functie voor 
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raadsfracties, die geconfronteerd worden met een nieuwe 
gemeentelijke taak, namelijk de welzijnsplanning. Gezien 
de vele ontwikkelingen op welzijnsterrein heeft het par
tijbestuur een.welzijnscommissie ingesteld, onder voor
zitterschap van het PB-lid Buurmeijer. Daar het welzijns
beleid zijn uitwerking voornamelijk op lokaal niveau 
krijgt, heeft het sectiebestuur zich bereid verklaard 
het secretariaat van deze commissie op zich te nemen. 
Dit werd waargenomen door Pans en na diens vertrek over
genomen door zijn opvolger Van Est. De sectie was betrok
ken bij de opzet van de conferentie 'Socialistische wel
zijnspolitiek', die op 2 december 1978 werd gehouden in 
Amersfoort. 

Studievoornemens heeft de sectie ten aanzien van de 
thema's gemeentelijk grondbeleid en lokale democratie. 
Voor het eerste thema is de jurist Friso de Zeeuw aan
getrokken, die in de loop van 1979 een brochure gereed 
hoopt te hebben. Met het tweede thema gaat met name de 
secretaris zich belasten. Het is de bedoeling, dat de 
praktische uitwerking van de ideeën en voorstellen uit 
het rapport 'Gemeentelijke democratie' (1970) worden ge
evalueerd en dat nieuwe oplossingen voor nieuwe proble
men zullen worden aangedragen. 

Roos in de Vuist/Lokaal Bestuur 

Ook in dit verslagjaar heeft het sectiebestuur zich in 
kritische zin beziggehouden met een beoordeling van het 
experimentele samengaan van het voormalige maandblad 'De 
Gemeente' met het partijkaderblad 'Roos in de Vuist'. Ter 
aa~vulling op het gebodene in Roos in de Vuist ontvangen 
de sectieleden vier maal per jaar de kwartaaluitgave 'Lo
kaal Bestuur'. 
Bij de beoordeling van het experiment zag het sectiebe
stuur zich voor de keus gesteld ofwel doorgaan met de 
huidige structuur, ofwel terugnemen van het collectief 
abonnement_op Roos in de Vuist en wederoprichting van een 
eigen maandblad ten behoeve van de sectieleden. De keuze 
is uiteindelijk op het laatste gevallen, een beslissing, 
die overigens niet eenvoudig is gevallen. Aanvankelijk 
zag het sectiebestuur, dat de integratie-gedachte zwaar 
liet wegen, nog wel mogelijkheden om het experiment defi-
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nitief te maken, mits aan een aantal voorwaarden zou 
kunnen worden voldaan. Deze voorwaarden betroffen de 
formule van Roos in de Vuist en een gewenste redactio
nele versterking van de Lokaal Bestuur-redactie. Hoewel 
het partijbestuur tot enkele tegemoetkomingen bereid was, 
waren deze toch niet voldoende om het sectiebestuur het 
vertrouwen te geven in voortzetting van het samengaan. 
Op zijn vergadering van 22 juni 1978 besloot het dan ook 
tot ontkoppeling en wederoprichting van een eigen maand
blad onder de naam 'Lokaal Bestuur'. Het partijbestuur 
heeft 'met begrip voor de motieven' dit besluit voor ken
nisgeving aangenomen. 
De Lokaal Bestuur-redactie heeft inmiddels een aanvang ge
maakt met de voorbereidingen tot het nieuwe blad. In 
april 1979 zal dit verschijnen. Over de relatie tot Roos 
in de Vuist zullen tussen beide redacties nadere afspra
ken worden gemaakt. Het sectiebestuur heeft uitgesproken, 
dat ook na ontkoppeling in Roos in de Vuist op 'beschei
den en realistische basis' aandacht zal moeten worden ge
schonken aan lokale en provinciale politiek, opdat dit 
niet geheel zal terugvallen in een eigen min of meer af
gezonderd communicatiecircuit. Tevens wil het sectiebe
stuur bevorderen, dat zo veel mogelijk raads- en staten
leden na beëindiging van het collectief abonnement zul
len overstappen op een individueel abonnement. 

Naast het vaste aandeel in Roos in de Vuist verzorgde de 
redactie vier Lokaal Bestuur-specials. Thema's waren : 
huisvesting, verkiezingen, politie en gezondheidszorg. 
Losse nummers vonden gretig aftrek. 
Aan het eind van het verslagjaar bestond de redactie uit 
Huub van Est, Ton Jacobs, Gerard Krul, Bob Lodder, Pieter 
Nieuwenhuijsen (secretaris) , Jos Staatsen, Millie van 
Stiphout, Piet Stoffelen, Roel in 't Veld en Arthur Ringe
ling. Vaste medewerkers waren : Hans van Dam, Aad Groos, 
Henk van Hoek, Bernard Meneke, Hugo Priemus, Els Sira. 
Ton Jacobs nam het voorzitterschap over van Lodder. 

Socialistisch I.P.O. 

Onder deze naam komt enkele malen per jaar bijeen het 
interprovinciaal overleg, bestaande uit vertegenwoordi
gers van P.V.D.A.-statenfracties. Het Socialistisch 
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I.P.O. staat onder voorzitterschap van J. Hoek van Dijke, 
fractievoorzitter (en sinds 5 juni 1978 gedeputeerde) van 
Zuid-Holland. Gesproken is over de reorganisatie van het 
binnenlands bestuur (met het oog op de resolutie van het 
raads-en statencongres), de mogelijkheden van een betere 
gezamenlijke belangenbehartiging door de provincies, ter
wijl twee maal overleg is gepleegd over de collegevorming 
(april rèspectievelijk mei 1978). 

Advieswerk 

Naast studie en standpuntbepaling over lokaal-politieke 
aangelegenheden en het ontplooien van activiteiten op 
het vlak van de scholing en voorlichting aan raads- en 
statenleden geeft het sectiesecretariaat desgevraagd 
schriftelijke en telefonische adviezen aan individuele 
ra~ds- en statenleden~ Vaak bestaat deze advisering uit 
het bemiddelen bij het verkrijgen van adviezen van des
kundige partijgenoten. Vele raads- en statenleden van de 
P.V.D.A. maken ieder jaar weer gebruik van deze service
verlening door de sectie. 
Het secretariaat houdt onze kamerleden zo nodig op de 
hoogte van de uit de directe advisering naar voren ko
mende algemene knelpunten. De signalen die langs deze 
weg uit het land komen zijn ook mede richtinggevend voor 
het redactie- en publicatiebeleid. 

Vorming en scholing 

Het sectiebestuur onderhoudt regelmatig contact met de 
medewerkers van de Stichting Vorming en Scholing omtrent 
scholingsactiviteiten ten behoeve van gemeenteraadsleden. 
Incidenteel wordt geadviseerd bij de opzet van weekends. 
In voorbereiding zijn cursussen over welzijnsbeleid en 
over volkshuisvesting. 
Het zwaartepunt van het scholingswerk ligt bij de gewes
ten. Gewestelijke besturen, gewestelijke scholingseemmis
sies en gewestelijke S.G.G.P.-commissies beijveren zich 
met scholings- en discussiebijeenkomsten. Met regelmaat 
adviseert het secretariaat over opzet en aan te trekken 
inleiders. 
Vermeld zij.in dit verband, dat de sectiesecretaris lid 
werd van de redactie van het Handboek voor Gemeenteraads
leden, losbladige uitgave van Samson. 
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Regionaal sectiewerk 

De gewestelijke vertegenwoordigers in het sectiebestuur 
organiseren in hun gewesten discussie- en studiebijeen
komsten. De mate van intensiteit van dit werk loopt ove
rigens van gewest tot gewest nogal uiteen, afhankelijk 
van de aandacht die het krijgt van de gewestelijke bestu
ren. 
In een aantal gewesten wordt gewerkt met een steungroep, 
ook wel gewestelijke S.G.G.P. genoemd. Elders heeft het 
sectiebestuur aansluiting gezocht bij de gewestelijke 
scholingscommissie. In een enkel gewest is een soort des
kundigenregister gevormd, waar raads- en statenleden op 
kunnen terugvallen. 

Internationaal 

Er bestaan plannen tot oprichting van een organisatievorm 
op Europees (E.G.) niveau, ter behartiging aldaar van 
regionale en communale aangelegenheden. Gezien het toene
mend aantal richtlijnen uit Brussel, die de lokale en re
gionale politiek raken zou zo'n organisatie, naar het oor
deel van het sectiebestuur, zeker van nut kunnen zijn. 
De sectie wil zich dan ook positief opstellen, zij het dat 
internationale contacten niet te zeer ten koste mogen 
gaan van reeds bestaande prioriteiten. 

Diverse activiteiten 

- De secretariaatsmedewerkers schreven, evenals in vorige 
verslagperioden, artikelen in Roos in de Vuist, Lokaal 
Bestuur, Socialisme en Democratie, alsmede in andere 
dag- en weekbladen. 

- Verder werden zij regelmatig gevraagd voor spreekbeur
ten voor afdelingen, gewesten, cursussen, politieke fora. 
De onderwerpen liepen hierbij uiteen. Favoriet waren 
vooral: socialistische gemeentepolitiek (algemeen), 
organisatie lokale democratie, verhouding partij/kiezer/ 
gekozene, collegevorming c.q. strategie eh de bestuur
lijke reorganisatie. Ook andere leden van het sectie
bestuur hielden spreekbeurten. 

- Pans maakte deel uit van een door het partijbestuur in
gestelde werkgroep politiebeleid. In 1979 hoopt deze 
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werkgroep een discussienota gereed te hebben. Afhanke
lijk van de inhoud van de nota zal het sectiebestuur 
beslissen of een eigen studie over (lokaal) politiebe
leid nog wenselijk is. 

- Nieuwenhuijsen is lid van de partijcommissie Meerjaren
raming en Partijorganisatie. Tevens was hij secretaris/ 
rapporteur van de W.B.S.-werkgroep 'Partij in aktie'. 
Eind 1978 werd als resultaat van de werkzaamheden het 
cahier 'Partij, parlement, activisme' gepubliceerd. 
Hoewel het hier een W.B.S.-produkt betrof, dat buiten 
verantwoordelijkheid van de sectie viel, is het thema 
uiterst relevant voor de lokale politiek. 
Pans was coördinator van het W.B.S.-project 'staat en 
burger', dat overigens nog in de kinderschoenen staat. 
De ervaringen met bovengenoemde W.B.S.-projecten hebben 
geleerd, dat het vo_or S.G.G.P.-secretariaatsmedewerkers, 
·gezien de belasting door het sectiewerk, wenselijk noch 
doenlijk is om verantwoordelijkheid te dragen voor ande
re W.B.S.-studies. 

- J. van den Bergh vertegenwoordigt de sectie in de par
tijcommissie culturele minderheden. Deze commissie 
bracht een eerste interim-rapport tot stand over de po
sitie van de Molukkers. 

- E. van Tellingen is door de sectie aangewezen voor de 
V.N.G.-commissie positie wethouders. 

- J.W.A. van Beers en J. Maasdam zitten namens de sectie 
in de welzijnscommissie. 

Het sectiebestuur 

Het sectiebestuur kwam negen maal bijeen. Daarenboven ver
gaderde het dagelijks bestuur één maal per maand. De be
langrijkste onderwerpen van gesprek waren : de begroting 
binnenlandse zaken, de standpuntbepaling inzake Roos in 
de Vuist/Lokaal Bestuur, het raads- en statencongres, de 
campagne raads- en Statenverkiezingen, de reorganisatie 
binnenlands bestuur, de wijziging wet ruimtelijke ordening, 
politiebeleid, Bestek '81, evaluatie collegevorming, de 
relatie tussen lokale en landelijke politieke kaders. 
Als belangrijkste personele wijziging valt te memoreren 
het vertrek (per 1 september 1978) van tweede secretaris 
Ral ph Pans ,. wegens zijn benoeming tot wethouder van Zaan
stad. Per 1 december -1978 kwam zijn opvolger, de jurist 
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Huub van Est, in dienst. Door een partijreglementswijzi
ging werden de Rooie Vrouwen gerechtigd uit eigen kring 
een lid in het sectiebestuur te benoemen. 
Aan het begin van het jaar was de samenstelling van het 
bestuur als volgt : Afgevaardigd door de gewesten : 
J.H. Schurer (Friesland), P.J.J. van Buuren (Groningen), 
J. van de Belt (Drente), A.A. Sternheim (Overijssel), J.A. 
N. Patijn (Gelderland), E.J. van Tellingen (Utrecht), T. 
Stom (Noord-Holland-Noord), B. Buddingh' (Noord-Holland
Zuid), A. van 't Laar (Zuid-Holland), C. Ockeloen (Zee
land), H. Einmahl (Noord-Brabant-Oost), F.L. Derks (Noord
Brabant-West), B. Arents (Limburg), H. van Leeuwen (Ams
terdam), J.H.C. Molenaar (Den Haag), P.O. Vermeulen '(Rot
terdam). 
Benoemd door het curatorium van de W.B.S. : J. van den 
Bergh, G.W.B. Berrie, P.Ph. Dordregter, H.B. Engelsman, 
H. Lodder en R.J. in 't Veld. Afgevaardigden van het 
partijbestuur : H.G. Ouwerkerk en A.Reuvekamp. Benoemd 
door de Rooie Vrouwen : Elga Schenk. 
Voorzitter redactie Lokaal Bestuur : Ton Jacobs. 
Adviserende leden : de leden van de fractiecommissies 
binnenlandse zaken uit beide kamers. 
H.B. Engelsman trad op als voorzitter, secretaris was 
Pieter Nieuwenhuijsen, tweede secretaris Ralph Pans (tot 
1 september 1978) en (vanaf 1 de~ember 1978) Huub van Est. 
Secretaresse was Margot Gunderman. 
Het dagelijks bestuur bestond uit : J. van den Bergh, B. 
Buddingh', ·P.Ph. Dordregter, H. van Leeuwen, P. Nieuwen
huijsen, R. Pans (resp. H. van Est), T •. stom en R. in 't 
Veld. Adviserend DB-lid waren Lodder (Jacobs) en Stoffelen. 
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HOOFDSTUK III - SECTIES, WERKGROEPEN, PROJECTEN 

De sectie volkshuisvesting en ruimtelijke ordening 

In 1978 heeft deze laatst overgebleven W.B.S-sectie regel
matig vergaderd met Wim Verkruisen als voorzitter en 
Paul Friese als secretaris. 
Tijdens de bijeenkomst op 17 januari 1978 werd gesproken 
over de rijksbegroting voor V.R.O. en over het wetsont
werp stadsvernieuwing. 
Op 7 maart 1978 hield J.G. Lambooy op verzoek van de sec
tie een inleiding over regionale economie. Aan het ont
werp van wet tot wijziging van de wet op de ruimtelijke 
ordening (WRO) werd zowel op 18 april als op 2 mei 1978 
aandacht besteed. Vooral over het Kroonberoep werd uit
voerig gediscussieerd. De definitieve vaststelling van 
het commentaar van de sectie op de wijziging W.R.O. vond 
plaats op 6 juni 1978. Ook de SenD-special over volks
huisvesting, waaraan onder andere door Hugo Priemus en 
Chris van den Hoff werd meegewerkt, kwam op die datum aan 
de orde. Op 12 september 1978 nam de sectie het jaarplan 
voor het seizoen 1978/1979 aan. Verder discussieerde men 
over de brochure 'Economie en stadsvernieuwing', een col
lege van Jan Schaefer gehouden aan de Economische Facul
teit van de Universiteit van Amsterdam op 22 mei 1978. 
De rijksbegroting V.R.O. 1979 was op 3 oktober 1978 onder
werp van bespreking. Hugo Priemus leverde hiervoor een 
notitie aan. Tijdens de bijeenkomst op 7 november 1978 
werd besloten het sectie-commentaar op de rijksbegroting 
uit te brengen als eerste in een reeks V.R.O.-notities, 
onder de titel 'Tandenknarsen bij de begroting van het 
ministerie van V.R.O. voor 1979'. Daarnaast bracht de 
werkgroep 'Opdrachtgever in het bouwproces' tussentijds 
verslag uit van haar werkzaamheden. Op 30 november 1978 
discussieerde de sectie over de verkoop van woningwetwo
ningen, waarvoor door Leo Gerrichhauzen een notitie was 
aangeleverd. 
Wat de sectie-werkgroepen betreft nog het volgende : 
- werkgroep 'Opdrachtgever in het bouwproces', komt in 

1979 met een definitieve nota. 
- werkgroep 'coördinatie wetgeving onroerend goed/Kroon

beroep' stond enige tijd op non-actief, draait inmiddels 
weer. 
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-werkgroep 'Eigendomsverhoudingen en beheer woningmarkt', 
Selmar Will is aangetrokken als schrijver/samensteller 
van het rapport, dat in 1979 zal uitkomen. 

- werkgroep 'Wijziging wet op de ruimtelijke ordening/ 
Kroonberoep•, de activiteiten van déze werkgroep zijn 
in 1978 beëindigd na de vaststelling van het commentaar 
van de sectie op de W.R.O. Na bespreking met de S.G.G.P. 
is het commentaar ter kennisgeving toegestuurd aan de 
Tweede Kamerfractiecommissie voor V.R.O. 

Zoals gemeld is de sectie met een serie V.R.O.-notities 
gestart, waarvan de eerste gewijd was aan de rijksbegro
ting V.R.O. voor 1979. 
Van de sectie maken deel uit : J. Coerse, T. van der Aa, 
M. van den Berg, F. Bussink, D. v~1 Dam, A. Dekker, A. 
van Dien, A. Everts, P. Friese (secretaris) L.G. Gerrich
hauzen, L. Giebels, H. van de Haak, R. Hueting, C.M. van 
den Hoff, E. Kalk, G. Klerks, A. de Kok, F. Neuerburg, 
W. Nieuwenhuis, H. Priemus, E. Prins, W. Salet, J. Schae
fer, C. Stoffel. H.H. Tonkés, G. Verduijn, W.G. Verkrui
sen (voorzitter), R.J. de Wit, J. Witsen, S. Will, H.R. 
van der Woude, P.G.A. Noordanus. 

Het economieproject 

In het kader van het W.B.S.-economieproject is een aantal 
brochures uitgebracht in de serie 'Economische notities', 
te weten : 
Nr. 2 : Beheersing van de technische ontwikkeling, waar
voor A. Heertje een inleiding schreef, die werd becommen
tarieerd door W.J. Beek, W. Crouwel, L. Dona, F. Kuiten
brouwer en P. Vos. 
Nr. 3 : Economie en stadsvernieuwing, een college door 
Jan Schaefer gegeven op 22 mei 1978 aan de Economische 
Faculteit van de Universiteit van Amsterdam. 
Nr. 4 : Naar een consumptiebeleid. A. van den Biggelaar 
schreef hiervoor de inleiding, die van commentaar werd 
voorzien door J. van den Doel, J.M. Dirken, L. Dommering
van Rongen, M.T.G. Meulenberg, S. Piët, W.A.A.M. de Roos, 
J. Tinbergen en A. van der Zwan. 
Op stapel staan verder nog publicaties over de arbeids
markt (met een inleiding van c. Inja en commentaren van 
A.L. den Broeder, c. de Galan, W. van Gelder en H. Ver
wey-Jonker), regionale economische politiek, de collectie-
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ve sector (inleiding L. Hoffman) en Nederland in de inter
nationale economische politiek (van een werkgroep onder 
voorzitterschap van Jan Pronk). 
Paul Kalma verzorgt de samenstelling van de bundel over 
regionale economische politiek, terwijl Paul Friese de 
coördinatie van de overige bundels heeft. 
Naar aanleiding van de door Heertje geschreven nota over 
beheersing van de technische ontwikkeling hield de W.B.S. 
een studiebijeenkomst in de Oudemanhuispoort te Amsterdam 
op 21 januari 1978. Een verslag van de bijeenkomst is op
genomen in de uiteindelijke brochure die als Economische 
Notitie Nr. 2 is uitgegeven. 
De bundel over regionale economische politiek is eveneens 
onderwerp van een door de W.B.S. georganiseerde conferen
tie geweest. De bijeenkomst vond plaats op 20 mei 1978 
in Kerkrade. 
Mede op basis van de reeds verschenen, alsmede de nog te 
publiceren Economische Notities bereidt Paul Friese een 
W.B.S.-rapport over de economie voor dat in de loop van 
1979 zal uitkomen. 
Onder leiding van W.A.A.M. de Roos wordt gewerkt aan de 
voorbereiding van een publicatie over 'De P.V.D.A. en de 
ondernemers'. 

Werkgroep Herverdeling van arbeid 

De werkzaamheden, gemoeid met het tot stand brengen van 
een SenD-themanummer over herverdeling van arbeid geti
teld 'Naar een vijfurige werkdag; herverdeling van arbeid 
over de seksen', namen meer tijd in beslag dan tevoren 
voorzien was. Dit werd veroorzaakt door de voorbereidings
wi~ze (zeer intensief gezamenlijk de artikelen opzetten 
en doorspreken) en de confrontatie met de redactie (over 
kwaliteitseisen, lengte van stukken, inhoudelijke items). 
Het nummer kwam uiteindelijk in oktober uit. Aan het werk 
van de groep werd deelgenomen door : Y. van Baarle, H. 
Berends, M. Epema, P. Kalma, L. Kootstra, B. Akkerboom, 
C. Poppe, G. Schade, J. Smit, J. Swiebel. 

Werkgroep werkgelegenheid 

Dit gezelschap, waarvan Paul Kalma het secretariaat voert, 
doet hardnekkige pogingen de discussie over economische 
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plannen in Nederland uit de 'welles-nietes'-sfeer te ha
len ('linksen' die beweren dat het moet, 'rechtsen' die 
zeggen dat het niet kan). Tijdgebrek van de werkgroepdeel
nemers en verschillen van mening over een onderwerp, dat 
bovendien in Nederland nauwelijks bediscussieerd en be
studeerd wordt, zijn ervoor verantwoordelijk dat de werk
groep weinig voortgang boekt. Het streven van de werkgroep 
is gericht op het doen verschijnen van een publicatie in 
de serie 'Economische Notities'. Leden van de werkgroep 
zijn : B. Akkerboom, A.A. van Ameringen, H.A. Bakker, H.J. 
Brouwer, J. Huige, J.C. Koning, H.B.M. van der Laan, A.J. 
Mulder, A.P. Ranner, J. Rebergen, A.A.T. van Rhijn, A. 
Weeda, H. Wierenga, H. de Wolf, c. Inja, J. Hoogland, W. 
van Gelder, P. de Noord, P. Kalma, N. Boekraad, H. Bos, 
M. Kraaijestein, A. Wassenberg. 

Werkgroep energiepolitiek 

Begin 1978 ging de W.B.S.-werkgroep energiepolitiek van 
start. Aanleiding voor de oprichting van de werkgroep was 
enerzijds de belangrijke plaats van de energie in de pro
blematiek die door de W.B.S. in het kader van het econo
mieproject wordt bestudeerd, anderzijds het ontbreken van 
publicaties die de discussie over energie in en rond de 
P.V.D.A. zouden kunnen stimuleren. Gekozen werd voor een 
betrekkelijk brede aanpak, waarbij verband zou worden ge
legd met gewenste veranderingen in de produktie- en con
sumptiestructuur, en met beleidsterreinen als industrie
politiek, wetenschapsbeleid, consumptiebeleid en ruimte
lijke ordening. 'Uitgangspunt', zo werd vastgesteld, 
'vormt de overweging dat het energievraagstuk een bij uit
stek politiek vraagstuk is : niet alleen omdat het beslis
singen betreft die de toekomstige inrichting van de maat
schappij voor een deel vastleggen, maar ook omdat er ge
kozen zal moeten worden uit varianten, die stuk voor stuk 
problemen met zich meebrengen'. 
De werkgroep kwam in de periode februari - juni een zestal 
keren bijeen, onder voorzitterschap van M. Epema-Brugman, 
en met Paul Kalma als secretaris. De bijeenkomsten hadden 
een oriënterend karakter : aan de hand van schriftelijke 
bijdragen van leden van de werkgroep werd gediscussieerd 
over een aantal aspecten van de energieproblematiek. 
In de daarop volgende maanden vervaardigde de secretaris 
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een opzet voor een rapport, die eind 1978 door de werk
groep in grote lijnen werd aanvaard. De werkgroep hoopt 
de werkzaamheden in de loop van 1979 af te ronden met de 
bespreking van een concept-rapport. Aan de werkgroep 
werd deelgenomen door : J. Delcour, M. Epema-Brugman (voor
zitter), P. Kalma (secretaris), J. Mol. A.P. Oele, A.A.T. 
van Rhijn, P.Th. Velzeboer, B. de Vries, J. IJff, G.J. 
Zijlstra, K. Zijlstra, H. van Peilje, W. Draijer, E.O. 
Weeda. 

Werkgroep democratisering van onderwijsinstellingen 

Deze werkgroep, waarvan Yvonne van Baarle het secretariaat 
voert, beëindigde - op een haar na - haar werkzaamheden. 
Er kwam een rapport tot stand dat handelde over het basis
en voortgezet onderwijs. Er worden democratiseringsvoor
stellen gedaan op bestuurlijk niveau en op schoolniveau. 
omdat de aandacht van de werkgroep vooral ook op het ge
meentelijk onderwijsbeleid gericht is geweest, worden te
vens ten aanzien hiervan richtlijnen gegeven. Dit om op 
lokaal vlak inhoudelijk en sturend beleid te kunnen maken. 
De werkzaamheden hebben veel tijd in bes~ag genomen aan
gezien de leden van de groep zozeer in positie, levensbe
schouwelijke achtergrond, discipline, enz. verschilden, 
dat het lastig was om tot overeenstemming te komen. Van 
de werkgroep maakten deel uit : Y. van Baarle (secretaris), 
S. Boef-van der Meulen, A.A. de Bruin, B. Buddingh', J. 
Knottnerus, A.A.J.M. van Lier (voorzitter), J. van Ierse!, 
J. van Unen. 

Werkgroep kultuurpolitiek 

Het lag in de bedoeling dat deze werkgroep in de loop van 
het verslagjaar een publicatie zou uitbrengen. Dit is 
echter niet gelukt. Al geruime tijd heeft de werkgroep 
niet gefunctioneerd. Vooralsnog zijn pogingen om de rol 
van de staat, het begrip pluriformiteit, de gevolgen van 
decentralisatie voor de kunstsector en subsidiepolitiek 
ondubbelzinnig op papier te krijgen, vastgelopen. Er wordt 
gedacht over mogelijkheden het denken over deze problemen 
nieuwe impulsen te geven. Yvonne van Baarle voerde het 
secretariaat van de werkgroep. Leden waren : S.J. Doorman, 
J. Kassies, A. Kosto, W. Polak, J. Voogd. 
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Werkgroep Noordzee 

In het eerste halfjaar van 1978 gingen de voorbereidende 
werkzaamheden, gestart bij de oprichting in juni 1977, 
door. Door verschillende subgroepen werden vijf hoofdpro
blemen van de Noordzee uitgewerkt : olie- en gaswinning 
op de Noordzee, landaanwinning (kunstmatige eilanden), 
vervuiling van de Noordzee, scheepvaart op de Noordzee en 
visserij. Deze deelstudies bestonden uit opeenvolgende 
onderdelen : analyse, probleemformulering, oplossingsmoge
lijkheden, oplossingskeuze, bestuurlijke en juridische as
pecten, oplossingsstrategie. Het bleek niet mogelij~ bij 
elk van de deelstudies aan de verschillende onderdelen 
direct al voldoende diepgang te geven. Toen eenmaal veel 
materiaal op tafel lag en het niet mogelijk bleek in de 
plenaire werkgroep de resultaten te integreren, werd op 
parttime-basis iemand aangetrokken (Henk van Hoorn), die 
vanaf het begin had deelgenomen aan de werkzaamheden van 
de werkgroep. Rond hem werd een referentiegroep geformeerd, 
bestaande uit Piet Dofferhoff, Joost van Geest, Ekko van 
Ierland (tot oktober toen hij naar het buitenland vertrok), 
Arie de Jong (voorzitter), Peter Koekebakker (sinds novem
ber vervangen door Gerard Peet). 
In het tweede halfjaar werd de opzet en de inhoud van het 
eindrapport besproken en de eerate hoofdstukken kwamen op 
tafel. De werkgroep kwam in 1978 negen maal bijeen. Voor
afgaand aap een vergadering werd een excursie gemaakt naar 
Rotterdam, waarbij een rondvaart werd gemaakt door de ha
ven en bij het Havenbedrijf informatie werd verschaft 
over de behandeling van gevaarlijke stoffen, de scheep
vaartbegeleiding en sub-standard schepen. De referentie
groep kwam drie maal bijeen. Bij het afsluiten van het 
verslagjaar had de werkgroep de volgende samenstelling : 
Rob Bakker, Jan Berkenbosch, Pity de Boer-Slot, Henk Boa
gaard, Evert Bouws, Roel Cadée, Doeke Eisma, Joost van 
Geest, Maarten de Groot, Henk van Hoorn (secretaris) , Rik 
Hindriks, Arie de Jong (voorzitter), Peter Koekebakker, 
Thijs van Ormondt, Gerard Peet, Albert van der Schaaf, 
Boudewijn V ester, Marinus Vromans, Marijke ~~al lage. 

100. 



Werkgroep minderbedeelden 

Deze groep heeft als onderwerp van studie : de omstandig
heden belichten van diegenen in de Nederlandse samenle
ving die er het slechtst aan toe zijn. 
De werkgroep, in 1977 gestart met vijf leden, is inmiddels 
gekrompen tot drie leden. In 1978 heeft de werkgroep zo'n 
zes maal vergaderd. Belangrijkste onderwerp is geweest : 
de cijfers aan de hand waarvan wij zijn nagegaan hoe de 
inkomens-, woon- en werksituatie, enz. is van de groep 
minderbedeelden. 
In eerste opzet hebben we van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau cijfers ontvangen die betrekking hadden op 
twee groepen : minderbedeelden (nl. mensen met zowel een 
laag inkomen, als een lage opleiding) en de overige Neder
landse bevolking. 
D~ze cijfers hebben we in tweede opzet gesplitst naar leef
tijd en geslacht, zodat we telkens individuen van hetzelf
de geslacht en dezelfde leeftijd uit verschillende groepen 
met elkaar konden vergelijken. Uit deze vergelijking zijn, 
zoals we verwacht hadden, verschillen naar voren gekomen. 
De mensen met de lage opleiding en het lage inkomen (min
derbedeelden) blijken gemiddeld in een slechtere algemene 
situatie te verkeren dan de overigen. 
Aan de hand van deze cijfers en literatuur hebben we ge
tracht de situatie te beschrijven en te analyseren. We 
hopen ons in de zomer van 1979 bezig te houden met het uit
stippelen van beleidslijnen, ten einde een aanzet te ge
ven tot het veranderen van de maatschappelijke situatie 
van de minderbedeelden, om het 'eerlijk delen van inkomen, 
kennis en macht' ook voor deze groep te laten gelden. 
Het secretariaat van de werkgroep werd waargenomen door 
Willy Hadderingh, leden zijn : L. Laeyendecker en R.W. 
Jongman. 

Werkgroep historici 

Begin 1978 ontstond een initiatief tot het oprichten van 
een werkgroep, die zich tot taak zou stellen het door ve
len ondermaats geachte historische besef binnen de P.V.D.A. 
te stimuleren. Een aantal partijgenoot-historici bleek be
reid zich te buigen over de vraag, wat er te leren valt 
uit de geschiedenis van de socialistische beweging en van 
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de partij, met name de geschiedenis na.de Tweede Wereld
oorlog, en hoe dergelijke lessen een ruime verspreiding 
kunnen vinden. Tijdens de twee vergaderingen die de werk
groep in 1978 hield, bleek al gauw dat er uiterst weinig 
geschreven materiaal voorhanden is met betrekking tot de 
laatste dertig jaar van de partij, en zéker niet als het 
systematisch en in breder kader geplaatste geschiedschrij
ving betreft. De werkgroep nam zich voor om tegen dat ge
brek wat te ondernemen, bij voorkeur door het produceren 
van een soort standaardwerk. Bij het ter perse gaan van 
dit jaarverslag bevindt alles zich voornamelijk nog in de 
fase van het individueel doordenken van de gestelde doe
len. De groep als geheel mag dan nog niet kunnen bogen op 
enige publicatie, één van haar leden schreef al een stuk 
dat een belangrijke inspiratiebron was : Jan Bank in So
cialisme en Democratie, jaargang 35 nr. 6 'Partij van de 
Arbeid '78; een partij zonder verleden?'. Daarnaast zijn 
enkele leden van de werkgroep bezig met een boek over 
Troelstra, dat ter gelegenheid van diens vijftigste sterf
dag in 1980 als W.B.S.-publicatie kan uitkomen. 
Het secretariaat van de werkgroep wordt waargenomen door 
Margot Gunderman en Toon van der Aa. Op nog tamelijk vrij
blijvende basis bestaat de werkgroep momenteel uit : 
M. van Rossum, F. van Baardewijk, T. Mindèraa, A. Mozer, 
S. Vellenga, J. Bank, G. Mentink, C. de Ruyter-de Zeeuw, 
C. Zuil, R. Neij, F. de Jong, H." Michielse, E. Hueting, 
R. Kingma,.w. Gortzak, D. Elzinga, B. Schaper, B. Tromp, 
M. Krop, J. Wijne, W. de Pree, A. van Biemen, G. Berrie, 
M. Campfens, R. Pans, T. van Tijn, J. Witting, R. Wolfs
winkel, J. van Dam, P. de Groot, H. van der Werf, W. Ver
kade, E. van der Wall. 

Werkgroep mensenrechten 

De grote en terechte aandacht voor de mensenrechtproblema
tiek heeft, tijdens dit verslagjaar, geleid tot de in
stelling van een werkgroep die onderzoek wil verrichten 
naar deze vraagstukken, in samenhang met een mogelijk bui
tenlands beleid. Er zijn door verschillende.deelnemers 
reeds bijdragen geleverd, die onderwerp zijn voor commen
taren door andere werkgroepleden, en de grondslag moet 
vormen van een in 1980 uit te brengen rapport. Marnix 
Krop is secretaris van de werkgroep, de leden zijn : 
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E.A. Alkema, H. van den Bergh, R. ter Beek, M. Biesheuvel, 
w. Bogaard, J. Breman, F. van den Burg, J.H. Burgers, 
L. Casteleijn, I.F. Dekker, S. Wiedijk, c. Flinterman, 
H.A. van Geuns~ F. van Hoof, P.J.G. Kapteijn, A. Kemps, 
M. Korzec, G. Later, Th. van Lier, J. van Minnen, H. Roet
hof, F. Rottenberg, S. Rozemond, H. Ruitenberg, I. Sam
kalden, P. Staffelen, H.D. Tolhoek, D. Toornstra, M. van 
Traa, B. Tromp, K. de Vey Mestdagh, W. van de Zandschulp, 
F.L. Schlingemann, A. van Veenen, G.E. Langemeijer. 

Werkgroep Afrika 

Sommige door de W.B.S. bestudeerde onderwerpen worden di
rect aan de praktijk van alledag ontleend. Zo vormden 
moeilijkheden in Zaïre, waaraan door onder andere Belgi
sche interventie een einde werd gemaakt, aanleiding tot 
de instelling van een werkgroep waarin de problemen van 
Zwart-Afrika centraal staan en wordt nagegaan of er een 
handreiking te geven valt voor een socialistisch Afrika
beleid. Er wordt in de groep veel werk verricht, maar het 
is vooralsnog onduidelijk waarin dat zal resulteren, het
zij in een W.B.S.-rapport, dan wel in een, met de W.B.S.
publicatie 'Burengerucht' te vergelijken opstellenbundel .. 
Marnix Krop is secretaris van de werkgroep. De leden zijn 
A. Gerla, R. ter Beek, B.J. van den Boomen, P. Dankert, 
M.P. van Dijk, S. Wiedijk, V. February, J.P. Feddema, 
J. Fortuin, P. Geschiere, B. Haagman, E. Jacobs, K. de 
Jonge, A. Knol, B. van Ojik, J. Pronk, G. van Roon, H. 
Ruitenberg, J. Stoof. D. du Toit, P. Waterman, B. Cohen. 

Werkgroep partij-politieke-processen 

De.werkgroep partij-politieke-processen is een voortzet
ting met andere middelen en doeleinden van de gelijknamige 
werkgroep die in 1976-77 uiteenviel in een op de analyse 
van kiezersonderzoek gericht college, en een groep die 
ontwikkelingen in de Nederlandse politiek besprak. Begin 
1978 is deze laatste groep voorzien van een grotendeels 
nieuwe, maar beperktere bemensing. Hoofdthema is de ideo
logische en organisatorische ontwikkeling van Nederlandse 
politieke partijen, tegen de achtergrond van meer algeme
ne maatschappelijke processen. De werkgroep bereidt geen 
rapport voor, maar wel bijdragen (op persoonlijke titel) 
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van leden van de werkgroep aan organen als Socialisme en 
Democratie en Roos in de Vuist. De coördinatie berust bij 
Bart Tromp. Leden zijn : H. van Wijnen, H. Molleman, A. 
de Jong, H. Verkoren, H. Tjeenk Willink, G. van Benthem 
van den Bergh, J. Bank. P. Nieuwenhuijsen, w. Gortzak, 
E. van Thijn 

Werkgroep W.U.B. 

Omdat de werking geëvalueerd moet worden van de Wet op de 
Universitaire Bestuurshervorming, en het ongewenst geacht 
werd dat de P.V.D.A. daarbij met lege handen zou staan, 
ontving de W.B.S. de suggestie een werkgroep in te stellen 
die zich in het bijzonder met de daarbij ter zake zijnde 
problemen zou bezighouden. De werkgroep, waarvan Harm 
Pinkster het voorzitterschap ging bekleden en waarvan het 
secretariaat werd waargenomen door stagiaire Piet Bergsma, 
is buitengewoon voortvarend te werk gegaan. Voortgangsno
tities werden geschreven dóor Pinkster en Jan Huurman, 
commentaren werden verzorgd door de overige werkgroepleden 
en andere P.V.D.A.-geinteresseerden. In de loop van 1979 
zal hieruit hetzij een advies dan wel een rapport voort
vloeien. Leden van de werkgroep zijn : A. Peper, G. Klein, 
T.A.F. Kuipers, A. Verhoeff, G.J.P. Cammelbeeck, J. van 
Os van den Abeelen, H.H. Maas, B. ten Zeldam-Hartelust, 
J. Harmsen, C. van Neerven. 

Werkgroep Partij in Aktie 

Deze werkgroep, waarvan Pieter Nieuwenhuijsen het secre
tariaat voerde, slaagde erin gedurende het verslagjaar de 
werkzaamheden af te ronden. Het rapport, Partij, parlement, 
activisme werd, al voor verschijnen, druk in allerlei 
persorganen besproken. Het P.V.D.A.-bestuur nam zich voor 
een in 1979 te verschijnen Beleidsnota op dit rapport te 
baseren. Leden van de werkgroep zijn : W. Beek, W. van de 
Bunte, R. de Rooi (voorzitter), W. van Velzen, Ph. Viehof, 
R. Vos, W. van de Zandschulp. 

Wethoudersoverleg stadsvernieuwing 

De wethouders stadsvernieuwing hebben in 1978 een paar 
maal vergaderd. Behalve wethouders uit Amsterdam, Rotter-
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dam, Den Haag, Utrecht, Groningen, Maastricht, Leiden en 
Deventer nemen sinds oktober 1978 ook wethouders uit Alk
maar en Haarlem deel aan het overleg. Voorzitter was Max 
van den Berg uit AIDsterdan en Paul Friese voerde het sec
retariaat. 
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HOOFDSTUK IV - OVERIGE ACTIVITEITEN 

Evenals in andere jaren heeft de W.B.S. ook in 1978 een 
aantal conferenties georganiseerd. Het nieuwe jaar werd 
ingezet met een 

Europa-conferentie 

Deze bijeenkomst vond plaats op 14 januari 1978 in de 
Jaarbeurs te Utrecht en werd bezocht door 220 mensen. 
Voor- en tegenstanders van de Europese samenwerking kwa
men er aan het woord. Onder de titel De P.V.D.A. en 
Europa kwam een congresbundel uit. De organisatie van 
deze bijeenkomst berustte bij Marnix Krop, in samenwer
king met Schelto Patijn, René Glazer en Walter Etty. 

Conferentie technische ontwikkeling 

Op 21 januari '78 werd in de Universiteit van Amsterdam 
door ca. zestig deskundigen gesproken over de mogelijk
heden de technische ontwikkeling te 'beheersen'; dit al
les op grond van een door A. Heertje geschreven nota. 
Heertje's verhandeling, de commentaren daarop en het 
verslag van de conferentie werden opgenomen in de W.B.S.
uitgave 'Economische Notitie nr. 2'. 

Conferentie regionale economische politiek 

Eind 1977 werd de W.B.S. benaderd door het gewest Limburg 
van de P.V.D.A., met het verzoek om een conferentie te 
organiseren over regionale economische politiek. Besloten 
werd dit idee over te nemen, en de conferentie te beschou
wen als onderdeel van het lopende economie-project. Paul 
Kalma nam de organisatie op zich. In samenwerking met 
H. Wierenga enG. Vlieger, en in overleg met een aantal 
leden van de werkgroep werkgelegenheid en bedrijfsdemo
cratisering van de P.V.D.A. werd een discussiemap samen
gesteld, met bijdragen van op het betreffende terrein 
werkzame P.V.D.A.-leden. 
De cohferenti~ vond op 20 mei in Kerkrade plaats. De bij
eenkomst werd goed bezocht, en had een geanimeerd verloop. 
Voor de discussie gold hetzelfde als voor de inhoud van 
de discussiemap : de problemen rond het thema werden dui-

106. 



delijk aan de orde gesteld, maar tot een verdere uitwer
king van een te voeren beleid kwam het eigenlijk niet. 
Tijd en menskracht ontbraken om de conferentie in die 
richting een vervolg te geven. Wel zal de conferentiemap 
worden heruitgegeven in de W.B.S.-serie 'Economische no
tities'. 

Duitslandconferentie 

Naar aanleiding van de verschijning van de W.B.S.-publi
catie 'Burengerucht' werd op 14 november 1978 in de 
Amsterdamse RAI een bijeenkomst belegd waar de vraag of 
'Duitsland weer een probleem' is aan de orde kwam. Aan 
deze uiterst geanimeerde conferentie werd ook deelgenomen 
door een aantal Duitsers, van wie enkelen referaten ver
zorgden. Na de inleidingen werd gediscussieerd in groe
pen. Hoewel per groep een ander thema aan de orde werd 
gesteld, werd in alle groepen veel aandacht besteed aan 
de problematiek van de Berufsverbote. De conferentie droeg, 
evenals trouwenshet boek Burengerucht, bij aan verbetering 
van de verstandhouding tussen het Nederlandse en Bands
republikeinse democratisch-socialisme : openhartige ge
dachtenwisselingen over overeenkomsten en verschillen 
blijken alleszins mogelijk. Een schriftelijk verslag van 
de bijeenkomst is in voorbereiding. De organisatie berust
te bij Marnix Krop, in samem-.rerking met Willem van de 
Zandschulp en Peter van der Gaast. 

Het publicatiebeleid 

In dit verslagjaar is op verschillende plaatsen aandacht 
besteed aan verschenen publicaties. In de bij Kluwer ver
schijnende serie W.B.S.-cahiers kwamen uit de publicaties 
Socialistische welzijnspolitiek en Partij, parlement, 
activisme. Het cahier welzijnspolitiek, dat naast algemene 
theoretische beschouwingen, praktische aanwijzingen geeft 
voor op lokaal niveau te ondernemen handelingen, viel 
vooral in de smaak bij lokale bestuurders. Het cahier 
over de actiepartij leverde het P.V.D.A.-bestuur sugges
ties voor een te schrijven Beleidsnota. 
Er werd een nieuwe serie publicaties gestart, de serie 
W.B.S.-Acht·ergronden (voorlopig eveneens verzorgd door 
uitgeverij Kluwer). Hierin ver~chenen twee boeken, de 
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opstellenbundel over Duitsland onder de titel Burengerucht, 
waaraan werd meegewerkt door Duitse en Nederlandse au
teurs en waarin talloze onderwerpen aan de orde kwamen, 
alsmede De kleine stappen van het kabinet-Den Uyl, in
terviews met ex-ministers en ex-staatssecretarissen uit 
dat gezelschap. Dit boek werd de donateurs van de W.B.S. 
als Jaarboek gratis aangeboden. 
De in eigen beheer verzorgde serie Economische Notities 
kwam dit jaar goed op gang, met de publicaties Beheersing 
van de technische ontwikkeling (nr. 2), Economie en stads
vernieuwing (nr • .l en Naar een consumptiebeleid (nr. 4) • 
Voorts verschenen in eigen beheer de conferentieve~slagen 
Stemmen over de burgemeester en De PvdA en Europa. 
Ten slotte werd een V.R.O.-notitie verzorgd Tandenknarsen 
(nr. 1). Dit over de begroting V.R.O. 
De afzet van deze en andere publicaties blijft, helaas, 
aan de schriele kant. De waardering voor het W.B.S.-werk, 
die op vele manieren blijkt, komt onvoldoende tot uit
drukking in het kopen en lezen van onze geschriften. Het 
is niet erg duidelijk wat daarvan de oorzaak is. Het is, 
dat staat vast, lastig om publicaties in eigen beheer via 
de boekhandel te verkopen en dat drukt uiteraard de af
zet. Bovendien is het onmogelijk daarvoor abonnees te 
werven. Ten slotte laat de propaganda voor W.B.S.-publi
caties in de partijpers, onda~s pogingen deze te verbe
teren, te wensen over. En misschien zijn de W.B.S.-pu
blicaties. toch wel erg moeilijk toegankelijk voor het ge
middelde P.V.D.A.-li~. Wat daarvan ook zij : het kan nog 
steeds beter met de verkoop. 

Socialisme en Democratie, het door Kluwer verzorgde maand
blad, is ook een W.B.S.-uitgave. Het abonnee-aantal heeft 
zich de laatste jaren gunstig ontwikkeld, maar de indrUk 
bestaat dat ook daarin nog steeds verbetering te brengen 
is. In de redactie van SenD deden zich gedurende het ver
slagjaar nogal wat veranderingen voor. Henk Beereboom, die 
zich gedurende vele jaren voortreffelijk van het secreta
riaat gekweten heeft, verhuisde naar Brussel. Deze omstan
digheid noopte hem het secretariaat neer te leggen. 
W.B.S.-directeur Wouter Gortzak volgde hem op. Een aantal 
redacteuren, door drukke werkzaamheden elders niet langer 
in staat een actief aandeel te leveren, trok zich terug. 
Piet Danker·t, Ben Elkerbout, P.A. van Halewijn, J. van 
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der Hoeven, Sche1to Patijn, Bram Peper, Piet de Ruiter, 
J.J. van der Lèe namen onder dankzegging afscheid. Bart 
Tromp werd tot redacteur benoemd. 
De redactie heeft zich bezonnen op de inhoud van het blad 
en de toekomstige ontwikkeling ervan. Gestreefd wordt 
onder meer naar kortere artikelen, naar grotere variatie, 
naar meer aandacht voor culturele ontwikkelingen. Ook werd 
vastgelegd wat de redactie zich ten doel stelt. Deze 'be
ginselverklaring' luidt als volgt : 

'Als orgaan van de Partij van de Arbeid en haar weten
schappelijk bureau, de Wiardi Beekman Stichting, stelt 
SenD zich ten doel : 
1. Bijdragen te leveren tot de verdere ontwikkeling en 

verdieping van inzichten en theorieën omtrent de poli
tieke, sociale, economische en culturele aspecten van 
de samenleving in ·nationaal en mondiaal verband; 

2." Achtergrondkennis te verschaffen inzake uit de onmid
dellijke actualiteit voortkomende problemen, ten 
dienste van de partij, haar eigen organen en haar ver
tegenwoordigers in openbare lichamen; 

3. De discussie binnen de partij op grond van haar begin
selen, mede-tot de verdere ontwikkeling en uitwerking 
daarvan, te stimuleren; 

4. De partijleden en de 'buitenwacht' op de hoogte te 
houden van de ideeën-ontwikkeling in de kring van het 
democratisch-socialisme, in ruime zin genomen; 

5. Zo nodig op politieke en ideologische aanvallen of 
uitdagingen op adequate wijze te reageren.' 

Hopelijk dragen de beoogde vernieuwingen, die in 1979 ge
stalte zullen krijgen, bij tot een nieuwe doorbraak van 
het abonneetotaal. 
In nauw overleg met de uitgever worden pogingen onderno
men de produktietijd van het blad te verkorten, zodat 
SenD ook actueler kan zijn. 

Partij en Rooie Vrouwen 

W.B.S.-medewerkers besteden, naast hun 'eigenlijke' werk, 
nogal wat tijd en aandacht aan activiteiten die meer di
rect ten bate van de partij zijn. 
Zo was Yvonne van Baarle lid van de Rooie Vrouwen-werk-
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groep In de Roos, een gezelschap dat zich bezighield met 
het aanleveren van discussiemateriaal ter voorbereiding 
van een bijeenkomst op de Paasheuvel (10.6.78). Zij 
leverde een bijdrage over 'de scheiding tussen voelen en 
denken'. 
Samen met Ria Mastik (fractiemedewerker) maakte Yvonne 
van Baarle een tocht langs vrouwelijke burgemeesters 
(loopbaan, taakopvatting, problemen van deze vrouwen wer
den onderzocht). Zij voerde tevens het secretariaat van 
een P.V.D.A.-werkgroep onderwijspolitiek. Dit gezelschap, 
waarvan B. van Eyndhoven, M. van Hasselt, R. Hajer, H. 
Hugenholtz, J. van Iersel, H. Leune, D. van Ooijen,.R. de 
Vries, J. Wallage, A. den Broeder, E. Crinee le Roy, 
R. Jaarsma, A. Reuvekamp, A. Grewel (voorzitter) en V. 
Raa lid zijn, werd ingesteld ter voorbereiding van een in 
de P.V.D.A. te organiseren discussieproject. De leden 
hielden zich bezig met vraagstukken als onderwijs en 
arbeid, volwasseneneducatie, de middenschool, vrouwen/ 
meisjes en onderwijs, ouders en kinderen. Het gezelschap 
baseerde zich daarbij op een nota 'grondslagen voor een 
socialistische educatieve politiek'. 

W.B.s.-medewerker Paul Friese besteedde een groot deel 
van zijn tijd (tot oktober '78) aan de voorbereiding van 
het P.V.D.A.-economiecongres in.april 1979. Hij was sec
retaris van de door het partijbestuur ingestelde commis
sie-De Galan. In november 1978 werd de door deze commis
sie geschreven nota g~publiceerd. 

Paul Kalma was onder meer betrokken bij de activiteiten 
van de (inmiddels van naam veranderde) partij-werkgroep 
die zich zowel met vraagstukken van bedrijfsdemocratie 
als met algemener economische problemen bezighoudt. 

Marnix Krop werd ingeschakeld bij de voorbereiding van een 
P.V.D.A.-S.P.D.-colloquium (21/22.11.78), nam deel aan de 
activiteiten van een kleine club die het partijbestuur in 
buitenlandse kwesties adviseerde, was lid van de commis
sie ontwikkelingssamenwerking, de EEG-commissie en de de
fensiecommissie. 

Wouter Gortzak ten slotte schreef ten behoeve van het 
partijbestuur een notitie over de werkwijze van het PB, 
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maakte deel uit van de (verkiezings)campagnecommissie, 
van de commissie partijdemocratie (ook wel de commissie
van Thijn genoemd) en van de onafhankelijke commissie 
kandidaatsstelling Europese verkiezingen. 

Universiteiten en W.B.S. 

De W.B.S. is ondenkbaar zonder de actieve steun van vele, 
op universiteiten werkzame vrijwilligers. Bestaat er dus 
een nauw contact tussen de W.B.S. en de universiteiten, 
pogingen dat uit te breiden tot directe samenwerking tus
sen universitaire instellingen en de W.B.S. hebben weinig 
effect (en zijn daarom nagenoeg gestaakt). Een geslaagd 
'samenwerkingsproject' betreft een werkcollege van het 
Instituut voor de Wetenschap van de Politiek (I.W.P.) van 
de Universiteit van Amsterdam (gestart in september 1978) 
over de Socialistische Internationale, een analyse van 
haar politiek en recente geschiedenis. Marnix Krop heeft 
daaraan veel aandacht besteed. 
Van universitaire zijde bereiken de W.B.S. dikwijls ver
zoeken tot plaatsing van stagiaires. Deze worden als re
gel afgewezen vanwege ruimtegebrek en overbelasting van 
de stafmedewerkers (die deze stagiaires moeten begeleiden) . 
Niettemin slagen jaarlijks enkele stagiaires erin het 
W.B.S.-cordon te doorbreken. Zo was Piet Bergsma, een 
student bestuurskunde van de T.H.-Twente, enige tijd bij 
de W.B.S. aanwezig en ingezet bij de W.U.B.-werkgroep. 
Een studente pedagogiek verrichtte in W.B.S.-verband een 
onderzoek naar een betere schooltijdenregeling voor ieder
een. Twee Rooie Vrouwen verrichtten onderzoek naar effec
ten van de 25%-regeling (het streven 25% van de bestuurs
posten en plaatsen in vertegenwoordigende lichamen door 
vrouwen te doen bezetten). 

Restanten 

Een uitputtend overzicht van de activiteiten van W.B.S.
medewerkers valt onmogelijk te geven. Zij schrijven aller
lei artikelen in partijorganen. Zo waren gedurende het 
verslagjaar vooral Marnix Krop en Paul Kalma actief in 
Roos in de Vuist, waar overigens ook de anderen regelma
tig als auteur in te vinden waren. Voorts hielden de 
W.B.S.-ers talloze lezingen, zowel voor partijafdelingen 



als in het kader van een studium generale aan een univer
siteit. Sommigen waren voorts actief in partijcommissies 
op lokaal niveau. Ten slotte namen de W.B.S.-medewerkers 
deel aan de werkzaamheden van besturen van andere dan 
partij-instellingen. 
Deze opsomming moge voldoende zijn om duidelijk te maken 
dat van verkorting van de arbeidsweek ten behoeve van 
W.B.S.-stafleden vooralsnog weinig terecht komt. De tal
loze manieren waarop op hen een beroep wordt gedaan heeft 
overigens één belangrijk bezwaar. Vrijwel alle W.B.S.
stafleden klagen met enige regelmaat onvoldoende tijd 
over te houden voor studie, een bezigheid die toch ook 
tot het wetenschappelijk werk behoort. 
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HOOFDSTUK V - HET CURATORIUM 

Leden van het curatorium van de W.B.S. nemen in dit colle
ge voor vier jaar zitting en zijn vervolgens natuurlijk 
wel herkiesbaar. Door deze regel en als gevolg van de om
standigheid dat sommige curatoren door verandering in 
werkzaamheden soms geen tijd en/of gelegenheid hebben 
langer aan de bestuurswerkzaamheden deel te nemen, vinden 
er telkenjare tamelijk ingrijpende wijzigingen plaats in 
de samenstelling van dit gezelschap. 
Gedurende het verslagjaar traden R. Hajer, J. Hoogland, 
Th. Quené, Th. Stevers, H. Verwey-Jonker, c. Poppe en 
E. Dekker terug als curatoriumlid. Allen hebben gedurende 
korter (Dekker) of langer (Verwey, Quené, Stevers) tijd 
zeer waardevolle bijdragen aan het bestuurswerk geleverd. 
De Rotterdamse onderwijskundige H. Leune werd de opvolger 
van Hajer, vakhondsman H. van Poelje volgde Hoogland op, 
de Wageningse hoogleraar B. ten Zeldam-Hartelust was op
volger voor Verwey-Jonker en J. van Kemenade verving Poppe. 
Per 31 december 1978 waren er in het curatorium drie va
catures. 

Tijdens de vergaderingen van het curatorium werden de 
verschillende uit te brengen rapporten diepgaand behan
deld, werd aandacht besteed aan de voortgang van het werk 
en gesproken over de W.B.S.-prioriteiten. Het curatorium 
schreef, op verzoek van het partijbestuur, een uiteenzet
ting waarin zowel aandacht werd besteed aan de verhouding 
tussen P.V.D.A. en W.B.S. (samen te vatten in de karakte
ristiek 'betrokken bij maar onafhankelijk van') en aan de 
democratie binnen de W.B.S. (samen te vatten als 'infor
meel uitstekend maar formeel niet geregeld'). Het is de 
vraag of, gelet op de beperkte omvang van de W.B.S.-staf 
en de jarenlange democratische praktijk aan zo'n formali
sering veel behoefte bestaat. 
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BIJLAGE - PERSOONLIJKE GEGEVENS 

Leden curatorium per 31 december 1978 

H. Leune 
P.J.G. Kapteijn 
T. Koopmans 
H. van Poelje 
A.P. Oele 
W.A.A.M. de Roos 
E. van Spiegel 
H.A. van Stiphout 
B. ten Zeldam-Hartelust 
K.D. Dorsman (penningmeester) 
J. van Kemenade 
A. Vondeling (voorzitter) 
E. van Thijn 
F. van den Burg 
L.J. Pieters 
H.A. van Geuns 
C.J.M. Schuyt 
W. Gortzak (secretaris) 
L. van Boxel (verantwoordelijk secretariaatsmedewerker) 

De W.B.S.-medewerkers en hun activiteiten per 31.12.1978 

Yvonne van Baar1e (socioloog) 
Taak : (vrouwen)emancipatie, onderwijs, cultuur; 
secretariaat werkgroep onderwijspolitiek; 
secretariaat werkgroep 'democratisering onderwijsinstel
lingen'; 
secretariaat werkgroep cultuur; 
en namens de W.B.S. : 
lid W.B.S.-fractiegroep onderwijs; 
lid redactie Socialisme en Democratie; 
lid werkgroep cultuur gewest Amsterdam; 
artikelen P.K., Roos in de Vuist; 
advisering individuele partijleden; 
lezingen; en verder 
lid commissie Vermeer van Raad voor de Kunst 
lid bestuur Stichting het Scapino Ballet 
lid bestuur Stichting Vrouwen in de Beeldende Kunst. 
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Ludy van Boxel 
Taak : secretariaatsmedewerker, betrokken bij het werk 
van Wouter Gortzak en, na interne verschuiving, van 
Marnix Krop. Redactieassistente Socialisme en Democratie. 
Verder betrokken bij de werkgroep Noordzee, de werkgroep 
minderbedeelden, de W.U.B.-werkgroep en de werkgroep 
partij-politieke processen. 

Huub van Est (jurist) 
Taak : medewerker S.G.G.P.; 
tweede secretaris S.G.G.P.; 
adviesverlening; 
lid redactie Lokaal Bestuur 
secretaris werkgroep welzijnsbeleid; 
en namens de W.B.S. : 
lid algemene redactie Partijpers; 
lid werkredactie Roos in de Vuist. 

Paul Friese (econoom) 
Taak : economie; 
verantwoordelijk voor economieproject; 
en namens de W.B.S. : 
artikelen P.K., Roos in de Vuist; 
advisering individuele partijleden. 

Wouter Gortzak (sociograaf) 
Taak : W.B.S.-directeur 
secretaris curatorium W.B.S.; 
redactiesecretaris Socialisme en Democratie; 
en namens de W.B.S. : 
adviserend lid D.B./P.B. van de P.V.D.A.; 
medewerking campagnebureau P.V.D.A.; 
lid partijcommissie kandidaatstelling Europese Verkie
zingen; 
lid partijcommissie partijdemocratie; 
artikelen P.K., Roos in de Vuist; 
lezingen voor onder andere partij-afdelingen. 

Margot Gunderman 
Taak : secretariaatsmedewerker, betrokken bij het werk 
van de S.G.G.P.; 
secretariaat werkgroep historici. 
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Paul Kalma (socioloog) 
Taak : staat-burger; 
coördinatie werkgroep energiepolitiek; 
opzet project staat-burger; 
werkgroep werkgelegenheid; 
en namens de W.B.S. 
lid partijwerkgroep werkgelegenheid en bedrijfudemocra
tisering; 
lid personeelsraad P.V.D.A.; 
artikelen P.K., Roos in de Vuist. 

Marnix Krop (jurist) 
Taak : buitenlandse politiek; 
coördinatie Afrika-werkgroep; 
coördinatie werkgroep mensenrechten en buitenlandse 
politiek; 
coördinatie project Socialistische Internationale; 
en namens de W.B.S. 
lid partijcommissie EEG; 
lid partijcommissie defensie; 
lid partijcommissie ontwikkelingssamenwerking; 
artikelen P.K., Roos in de Vuist. 

Vera van Lingen 
Taak : secretariaatsmedewerker, betrokken bij het werk 
van Yvonne van Baarle, Paul Friese en Paul Kalma. 
Verder betrokken bij de sectie V.R.O. 

Pieter Nieuwenhuijsen (politikoloog) 
Taak : secretariaat S.G.G.P.; 
secretaris S.G.G.P.; 
adviesverlening; 
secretaris redactie Lokaal Bestuur; 
secretaris overleg Statenfracties; 
en namens de W.B.S. : 
lid algemene redactie Partijpers; 
lid werkredactie Roos in de Vuist; 
artikelen Roos in de Vuist; 
lid redactie Handboek voor Gemeenteraadsleden. 

Toon van der Aa 
Taak : bibliotheek en doclli~entatie; 
secretaris sectie V.R.O.; 
secretaris werkgroep historici. 
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STICHTING VORMINGSWERK PARTIJ VAN DE ARBEID 

HOOFDSTUK I AKTIVITEITEN. 

1.1. Algemeen 
1.1.1. Prioriteiten 

In de beleidsnotitie van de SVP, welke in 1976 
door staf en bestuur werd vastgesteld, werd ge
kozen voor het werken aan de verbetering van de 
kwaliteit van de participatie. In het verlengde 
van deze uitspraak werd de nadruk gelegd op vor
mings- en scholingswerk gericht op het afdelings
nivo. Al werkende werd deze prioriteit ingevuld 
en aangevuld. En, ofschoon daar in de beleidsno
titie niet over werd gesproken, bleek al snel 
dat naast de partijgenoten werkzaam op het afde
lingsnivo minstens een drietal andere nivo's te 
onderscheiden zijn, waar bij een verdere ontwik
keling van de SVP niet aan voorbij zou kunnen 
worden gegaan. 
In chronologische volgorde onderkenden wij na
volgende nivo's waarbij, zoals gezegd, de eerste 
twee genoemde katagorieën prioriteit genieten: 

- de leden en kiezers, waaronder niet alleen de 
op alle leden gerichte aktiviteiten moeten 
worden verstaan maar ook aktiviteiten die zich 
richten op bepaalde groepen leden of specifie
ke problemen. 

- het afdelingsnivo, waaronder afdelingsbesturen 
werkgroepen, maar ook de parlementaire tak op 
het afdelingsnivo, t.w.: raadsledenfrakties, 
fraktiewerk- en steungroepen. 

- het gewestelijk nivo, waaronder gewestelijke 
besturen, werkgroepen, maar ook de provinciale 
statenfrakties en aanverwante groepen. 

- het landelijk nivo, waaronder partijbestuur, 
werkgroepen op landelijk nivo en de volksver
tegenwoordiging in de 1e en 2e kamer. 

Verderop in dit jaarverslag zal duidelijk worden 
hoe deze prioriteitsstelling zijn uitwerking 
heeft gevonden. Overigens betekent deze keuze 
niet dat de ogen worden gesloten'voor beide 
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laatste kategorieën. In de opzet van aktivitei
ten wordt ui~drukkelijk rekening gehouden met 
het bestaan daarvan. 
Dat de SVP zich richt op de basis van de partij 
moge inmiddels duidelijk zijn geworden. Daarmee 
is niet gezegd dat de SVP zich aan "basisme" zou 
bezondigen. Het begrip basisme wordt door ons 
vertaald als alléén maar oog hebben voor de be
langen van de afdelingen, niet erkennen dat ook 
het werk aan de basis verbreed en verdiept moet 
worden, géén oog hebben voor de noodzaak van een 
belangenafweging die een socialistische partij 
(wil zij invloed blijven uitoefenen) moet maken. 
Dit soort basisme nastreven, dat soms doet den
ken aan het immer voorop stellen van het eigen 
belang in de aktiegroepencultuur, is niet wat 
wij beogen. 
Maar in de spanning tussen het vaak overheersen
de landelijke nivo, zoals partijburo en kamer
fraktie, en de basis van de partij, kiest de SVP 
voor kiezers,· leden en afdelingen. 

1.1.2. Verhouding tot kursisten en scholingskader. 
Voordat begonnen wordt met het feitelijke ver
slag van de verschillende kursusaktiviteiten nog 
enkele opmerkingen over onze relatie tot de kur-

.sisten en zij die op plaatselijk nivo uitvoering 
geven aan de kursusaktiviteiten, het scholings
kader. Grote aandacht wordt gegeven aan het mee
bepalen van met name het scholingskader van de 
SVP aan de inhoud van de kursusaktiviteiten.Dit 
geschiedt door het inschakelen van het scholings
kader bij de nabesprekingen van het kursuswerk 
aan het einde van het seizoen in april en mei. 
Van vrijwel alle kursussen werd het afgelopen 
verslagjaar de kursusleiding uitgenodigd deel te 
nemen aan een z.g. "terugkomdag" (soms een te
rugkomweekend). Op dit soort dagen wordt de 
kursusleiding uitgenodigd om hun ervaringen met 
een bepaalde kursus op tafel te leggen. 
Gezamenlijk worden aan het einde van zo'n dag 
konklusies geformuleerd waarin wijzigingen en 
aanpassingen van een bestaand type kursus zijn 
voorzien. Met deze konklusies gaat de staf dan 



aan de slag om een nieuw jaarplan te ontwerpen. 
Ook dit jaar heeft de staf met deze wijze van 
werken weer uitstekende ervaringen opgedaan. 
Praktijkervaringen worden zo rechtstreeks ver
werkt in het jaarplan. Niet geheel duidelijk is 
daarentegen de rol die de bovenplaatselijke 
(gewestelijke, distriktelijke) scholingskommis
sies in het SVP-werk moeten hebben. Op de eerste 
plaats hangt dat samen met de verschillende doel
stellingen die de~e kommissies hebben. Globaal 
kan van drie verschillende doelstellingen wor
den gesproken. Sommige van deze kommissies pre
fereren een koördinerende rol, anderen zijn zelf 
bezig met uitvoerende taken terwijl een derde 
zijn taak meer ziet ligge~ in de konsulterende 
funktie. Tenslotte zijn er nog kommissies die 
twee of drie hier genoemde taken in zich vereni
gen. 
Die verscheidenheid aan doelstellingen heeft op 
zich alles te maken met de betrekkelijke nieuwig
heid van scholing en vorming, maar verklaart te
gelijk dat het moeilijk is voor de SVP deze kom
missies als gelijken te benaderen. Wellicht is 
het mogelijk een volgend jaar tot een diskussie 
met deze kommissies te komen om vandaar uit wat 
meer gezamenlijkheid in doelstelling te bereiken. 

1.1.3. Scholings-en vormingswerk in de afdelingen en 
gewesten. 
Naast de interne taakverdeling, onder woorden 
gebracht in 2.4. is er door de staf ook een ver
deling gemaakt naar gewesten. Uitgangspunt is 
dat elke konsulent aanspreekbaar is voor het 
scholings en vormingswerk door de afdelingen in 
een bepaald gewest. Voor de gewesten heeft dat 
het voordeel dat zij te maken hebben met één 
bepaalde konsulent, voor de staf brengt dat een 
gezamenlijke werkervaring met zich mee. Alleen 
het scholings- en vormingswerk voor Rooie Vrou
wen vormt daarop een uitzondering. Maar ook dat 
laatste stuk werk is in gewesten verdeeld en on
der gebracht bij de twee vrouwelijke konsulenten. 
Aan het einde van het verslagjaar was de navol
gende werkverdeling van kracht: 
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Voor het vormingswerk Rooie Vrouwen was een volgende 
werkverdeling van kracht: 

se laar 

1.1.4. Verhouding tot de vormingscentra en volkshoge
scholen. 

120. 

Bij de evaluatie in het late voorjaar van 1978 
werd nog eens door de staf vastgesteld dat naast 
een flinke kwantitatieve uitbreiding van het 
vormings- en scholingswerk de kwalitatieve kant 
niet vergeten mag worden. Een van de aandacht
punten daarin was het kontakt met de internaten 
die veel kursuswerk voor de partij uitvoeren. 
Dat "veel" slaat dan bijvoorbeeld op de meer 
dan 100 weekends die voorzien zijn in het sei
zoen 78-79. Besloten werd het beleid naar var-



mingscentra te konsentreren, dat wil zeggen: 
onze aktiviteiten bij een beperkt aantal centra 
onder te brengen. Daardoor zal de kennis en de 
ervaring met de PvdA in die centra vergroot 
worden wat leidt tot kwaliteitsverbetering. 
De centra waar wij ons dit seizoen toe beperken 
zijn: 

Vormingscentrum "de Born" te Bennekom 
Vormingscentrum "Kapellerput" te Heeze 
Volkshogeschool "Diependaal" te Markelo 
Arbeidersgemeenschap der Woodbraokers te Korte
hemmen 
Vormingscentrum "De Klencke" te Oosterhesselen 
Volkshogeschool "Drakenburgh" te Baarn 
Het "Europahuis" te Bemelen 

Daarnaast wordt (o.a. in verband met de specia
lisatie van de staven van verschillende centra 
voor het vormingswerk voor Rooie Vrouwen) een 
beroep gedaan op de volgende centra: 

Vormingscentrum Kerk en Wereld te Driebergen 
Arbeidersgemeenschap der Woodbraokers te Bent
veld 
Vormingscentrum "de Oorsprong" te Wolvega 
Volkshogeschool "Bergen" te Bergen 
Volkshogeschool "Oisterwijk" te Oisterwijk 
Vormingscentrum "Vredeveld" te Zeegse 
Volkshogeschool "Valkenburg" te Valkenburg 

1.2. Aktiviteiten voor leden. 

1.2.1. Introduktiekursus voor nieuwe leden (wegwijs
kursus). 
In het seizoen 77-78 werden dertig van deze kur
sussen gehouden. In april 1978 werd een terug
komdag belegd waar gesproken werd over de opzet 
van deze kursus in het nieuwe seizoen. Op advies 
van deze kursusleiding werd besloten over te 
gaan tot het aanbieden van 5 avonden en de be
staande kursus te handhaven (3 avonden). De kur
sus van 5 avonden zou meer mogelijkheden moeten 
bieden voor een eigen inbreng van de deelnemers. 
Deze extra 2 avonden werden later door de staf 
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ingevuld. De onderwerpen in de korte wegwijskur
sus zijn: 
- de geschiedenis van de PvdA; 
- de organisatie van de PvdA op plaatselijk en 

landelijk nivo; 
- gemeentelopitiek. 

Aanvullend op bovenstaande wordt in de lange weg
wijs toegevoegd: 
- de kwalen van de ekonomie; 
- de beginselen van de PvdA. 
Verder werd voor beide kursussen een uitvoerige 
handleiding vervaardigd. 

In verband met het feit dat deze kursus niet al
leen door nieuwe leden werd bezocht, maar ook 
door leden die weliswaar al langer lid waren maar 
zich aktiever met de partij wilden bezighouden, 
werd de kursus omgedoopt in•"Wegwijskursus" en 
afhankelijk van de duur: de lange of korte "Weg
wijs". 
Aan het einde van het verslagjaar, 31 december 
1978, waren elf kursussen in uitvoering. 

1.2.2. Kursus ekonomische vraagstukken. 
Een zevental van deze kursussen werd in het sei
zoen 77-78 uitgevoerd. Aanvankelijk was voorzien 
deze kursus uit het pakket te nemen, mede in ver
band met de start van het diskussieprojekt 
"Werkloosheid" (zie 2.2.5.). Doordat de nieuwe 
kongresprocedure, waarin de leden uitvoerig aan 
het woord zouden komen over de ekonomie, geen 
doorgang kon vinden werd te elfder ure besloten 
om alsnog deze kursus in het pakket te houden. 
Het lesmateriaal van deze kursus bleef in grote 
trekken hetzelfde als de vorige twee seizoenen. 
Op basis van de verslagen die ons steeds door 
de verschillende kursusleiders worden toegezon
den werden hier en daar aanvullingen gemaakt. 
Ook werd aan de eerste vier lessen een vragen
lijst toegevoegd zodat deze beter gebruikt kon
den worden. 
Het lesmateriaal bestaat uit een viertal "ver
plichte" lessen met daarnaast een keuze uit een 



zestal andere. De onderwerpen van de eerste vier 
zijn: 
- de werking van het industriële kapitalisme; 
- de werkloosheid; 
- werkloosheid en inflatie; 
- de overheidsuitgaven. 

De overige avonden kan gebruik worden gemaakt 
van lessen over: 
- inkomensverdeling; 

de positie van de vrouw in de ekonomie; 
- de vermogensaanwasdeling; 
- ontwikkelingsekonomie; 
- het zwarte geld; 
- ekonomische stelsels in socialistische landen. 
Aan het einde van het verslagjaar waren acht kur
sussen in uitvoering. 

1.2.3. Basiskursus Vrouwen en Politiek. 
Het afgelopen seizoen werd voor het eerst een 
start gemaakt met deze basiskursus. Het bijzon
dere van deze kursus was de doelgroep, waarop 
de kursus zich richtte, nl. op vrouwen met lage
re school en weinig vervolgopleiding. Al tijdens 
het afgelopen seizoen bleek, dat het moeilijk 
was de doelgroep te bereiken; er ontwikkelden 
zich een aantal kursussen - in de wandelgangen 
van het SVP-buro "hutspotkursussen" genoemd -
die de beoogde doelgroep niet omvatten. 
Bij de evaluatie van deze kursussen werd gekon
stateerd, dat de oorspronkelijke doelgroep 
- vrouwen met een lage opleidingsgraad - nog wel 
aanwezig is binnen de Rooie Vrouwen maar zeer 
sporadisch en verspreid. 
Vastgesteld werd, dat het niet aan de bak komen 
van deze vrouwen niet alleen een probleem is 
van de Rooie Vrouwenbeweging, maar van de hele 
partij. Een kursus, gericht op deze groep, lost 
dit probleem niet op omdat het een oud, maar 
daarom niet minder veelomvattend partijprobleem 
is. Blijkbaar heeft de partij een toenemende aan
trekkingskracht onder vooral goedgeschoolde 
vrouwen en.mannen en worden minder goed ge
schoolden afgeschrikt. Zo kan een beeld ontstaan 
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waarbij goedgeschoolden, middels verkiezingspro
gramma's e.d. gaan uitmaken wat goed is voor 
Mien-met-het-schort en Jan-met-de-pet. Een vorm 
van bevoogding die wij ten koste van alles zou
den moeten voorkomen. In de genoemde evaluatie 
werd besloten enerzijds met de kursus door te 
gaan, maar bij de werving van de deelneemsters 
ruimere kriteria in acht te nemen, namenlijk: 
a. schoolopleiding 
b. politieke kennis en ervaring 
Daarnaast werd besloten bij de Rooie Vrouwen en 
de partijleiding aan te dringen op aktivi~eiten, 
zodanig dat genoemde groepen in de partij wel 
aan hun trekken komen. 
Naar de inhoud kan de kursus ongeveer vergeleken 
worden met de wegwijskursussen met dit verschil 
dat het werk van de Rooie Vrouwen een zeer dui
delijk onderdeel van de kursus vormt. Het seizoen 
77-78 werden, inklusief de eerder genoemde z.g. 
"hutspotkursussen" totaal 27 van deze kursussen 
gehouden. Bij het afsluiten van het verslagjaar 
waren twaalf kursussen gehouden of nog in uit
voering. 

1.2.4. De drempelkursus. 
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In het seizoen 1977-'78 werden er 16 drempelkur
.sussen georganiseerd. De kursus start met een 
weekend, d~na volgen zes avondbijeenkomsten en 
vervolgens wordt de kursus afgesloten met een 
weekend. 
Tijdens de weekends ligt de nadruk op het ont
wikkelen van vaardigheden. De onderwerpen op de 
avonden behelzen zaken die verband houden met 
feminisme/socialisme. 
De evalutie met vrijwillige kursusleiding, de 
leidsters van de vormingscentra en de werkgroep 
vorming van de Rooie Vrouwen leidden tot de kon
klusie, dat de drempelkursus voor het nieuwe 
seizoen wat meer omlijnd zou moeten gaan worden. 
Duidelijker werd geformuleerd waaraan de toekom
stige deelneemsters zouden moeten voldoen: 
"Plaatselijke Rooie Vrouwengroepen die een jaar 
aktief zijn en vanuit die praktijkervaring met 
gterichte.vragen naar een drempelkursus gaan". 



Aan het einde van december 1978 was er een zeven
tal drempelkursussen gehouden of in uitvoering. 

1.2.5. Diskussieprojekt werkloosheid. ('t Is de zegen 
van het kapitaal) 
Nadat het Algemeen Bestuur in de vergadering van 
maart het beleid ten aanzien van diskussiepro
jekten had vastgesteld, werd begonnen met de 
uitwerking van het eerste projekt. 
Voor de uitwerking van het projekt werd een ad
viesgroep samengesteld die bestond uit mensen 
die of op grond van hun kennis over werkloos
heid en/of op grond van hun ervaring in·het op
zetten van diskussieprojekten, werden uitgeno
digd. Deze adviesgroep kwam drie keer bijeen. Op 
grond van hun inbreng werden de teksten voor en 
opbouw van de avonden vastgesteld. 
Als doel van het diskussieprojekt werd vastge
steld: het stimuleren van meningsvorming over 
werkloosheidsproblematiek onder leden en kader
leden. Daardoor worden zij in staat gesteld be
paalde problemen beter te begrijpen en hun oor
deel er gefundeerder over te geven. 
Het gevoel van onmacht bij het vinden van oplos
singen en het heinvloeden van het partijbeleid 
te verkleinen. 
En als doelgroep: de geïnteresseerde kiezers en 
leden van de PvdA. 

Het projekt zou moeten plaats vinden in 8 huis
kamerbijeenkomsten met aansluitend een landelijke 
dag, waarop nog verder over de problematiek kan 
worden doorgepraat. 
Tijdgebrek en het trage op gang. komen van aan
melding van de gespreksgroepen, maakten het 
noodzakelijk om het begeleidingsweekend, dat als 
service werd aangeboden aan de gesprekleiders 
van het projekt, en de start van het projekt, te 
verschuiven naar het voorjaar van 1979. 
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1.2.6. Kursus gesprekstechniek voor Leden. 
Deze kursus, bestaande uit twee weeekends, was 
de laatste jaren één van de vaste nummers gewor
den in het SVP-pakket. Tijdens de stafevaluatie 
besloot de SVP-staf aan het Algemeen Bestuur het 
voorstel te doen deze kursus niet terug te laten 
keren in het jaarplan. 
De overwegingen daarvoor waren de volgende: een 
algemene kursus gesprekstechniek heeft geen spe
cifiek PvdA-karakter, behalve dan dat een aantal 
leden kennelijk in partijverband hun gespreks-
techniek wil. bijschaven (bij de laats~ gehou-
den kursus was trouwens van een overweldigende 
belangstelling geen sprake). · 
De staf vindt eigenlijk, d~t gesprekstechniek 
(of algemener, het leren van vaardigheden) ge
koppeld moeten worden aan het konkreet funktio
neren in de PvdA. Vandaar, ook de aandacht voor 
de ontwikkeling van de vaardigheden in de drem
pelkursus, de afdelingskaderkursus en de kursus 
voor afdelingsvoorzitters en -sekretarissen. 
Tenslotte overwogen we, dat voor gesprekstech
niek en andere vaardigheden ook op plaatselijk 
nivo een steeds groter aanbod ontstaat, hetgeen 
misschien de verminderde belangstelling ver
klaart. Het Algemeen Bestuur besloot de adviezen 

.van de staf te volgen. 

1.2.7. Kursus maatschappelijke en politieke vorming: 
KUMAVO 

De rol van de Kumavo in het SVP-pakket is, zoals 
bijna elk jaar, vrij uitvoerig aan de orde ge
weest. Besloten werd tot een aantal organisàto
rische veranderingen. Door de sterke ontwikke
ling van de PvdA in Bràbant en Limburg, was het 
nodig ook dáár een Kumavo-kursus te organiseren. 
Aan de andere kant wilden we, om de andere àkti
viteiten geen geweld aan te doen, geen uitbrei
ding van het aantal Kumavo's. Vandaar, dat werd 
besloten de Kumavo, die sinds jaar en dag bij de 
Woodbroekers in Bentveld, gehuisvest was, over 
te hevelen naar Kapellerput in Heeze. 

Aan de inhoud van de Kumavo werd niet ingrijpend 



gesleuteld. Het bleef bij zeven weekends, waarin 
aandacht is voor drie onderdelen: 

- politieke stromingen, 
- ekonomie, 
- de ontwikkeling van de linkse beweging. 

Bij de aanvang van het kursusjaar 1978-'79 werd 
de staf gekonfronteerd met de geringe deelname 
aan de Kumavo bij alle drie centra. Besloten 
moest worden om de Kumavo op "de Born" niet door 
te laten gaan. Verder werd in overleg met de 
Woodbroekers in Kortehemmen besloten deze Kumavo 
te verschuiven naar januari. De kursus in Heeze 
bleef gepland zoals was voorzien: in januari 
1979. 
Door de SVP-staf werden in een tussentijds be
richt aan het Algemeen Bestuur als mogelijke 
verklaringen gegeven: 

- De uitbouw van het edukatieve aanbod op plaat
selijk vlak, zoals de VOS-kursussen en de Open 
School, verminderen de behoefte aan een door 
de PvdA opgezette algemene kursus, zoals dé Ku
mavo. 

- Door een, mogelijk, hoog opleidingsnivo, heb~ 
ben nieuwe leden geen behoefte meer aan alge
mene kursussen, maar stromen direkt door naar 
een specifiek kursusaanbod. 

- Door verandering van het SVP-aanbod, dat wil 
zeggen: meer specifiek kursusaanbod, kiest het 
partijkader direkt voor deze kursussen in plaats 
van zich eerst te scholen in algemenere kursus
sen. 

De toetsing van deze verklaring zal in de evalu
atie in het voorjaar 1979, meegenomen worden. 
Bij de afsluiting van het verslagjaar zag het er 
naar uit, dat in ieder geval de Kumavo in Heeze 
doorgang kon vinden. 
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1.3. Aktiviteiten voor afdelingskader 

128. 

1.3.1. De afdelingskaderktixsus. 
In voorgaande jaren én ook nog in het voorjaar 
van 1978, heeft een aantal afdelingen in samen
werking met ons een kaderkursus opgezet. In de 
praktijk bleek het steeds opnieuw opzetten van 
zo'n kursus voor de afdelingen en voor ons een 
zware opgave. 
Vandaar, dat reeds in het najaar van 1977 beslo
ten werd tot het opzetten van één afdelingska
derkursus. 
In de loop van het voorjaar kreeg de kursus, in 
overleg met het vrijwillige scholingskader, de 
volgende plaatsbepaling, doelgroep en doel: 

- In ons huidige kursuspakket zijn twee kursus
sen te benoemen, waardoor kursisten een voor
bereiding krijgen waarmee ze de afdelingska
derkursus kunnen volgen en wel de introduktie
kursus nieuwe leden en de basiskursus "vrouwen 
en politiek". In een aantal afdelingen/federa
.ties werkt men al aan het opzetten van de ka
derkursus als vervolg van de introduktiekur
sus nieuwe leden. 

- Wat wij konstateerden is een snelle doorstro
ming van het aktieve kader op afdelingsnivo. 
Een vaste oorzaak daarin is de zuigkracht van 
"hogere" organen en zeker dit jaar de doorstro
ming naar de gemeenteraads- en statenlijst. 
De grote toevloed van nieuwe leden zal het ef
fekt wel versterken. 

- Het is dus aannemelijk, dat in het volgende 
seizoen er een groeiende vraag is naar de ka
derkursus vanwege bovengenoemde redenen: het 
grote aantal introduktiekursussen en de door
stroming. 

- De afdelingskaderkursus moet in een samenhang
end scholingsplan opgenomen worden. 



De ku~sus is bedoeld voor kaderleden van de partij 
op afdelingsnivo. Een kaderlid is ieder aktief 
lid. Aktief in of namens de partij: in bestuur, 
werkgroepen, fraktiesteungroepen, enz. en door 
haar/zijn aktiviteiten en/of het volgen van intro
duktiekursus voor nieuwe leden of de basiskursus 
"vrouwen en politiek" een ervarings- en kennis
nivo bereikt heeft, waarmee hij/zij de kaderkur
sus kan volgen. 

Het gaat erom aan de kursisten de partij inzichte
lijk te maken, ze te helpen bij hun aktieve rol 
als kaderlid, ze een inhoudelijke bagage te geven, 
zodat zij hun demokratische rechten ook echt kun
nen uitoefenen. De kursus omvat dus drie subdoel
stellingen: 

a) informatieverstrekking over geschiedenis en 
organisatie in de partij. 

b) inhoudelijke vorming over een aantal aktuele 
thema's, gekoppeld aan beginsel- en verkie-. 
zingsprogramma. 

c) sociale vaardigheden, gericht op het kunnen 
werken in de partij, op de funktie die men 
uitoefent. 

Gekozen werd voor een opzet van 8 avonden en een 
aansluitend weekend in een internaat, waarbij met 
name sociale vaardigheden getraind worden. 
Op de 8 avonden komen de volgende onderwerpen aan 
de orde: 

le avond 

2e en 3e avond 

4e en Se avond 

problemen in het funktio
neren van de eigen en an
dere afdelingen. 
geschiedenis van de arbei
dersbeweging (SDAP +PvdA). 
een keuze uit een recht
vaardige verdeling van 
kennis, inkomen, macht en 
arbeid. 

Dit jaar kon alleen het onderwerp arbeid aan de 
orde komen. 

In juni werd een aantal ervaren kursusleiders 
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uitgenodigd om in een weekend de opzet van de 
kursus en het mogelijke materiaal door te praten. 
Op basis van hun opmerkingen werd het schrijven 
van kursusmateriaal en handleiding in de zomer 
ter hand genomen. 
In september vond er een begeleidingsweekend 
plaats voor de eerste kaderkursussen. 
In het najaar startten 7 kaderkursussen en wer
den de voorbereidingen ter hand genomen van 10 
kursussen in het voorjaar van 1978. 
Tevens werd in het najaar het programma voor het 
weekend in overleg met de avondenkursusleiding 
en de kursusleiding van de internaten vastge
steld en in opdracht van ons door stichting 
"de Beuk" geschreven. 

1.3.2. Plaatselijke kontaktvrouwen. 
In het afgelopen jaar werden weer twee kursussen 
voor plaatsel~jke kontaktvrouwen gehouden. Eén 
kursus bestond uit twee weekends. 
In de voorgaande jaren lag het aksent op het 
funktioneren van plaatselijke kontaktvrouwen in 
afdelingsbesturen e.d. Dit jaar kon eerder ge
sproken worden van een weerbaarheidstraining. 
De gedachte daarachter was, dat kontaktvrouwen 
in de eerste instantie mee zouden doen aan 
plaatselijke of regionale kursussen, zoals de 

· afdelingskaderkursus, en daarna deelnemen aan 
deze training. De training v66ronderstelde dus 
enige kennis en deed op basis daarvan een stap 
verder. 
In de evaluatie bleek, dat deze vooronderstel
ling niet uitkwam. Daarnaast kon worden gespro
ken van een erg groot onderscheid in kapaciteit, 
kennis en ervaring van de deelnemende vrouwen. 
Besloten werd een volgend jaar kursussen op te 
zetten, waarin een onderscheid gemaakt wordt in 
kontaktvrouwen die pas begonnen zijn, en die 
minstens één jaar ervaring hebben. 
Gezien de grote belangstelling werd aan 3, in 
~laats van 2 kursussen gedacht. 

1.3.3. Vergadertraining afdelingsvoorzitters. 
Als gevolg van de grote belangstelling voor deze 
kursus (één lang weekend) in het najaar van 1977 



werd in het vóórjaar 197B ó6k een dergelijk 
weekend georganiseerd. Bij de nabespreking daar
van kwam naar boven, dat het misschien beter zou 
zijn de vergadertraining van voorzitters sterker 
te koppelen aan het afdelingswerk. 
Er werd een opzet gemaakt, waarbij de planning 
van het werk in een afdeling een belangrijke rol 
speelt. Als gevolg daarvan werd besloten voor
zitters én sekretarissen uit te nodigen. Een 
eerste weekend in deze opzet vond plaats in het 
najaar van 1978. De resultaten waren zeer bemoe
digend. 

1.3.4. Afdelingspubliciteit. 
Ook dit jaar werden er weer twee kursussen ge
houden, e~ een lang weekend. Deze weekends mo
gen zich binnen enkele jaren in een grote be
langstelling verheugen. 
De belangrijkste zaken die in deze weekends aan 
de orde komen, zijn de eksterne publiciteit,zo
als: hoe ga ik met de pers om, hoe maak ik een 
perspericht, en interne publiciteit, dat vooral 
gericht is op het maken van het afdelingsblad. 
Als gevolg van deze weekends is een brochure in 
de maak, waarin de belangrijkste zaken van de 
publiciteit in de PvdA-afdeling worden omschre
ven. 

1.3.5. Aktiviteiten voor raadsleden. 

1.3.5.1. Introduktiekursus raadswerk 
Deze kursus kon zich met het oog op de 
raadsverkiezingen in een zeer grote 
belangstelling verheugen. OVer het sei
zoen 1977 - '78 gerekend, werd totaal 
voor 61 kursussen lesmateriaal ver
stuurd. Deze grote belangstelling kwam 
voor de SVP toch wel iets onverwacht. 
In sommige situaties kon onze kleine 
organisatie deze hoos van aanvragen 
soms niet geheel verwerken. Daar waar 
dat moeilijkheden heeft opgeleverd, 
w~rd dat zoveel mogelijk uitgelegd en 
werden noodoplossingen gezocht. 
In augustus werd op een tweetal plaat-
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sen in het land een terugkomdag belegd 
waar met de kursus1eiding van een aan
tal kursussen nagepraat is over de kur
sus. 
Dit heeft ge1eid tot voorstellen ter 
aanpassing van deze kursus. Men was van 
mening, dat de SVP een dergelijke in
troduktiekursus in haar pakket moest 
houden met het oog op bijvoorbee1d tus
ssentijdse vervanging van aftredende 
raadsleden, of voor nieuw op te zetten 
fraktiesteungroepen. 

1.3.5.2. Introduktiekursus raadsvergadering. 
Als vervolg op de·introduktiekursus had 
de SVP de mogelijkheid geschapen om 
deel te nemen aan een weekend, waarin 
dieper werd ingegaan op de raadsverga
dering. De deelnemers aan deze weekends 
konden zich opgeven via hun plaatse
lijke kursusleiding. Totaal zijn vier 
van deze weekends gehouden. 
Door het vele organisatorische werk wat 
er aan vast zit, is het niet raadzaam 
in de toekomst een dergelijke koppeling 

·aan te brengén. De keuze is zo'n wee
kend àf te koppelen àf geheel te ont
k~ppelen en het als afzonderlijke akti
viteit te zien. 

1.3.5.3. Kursus gemeentefinanciën. 
Eveneens in het spoor van de gemeente
raadsverkiezingen werd in het voorjaar 
van 1978 een tweetal kursussen georga
niseerd over gemeentefinanciën. 
Deze twee kursussen leverden zoveel 
ekstra kursisten op, dat in de herfst 
nog eens een drietal kursussen werd 
uitgevoerd. 
4 kursussen omvatten één· lang weekend; 
één kursus omvatte twee korte weekends. 
Met behulp van deskundige partijgenoten 
werden aan de hand van de eigen gemeen
tebegroting vragen beantwoord. In een 
ander onderdeel van het programma moes-



ten de deelnemers hun eigen gemeente
programma financiëel vertalen. 

1.4. Aktiviteiten voor gewestelijk kader. 

1.1.4. Gewestelijke kontaktvrouwen. 
Deze kursus, bestaande uit twee weekends, vond 
plaats eind 1977 en begin 1978. Uitgenodigd wa
ren,op de eerste plaats de vrouwen die vanuit 
hun gewestelijke kerngroep in het gewestelijk 
bestuur vertegenwoordigd zijn. Daarnaast was ook 
een aantal gewestelijke kerngroepleden aanwezig. 
Het eerste weekend kwam vooral aan de orde hoe 
kontaktvrouwen in gewestelijke besturen funktio
neren, welke moeilijkheden je daarbij tegen het 
lijf loopt.en hoe je daarmee om moet gaan. 
Aan het slot van het eerste weekend werd een 
aantal vaardigheden beoefend, zoals luisterspe
len en rollenspelen. 
Het tweede weekend ging over de vooroordelen die 
er bestaan ten opzichte van Rooie Vrouwen en hoe 
daarmaa om te gaan. 
Daarna werd in verschillende groepen gepoogd aan 
de hand van aktuele politieke onderwerpen, zoals 
gezinsverzorging, kollegevorming, middenschool, 
e.d., deze te toetsen aan feministische uitgangs
punten. 

l.S. Training scholingskader. 

1.5.1. Algemeen. 
Me~r dan ih de afgelopen jaren, werd aandacht be
steed aan hen die op plaatselijk vlak kursussen 
uitvoeren. In de staf is vaak van gedachten ge
wisseld op welke wijze het vrijwillige kader van 
de SVP kursorisch getraind zou moeten worden. 
Gedacht zou kunnen worden aan meer algemene wee
kends, waarin vaardigheden centraal staan: hoe 
leid ik een groep, op welke manieren kan ik de 
onderwerpen aan de orde stellen etc. Daartegen
over stond de opvatting, dat we per kursustype 
de betreffende kursusleiding ver~ouwd moeten 
maken met de inhoud en de bedoeling van de kur
sus. 
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Daarmee zou ook een koppeling tussen inhoud en 
de manier, waarop die inhoud overgebracht wordt, 
aangebracht kunnen worden. 
De staf gaf er de voorkeur aan dat laatste spoor 
te volgen. 
Daarnaast werd echter ook besloten een weekend 
te houden waaraan leden van scholingskommissies 
zouden kunnen deelnemen. Dit weekend zou een 
meer informatie- en studiekarakter hebben. 

1.5.2. Training kursusleidsters drempelkursus. 
Voor de aanvang van het nieuwe seizoen, i~ okto
ber, werd een weekend gehouden voor de kursus
leiding voor de in dat seizoen te houden drem
pelkursussen. Tijdens dit weekend werd gepraat 
over de bedoeling van de drempelkursus, de rol 
van de kursusleiding in de drempelkursus en de 
manier waarop bepaalde onderwerpen aan de orde 
zouden kunnen worden gesteld. 

1.5.3. Training kursusleiding afdelingskaderkursus. 
Op 2 + 3 juni vond er een kort weekend plaats 
in de Volkshogeschool Diependaal te Markelo. 
Voor dit weekend werden uitgenodigd de vrijwil
lige kursusleiders, die de nodige ervaring heb
ben met het vormingswerk in de PvdA. Aanwezig 
.waren 9 personen. Met hen werd doorgesproken de 
opzet van de afdelingskaderkursüs. 

Op 8, 9, 10 september vond in Diependaal een 
weekend plaats voor de kursusleiding van de af
delingskaderkursussen in het najaar. In totaal 
waren 13 personen aanwezig voor 8 kursussen, 
waarvan er 7 in hat najaar van start gingen. 
De deelnemers voor dit weekend waren door ons 
uitgenodigd, omdat dit de eerste serie kaderkur
sussen was. Daarmee moest het overleg met de di
verse gewesten c.q. gewestelijke scholingskom
missies ook op gang komen, zodat în het voorjaar 
1979 de kursusplaatsen meer in overleg met hen 
tot stand zouden komen. 



1.5.4. De Rooie Vrouwen-kaderkursus. 
Het vormingswerk van de Rooie Vrouwen is tot nu 
toe beperkt geweest tot zeer specifieke doel
groepen. Er waren kursussen voor plaatselijke en 
gewestelijke kontaktvrouwen, er waren kursussen 
voor drempelleidsters en basiskursusleidsters. 
om een aantal redenen was de huidige situatie 
niet bevredigend: 

- vrouwen werden gevormd om een specifieke taak 
te vervullen en in die kursussen werd relatief 
weinig aandacht besteed aan kennis betreffende 
socialisme/feminisme/struktuur van de partij 
enz. 

- vrouwen werden gevormd om iets specifieks te 
doen, maar daarna of daarnaast werden ze ook 
voor andere taken gevraagd en werd van hen 
verwacht, dat ze "dat er wel bij konden doen". 

door zulke specifieke kursussen te geven be
staat de mogelijkheid, dat er op den duur heel 
langzaam aan een scheiding gaat ontstaan tus
sen bestuurders, politiekelingen (= de "harde" 
sektor) en vormingsvrouwen (= de "zachte" sek
tor). 

- door zulke specifieke kursussen te geven kan 
de situatie ontstaan, dat er in de regio een 
tekort aan bestuurlijk kader is en een over
schot aan vormingskader en in een andere regio 
het precies andersom ligt. 

Op advies van de werkgroep vorming van de Rooie 
Vrouwen, heeft de SVP toen besloten, dat er een 
kaderkursus zou komen voor vrouwen die al enige 
tijd een kaderfunktie vervullen. Deze kursus die 
zes weekends omvat, heeft tot doel, dat vrouwen 
worden geschoold, getraind en gevormd om de ver
schillende taken binnen de Rooie Vrouwenbeweging 
te kunnen vervullen. 
De inhoud van de kursus zou drie blokken omvat
ten: 

informatie over beginselen en organisatie van 
Partij en Rooie Vrouwen. Verbinding leggen 
tussen wat jezelf bezig houdt en wat er in de 
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maatschappij gebeurt. 

- feminisering van de politiek. Hierbij kunnen 
zaken aan de orde komen, zoals: wat is macht 
en hoe ga je er mee om, wat doe je met kon
flikten, wat is strat~gisch denken en hoe kun 
je dat ontwikkelen, etc. 

- vaardigheden. Diskussie- en vergadertechniek, 
maar ook het lezen van partijbegroting, het 
opstellen van een aktieplan, het leiden van 
een drempelkursus, weerbaarheidstraining etc. 

De kursus werd gehouden van januari tot juni 
1978. In de evaluatie kwam naar voren, dat de 
kaderkursus niet gezien kan worden als een ver
vanger voor de training en drempel- en basis
kursusleiding, zoals oorspronkelijk was gedacht. 
Wel werd vastgesteld, dat de kursus als verdere 
opleiding voor het kader van de Rooie Vrouwen, 
dat wil zeggen, vrouwelijke bestuurders en scho
lingskader, noodzakelijk is. 
Gekozen werd voor de opzet van een tweetal ka
derkursussen, in 1979 waarvan één op de door-de 
weekse dagen plaats vindt. 

1.5.5. Weekend scholingskader. 
Op 16 + 17 juni vond in Diependaal een kort wee
kend plaats als afsluiting van het scholingssei
zoen. Uitgenodigd waren mensen die in het afge
lopen seizoen scholingsaktiviteiten ontplooid 
hadden op afdelings- en gewestelijk nivo. Aan
wezig waren 18 personen. 
In het weekend werd aandacht besteed aan: 

- scholingsplan seizoen 1978 I 1 79 SVP 
- de relatie tussen afdelingsaktiviteiten en 

vorming en scholing 

1.6. Dienstverlening aan afdelingen. 
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Buiten het kursuspakket, dat de SVP jaarlijks aan de 
?artij aanbiedt, bestaat de mogelijkheid dat afdelingen 
die zelf·vormingsprogramma•s hebben ontwikkeld, een 
beroep doen op de SVP-konsulenten. Daarvan is door ver
schillende afdelingen gebruik gemaakt. Deze dienstver
lening omvat het adviseren aan afdelingen omtrent de 



opzet van eigen scholings- en vormingsaktiviteiten, 
maar ook heel simpel het verwijzen naar andere partij
instanties, het suggereren van inleiders, etc. 
Daarnaast is het mogelijk om op een bescheiden wijze 
de eigen aktiviteiten te subsidiëren. 

1.7. Dienstverlening aan partij en geledingen. 

1.7.1. WerXgroep werkgelegenheid en bedrijfsdemokra
tisering. 
Ook in het afgelopen jaar werd aan de bijeenkom
sten van de landelijke werkgroep deelgenomen. 
Daarnaast werd door de SVP een brochure samenge
steld over het wetsontwerp Arbeidsomstandigheden. 
Dit naar aanleiding van het wetsontwerp "Arbeids
omstandigheden-wet". Deze brochure werd gebruikt 
bij de diskussie in de regionale werkgroepen. 
De resultaten van deze diskussie werden gebun
deld en besproken op 5 maart. Daar werd een ad
vies opgesteld aan het Partijbestuur en Tweede 
Kamerfraktie. 
Aan het einde van het verslagjaar verleende de 
SVP medewerking bij het opstellen van een noti
tie die als leidraad zou dienen voor de voorbe
reiding op het Ekonomie-kongres van de Partij 
in april 1979. 
De werkgroep hoopt door middel van deze aktivi
teit op een grotere deelname van PvdA kiezers 
en -leden onder de werknemers aan de ekonomie
diskussie in de partij. De bedoeling is dat deze 
diskussieronde uitloopt op gemeenschappelijk te 
trekken konklusies in maart 1979. 

1.7.2. Partij en politie. 
Op verzoek van het partijbestuur werd getracht 
een diskussie te starten met partijgenoten die 
met de politie te maken hebben c.q. ze+f poli
tieambtenaar zijn. 
Daartoe werd in januari een eerste bijeenkomst 
belegd. In deze bijeenkomst werd besloten tot 
het opzetten van een diskussieprojekt. Daartoe 
werden in janu~i en maart bijeenkomsten belegd. 
Vanuit deze bijeenkomst kwam de suggestie om een 
diskussieprojekt op te zetten met de bedoeling 
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om in de PvdA opvattingen over de taak en funktie 
van de politie te formuleren. Daartoe werd een 
kleine werkgroep gevormd die de voorbereidingen 
tot dit projekt verder moest gaan voorbereiden. 
In het afgelopen verslagjaar kwam deze werkgroep, 
waarvan het sekretariaat in handen was van de 
SVP, ongeveer een 12-tal malen bijeen. In septem
ber werd een eerste konsept van de diskussienota 
besproken. Tegen het einde van het verslagjaar 
was een tweede konsept bijna gereed. 

1.7.3. Ombudswerk. 
Zoals ook vorige jaren, werd subsidie verleend 
aan de werkgroep ombudswerk voor het houden van 
een weekend van plaatselijke ombudswerkers. 
In december werden in een gesprek tussen de SVP
staf en de ombudswerker in de partij Peter Gem
meke, nieuwe werkafspraken gemaakt, in verband 
met het samengaan van de werkgroep ombudswerk 
en het huurombudswerk. 

HOOFDSTUK 2 ORGANISATIE 

2.1. Algemeen Bestuur. 
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Werkzaamheden. 
Het Algemeen Bestuur van de SVP heeft de navolgende ta
ken: ze is belast met de vaststelling en bewaking van 
het SVP-jaarplan en de begroting. Daarnaast benoemt ze 
of ontslaat ze SVP-stafleden of stelt in geval van va
katures een selektiekommissie in die binnen een profiel 
en taakomschrijving naar nieuwe stafleden zoekt. Verder 
is het A.B. in het algemeen belast met de beleidsont
wikkeling van de SVP en is het haar taak voorwaarden te 
scheppen zodat de SVP, als ingebouwd vormingswerk bin
nen de PvdA goed kan funktioneren. 
Van de stafleden van de SVP wordt verwacht dat zij bij 
de AB-vergaderingen aanwezig zijn. 
Het Algemeen Bestuur kwam in het verslagjaar 4 maal bij
een. In de januarivergadering kwamen de konsekwenties 

·van het yertrek van de koördinator Jan van Bergen aan 
de orde. Verder werd de begroting voor 1978 vastgesteld 
en werd door de staf een overzicht gegeven van het 
lopende kursuswerk. Hierover werd van gedachten gewis-



seld. Op 20 maart bracht de in januari door het AB inge
stelde selektiekommissie verslag uit over de vakature 
voor koördinator. Op advies van de kommissie wers Wim Bos 
door het AB in deze funktie benoemd. De selektiekommissie 
kreeg vervolgens de opdracht opnieuw aan de slag te gaan. 
Ook in de maart-vergadering werd een besluit genomen te 
gaan werken aan meningsvormende diskussieprojekten voor 
leden. Als onderwerp voor het eerste projekt werd de 
werkloosheid vastgesteld. Tevens werd gediskussierd over 
de mogelijkheid deze projekten gezamenlijk met andere 
organisaties op te zetten. 
In de vergadering van juni werd op advies van de selek
tiekommissie een tweetal parttime konsulenten benoemd: 
Bernard Hollebrand en Yvonne van de Mosselaar. Het over
grote deel van deze bijeenkomst werd besteed aan het 
SVP-jaarplan voor 1978-1979 • 

. In de november-vergadering tenslotte kwam de begroting 
voor 1979 aan de orde en werd van gedachten gewisseld 
over de manier waarop de SVP het beginselprogramma in 
haar kursuspakket kon verwerken. 
Op basis van de ervaringen opgedaan door de selektiekom
missie eerder dat jaar, werd tot een wat aangepaste se
lektieprocedure besloten. 
Ook werd gepraat over de aanvulling van enkele openge
vallen bestuursplaatsen in het Algemeen Bestuur. 

Samenstelling. 
Aan het einde van het verslagjaar bestond het bestuur 
uit de volgende leden: 
Eddy van den Brink, voorzitter 
Beb Velders, sekretaris/penningmeester leden 
Ien Dales Dagelijks 
Flip Buurmeijer Bestuur 
Ans Bakker 
Gerard Heyne Den Bak 
Jaap van der Woord 
Wil Velders 
Martha Vonk 
Wouter Gortzak 
Marijke Wutrich 
Gerard Gerritse 
Stan Poppe 
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Halverwege het verslagjaar gaf Jaap Goorhuis te kennen 
door drukke werkzaamheden geen deel meer te kunnen uit
maken van het AR. rn zijn plaats werd aan het Partijbe~ 
stuur voorgesteld Stan Poppe te benoemen. 
De Bestuursleden Bakker, Gerritse, Gortzak en Wutrich 
hadden in de loop van het verslagjaar te kennen gegeven 
hun funktie ter beschikking te stellen. De SVP is aan de 
genoemde bestuursleden veel dank verschuldigd. 
Speciaal mag daarbij vermeld worden dat Ans Bakker, als 
lid van het DB, maar ook nogal eens deel uitmakend van 
tijdelijke bestuurskommissies, zoals de selektiekommis
sie, daarin veel tijd heeft gestopt. 

2.2. Dagelijks Bestuur. 

Werkzaamheden. 
Het Dagelijks Bestuur is een klankbord voor de staf, bij
voorbeeld door de stafverslagen die het DB o~tvangt, of 
afzonderlijk door de staf of DB aan de orde te stellen 
zaken. Verder is het DB.belast met het personeelsbeleid, 
voorzover dat tenminste niet direkt grote konsekwenties 
heeft voor het beleid van de SVP, zoals benoeming en 
ontslag van SVP-stafleden. Ook is het DB zoals elk dage
lijks bestuur be·last met de zaken op korte termijn en 
geeft de belangrijkste agendapunten aan voor het AB en 
bereidt deze voor. 
Stafled~n hebben vrij toegang tot het DB en worden uit
drukkelijk verzocht aanwezig te zijn wanneer zaken aan 
de orde komen die onderdeel uitmaken.van het takenpakket 
van het betreffende staflid. De koördinator van de SVP 
is altijd aanwezig. 

Het Dagelijks Bestuur kwam in totaal 8 maal bijeen. 
Voor de samenstelling van het DB wordt verwezen naar 
2.1. 

2.3. Staf. 
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In de staf van de SVP komen de "lopende zaken" aan de 
orde. In grote trekken komt het er op ne~r dat in de 
staf uitvoering wordt gegeven aan de besluiten van het 
bestuur, zoals het uitwerken van kursussen, maken van 
kursusmateriaal etc. en het voorbereiden van beleids
stukken voor het bestuur, bi)voorbeeld de keuze voor 
een nieu~ projekt. Beleidsuitvoering en beleidsvoorbe-



reiding zijn de twee polen waartussen het werk van de 
staf zich beweegt. Basis voor de beleidsuitvoering is 
het jaarplan wat telkens aan het einde van het seizoen 
in mei/juni door het bestuur wordt vastgesteld. 
Kursussen, diskussieprojekten e.d. moeten dan verder door 
de staf worden uitgewerkt of bijgesteld en vervolgens 
over het "voetlicht" de partij in worden gebracht. 
Deze stafbesprekingen vonden in het eerste gedeelte van 
het verslagjaar eens per twee weken plaats. Na de komst 
van twee nieuwe kollega's werd de frekwentie soms ver
hoogd tot eens per week. 
Naast de stafbesprekingen, die onvermijdelijk een vrij 
zakelijk/funktioneel karakter hebben werd reeds vorig 
jaar besloten eens per maand een werkbespreking te hou
den waarin een bepaald agendapunt uitvoeriger kan worden 
bediskussierd. Het afgelopen jaar is tijdens de werkbe
.sprekingen o.a. aan de orde geweest: de rol van de kon
sulent, de beleidsuitgangspunten van de SVP en de (toen 
nog} konsept-nota Partij-Parlement-Aktivisme. 
Het komt nogal eens voor dat vanwege de druk van de ak
tualiteit geplande werkbesprekingen worden omgezet in 
stafbesprekingen. 

Samenstelling. 
Zoals eerder gememoreerd ontstond door het vertrek van 
Jan van Bergen een vakature. Eind augustus werd daarin 
voorzien door de aanstelling van een tweetal parttime 
konsulenten: Bernard Hollebrand en Yvonne van de Mosse
laar. Aan het eind van het verslagjaar was de stafsamen
stelling als volgt: 

Wim Bos (full-time) 
konsulent/koördinator, belast met beheer, financiën, 
voorbereiding staf- en bestuursbijeenkomsten, kursus
werkraadsleden, afdelingspubliciteit en afdelingsvoor
zitters èrt -sekretarissen. 

Peter de Groot (parttime, 4 werkdagen} 
konsulent, belast met de afdelingskaderkursus en het 
diskussieprojekt "werkloosheid". 

Bernard Hollebrand (parttime, 3 werkdagen} 
konsulent, belast met het kursuswerk voor raadsleden, 
en het dïskussieprojekt "werkloosheid". 
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Dinie Melton (parttime, 4 werkdagen) 
konsulent, belast met kontakten naar internaten, 
Rooie Vrouwenkaderkursus, plaatselijke kontaktvrouwen, 
drempelkursus en de Wegwijskursus. 

Yvonne van de Mosselaar (parttime, 3 werkdagen) 
konsulent, belast met de basiskursus "vrouwen en poli
tiek", kursuswerk raadsleden, gewestelijke kontakt
vrouwen en Rooie Vrouwen kaderkursus. 

Tineke Schrander (fulltime) 
administratie, belast met verzorging van in- en uit
gaande post, planning dia-series en algehele admini
stratie. 

HOOFDSTUK 3 VERTEGENWOORDIGINGEN 

3.1. Interne vertegenwoordigingen. 
Dagelijks Bestuur van de Partij 
(toehoorder) Wim Bos 
Gewestelijke sekretarissenverga-
dering Peter de Groot 
Kommissie Meerjarenplanning (MEP) Wim Bos 
Koördinatie OVerleg Geledingen (COG) Wim Bos 
Landelijke Kerngroep Rooie Vrouwen 
(toehoorder) Dinie Melton 
Werkgroep Vorming Rooie Vrouwen Dinie Melton 
Redaktie.raad Partijpers Wim Bos 
Werkgroep werkgelegenheid en 
bedrijfsdemokratisering . Wim Bos 

3.2. Eksterne vertegenwoordigingen. 
Stichting Burgerschapskunde (SBK) Wim Bos 

HOOFDSTUK 4 FINANCIEN 

Het financieel jaarverslag over 1978 was ten tijde van het 
schrijven van dit verslag nog niet gereed. Wel kan worden 
opgemerkt, dat het totale budget van de SVP in 1978 ongeveer 
580.000 gulden bedroeg. Dit bedrag is samengesteld uit 70% 
overheidssubsidie en 30% partijgelden. 
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NAWOORD 
Een jaartje SVP is weer voorbij. Het zou niet af z~Jn zonder 
een aantal groepen dank te zeggen voor hun inzet. 
Staf en Bestuur beseffen maar al te goed, dat scholing en 
vorming in de partij niet van de grond komt door zes staf
leden en dertien bestuursleden. 
Onze dank gaat uit naar het kader van de partij, dat zich, 
gezien een jaar met twee verkiezingen, toch heeft willen 
"bemoeien" met scholing en vorming. 
De SVP kan programma's opstellen; zonder al diegenen die 
dat uitvoeren gaat het niet. 
Verder willen we al die part.ijgenoten bedanken die als be
stuurder of als "gewoon" partijgenoot hun ervaring, inzicht 
en deskundigheid ter beschikking van de kursusdeelnemers 
hebben willen stellen. 
Tenslotte willen we de verschillende afdelingen op het par
tijburo, zoals de drukkerij, de boekhouding, de telefonis
tes, zeggen, dat we zonder hen ons werk niet goed hadden 
kunnen doen. 
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EVERT VERMEER STICHTING 

Het verslagjaar 1977/78 kan, voor wat betreft de Evert Ver
meer Stichting, als een jaar van verdere uitbouw van de or
ganisatie worden aangeme~kt. 
In haar aktiviteiten werd de EVS gesteund door de vele vrij
willigers in het land en de donateurs, die dit jaar een 
record-bedrag aan bijdragen opbrachten. Later in dit verslag 
wordt hierop ingegaan. 
Het is goed om, alvorens met het verslag te beginnen, de 
doelstellingen van de EVS te vermelden: 
a) het steunen van aktiviteiten van groepen of organisaties 

in de Derde Wereld en in andere in een vergelijkbare po
sitie verkerende landen, voorzover die aktiviteiten de 
demokratisering, de sociale, politiekebewustwording en/of 
de ekonomische ontwikkeling bevorderen ten dienste vaneen 
socialistische samenleving; 

b) het stimuleren van mondiaal denken en van het bewustwor
dingsproces met betrekking tot de onder sub a genoemde 
problemen in Nederland, waarbij met name aandacht zal 
worden besteed aan de emancipatie van de vrouw in de Der
de Wereld en andere in een vergelijkbare positie· verkeren
de landen en de vereisten, waaraan onze samenleving zal 
moeten voldoen om een optimale oplossing van die proble
men mogelijk te maken. 

Deze doelstellingen, overgenomen uit de statuten van de EVS, 
klinken erg plechtig. In gewone woorden betekent het, dat de 
EVS de hoogste prioriteit van het werk bij het stimuleren 
van de gedachtenvorming bij de PvdA-leden over de Derde 
Wereld-problematiek legt. 
De EVS probeert in dit kader: 
le.die partijleden, die in de ontwikkelingssamenwerkingzijn 

geïnteresseerd, bij elkaar te brengen; 
2e.door de aktiviteiten, die door groepen van partijledenop 

het punt van ontwikkelingssamenwerking worden ontplooid, 
een uitstralingseffekt naar de andere PvdA-leden te be
werkstelligen, en 

3e.het mondiale aspekt in die onderwerpen, waarover in de 
PvdA gediskussieerd en besloten wordt, naar voren te 
b:r::engen. 

De konkrete aktiviteiten van de Evert Vermeer Stichting kun
nen in drie groepen onderscheiden worden: 
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1. Aktiviteiten in afdelingen en gewesten. 
2. Landelijke bijeenkomsten. 
3. Projekten. 

1. AKTIVITEITEN IN AFDELINGEN EN GEWESTEN 

Ook in het jaar 1977/78 groeide het aantal partijleden dat 
door de EVS wordt bereikt. Deze groei legt een steeds grote
re last op de schouders van de leden van het AlgemeenBestuur 
van de EVS, die het werk in hun eigen gewest koördineren en 
van het sekretariaat van de EVS. 
Groningen 
In dit gewest hebben de aktiviteiten van de werkgroep Socia
lisme en Derde Wereld in het kader van de EEG gestaan. 
In verband met de verkiezingen voor het Europese Parlement 
in 1979 heeft de groep het voor en het tegen van de EEG en 
haar ontwikkelingsbeleid bestudeerd. In samenwerking met de 
werkgroep Vrede en Veiligheid in Groningen is een Europa-dag 
georganiseerd en een informatiemap samengesteld. Voor deze 
dag bestond veel belangstelling in de verschillende afdelin
gen in het gewest Groningen, mede als voorbereiding op het 
Europa-kongres van de PvdA in februari 1978. 
Op initiatief van de werkgroep hebben veel PvdA-leden meege
daan aan de zgn. SACTU-aktie in Groningen, ten behoeve van 
de zwarte vakbeweging in Zuid Afrika. Het is een voorbeeld 
van een goede samenwerking tussen de PvdA-Groningen en de 
Derde Wereld-beweging. 
Tenslotte heeft de werkgroep voorbereidingen getroffen voor 
de EVS-konferentie van 17 februari 1979. Dat gebeurde door 
een aantal deelaspekten te bestuderen van het Andes Pact in 
Latijns Amerika. 
De.deelaspekten zijn: 
1. Globale studie van de lid-staten van het Andes Pact. 
2. a) Wat zijn de doelstellingen van het Andes Pact? 

b) Is er verschil tussen de doelstellingen in de Andes 
Pact-landen? Waarom lukt het evenwel niet? 

3. De rol van de multinationale ondernemingen in de Andes 
Pact-landen. Welke Nederlandse bedrijven zijn daar akt.ief? 

4. De investeringswetgeving van het Andes Pact. 
5. Landbouw- en industrialisatiepolitiek, o.a. vismeelpro-

duktie (relatie met Nederland). 
Tenslotte heeft het lid van het Algemeen Bestuur van de EVS 
voor Groningen de eerste stappen gezet om naast de stadsgroep 
in Groningen nu ook een regionale werkgroep op te richten; 
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Friesland 
In deze periode is het EVS-bestuurslid voor Friesland samen 
met de inmiddels opgerichte kerngroep bezig geweest meer be
kendheid te geven aan de EVS in dit gewest. 
Daartoe zijn een aantal avonden georganiseerd, o.a. over 
Chili en Polisario. Verder zijn PvdA-afdelingen bezocht. 
Deze bezoeken hebben er ondermeer toe geleid dat er in een 
aantal afdelingen EVS-kontaktpersonen zijn aangewezen. Er 
wordt veel samengewerkt met andere Derde Wereld-organisaties. 
Drente 
In dit gewest is een nieuw EVS-bestuurslid benoemd. In juni 
1978 kwam er voor het eerst een groep belangstellenden bij
een om de plannen in het gewest te bespreken. Na de zomer
vakantie is de EVS-groep van start gegaan. 
OVerijssel 
Hier is een kerngroep van een zevental PvdA-leden gevormd. 
Deze kerngroep heeft een beleidsplan ontwikkeld voor de in 
het gewest OVerijssel te ondernemen aktiviteiten. Voorop in 
dit plan staat, dat de aktiviteiten worden afgestemd op de 
problematiek van de regio: het wegtrekken van de textiel
industrie naar de ontwikkelingslanden. 
In dit kader zijn een drietal scholingsavenden georganiseerd 
door de groep met als thema: 
- Nieuwe Ekonomische Orde en socialistisch buitenland-beleid 
- Herstrukturering in de textielindustrie 
- Herstruktureringsproblematiek en ekonomische orde. 
De EVS is verder meqe-organisator geweest van een tweetal 
regionale diskussiedagen over de toekomst van de textiel
industrie en de internationale arbeidsverdeling. 
Gelderland 
Na de wisseling van het EVS-bestuurslid is er een nieuwe 
start gemaakt met de opzet van een regionale kerngroep in 
Gelderland, die in samenwerking met de reeds bestaande groep 
in Zevenaar en Rooie Vrouwengroepen de aktiviteiten rond 
ontwikkelingssamenwerking in het gewest gaat stimuleren. 
Deze kerngroep heeft afgesproken om zich in eerste instantie 
te oriënteren op de ontwikkelingsproblematiek en de nieuwe 
ekonomische orde. Daarnaast wordt steeds als vast agendapunt 
opgevoerd: hoe kan de problematiek van de ontwikkelingssa
menwerking in.de afdelingen geïnitieerd worden.De kerngroep 
wordt gezien als een koördinatiepunt, waar verschillende 
aktiviteiten in het gewest rond de problematiek van de ont
wikkelingssamenwerking ingebracht worden. 
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Er bestaan plannen om een inventarisatie te maken van PvdA
leden, die binnen het gewest Gelderland aktief zijn in ver
schillende Derde Wereld-organisaties als eerste aanzet tot 
een betere samenwerking tussen deze organisaties en de EVS. 
Utrecht 
De in februari 1977 gestarte werkgroep is bezig geweest met 
scholing/oriëntering op de ontwikkelingsproblematiek. Vanaf 
september 1977 zijn de volgende onderwerpen aan de orde ge
weest: de situatie in Latijns Amerika, de situatie in Tanza
nia. Het EVS-bestuurslid heeft in Utrech~ afdelingen bena
derd om meer bekendheid te geven aan de werkgroep en zijn 
aktivit~iten. In samenwerking met de kerngroep van de Rooie 
Vrouwen heeft het EVS-bestuurslid een bijeenkomst belegd 
over de positie van de vrouw in de Derde Wereld. Vanuit deze 
vergadering werd tot de landelijke kerngroep van de Rooie 
Vrouwen het verzoek gericht een werkgroep Ontwikkelingssamen
werking op te richten ter stimulering van meer Rooie Vrouwen
aktiviteiten op dit terrein. Inmiddels is aan dit verzoek 
gevolg gegeven. De werkgroep is in de loop van het jaar, wat 
betreft het aantal leden, uitgebreid. Er zijn kontakten ge
legd met een werkgroep Buitenland in de stad Utrecht. 
Geprobeerd wordt tot samenwerking te komen en tot afstemming 
van aktiviteitenó 
Noord-Holland-Zuid 
In Haarlem e.o. is begin 1978 een werkgroep opgericht. De 
groep wil de plaatselijke werkgelegenheidsproblematiek in 
verband brengen met de internationale ekonomische situatie. 
Uitgangspunt hiervoor vormen de moeilijkheden rond Conrad 
Sterk, een bedrijf uit het VMF-concern, in Haarlem. Hiermee 
wil men ook politieke diskussie binnen de afdeling over 
plaatselijke werkgelegenheid in kombinatie met internationa
le ekonomische orde, stimuleren. 
Rotterdam/Zuid-Holland 
Hier zijn drie groepen werkzaam. Een Rooie Vrouwengroep 
houdt zich bezig met fondswerving voor adoptiegezinnen in 
Zuid-Afrika. Deze groep heeft, in samenwerking met de werk
groep -EVS in Rotterdam/Zuid-Holland en de Rooie Vrouwen, op 
8 april 1978 een zeer geslaagde diskussie-/informatiedag ge
organiseerd rond de problematiek van de ontwikkelingssamen
werking en de positie van de vrouw. 
Vanuit deze bijeenkomst is een kerngroep ontstaan voor Rot
terdam en Zuid-Holland, die de aktiviteiten rond ontwikke
lingssamenwerking binnen de Rooie Vrouwen in deze gewesten 
gaat initiëren en koörd~neren. 
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Een derde werkgroep van de EVS in Rotterdam heeft zich dit 
seizoen vooral gericht op de EEG en de ontwikkelingssamenwer
king. In dit kader is het Lomé-verdrag en het landbouwbeleid 
bestudeerd. De EVS-weikgroep is mede-organisator geweest van 
een zeer goed bezochte diskussie-avond over de EEG in het ge
west Rotterdam. 
Tenslotte is er in Leiden ook een EVS-buitenland-werkgroep 
van start gegaan. Deze werkgroep heeft zich ook met de EEG 
en haar ontwikkelingsbeleid beziggehouden. 
zeeland /r ~ 
In Zeeland blijkt het zeer moeilijk 6~ ee~ EVS-werkgroep van 
de grond te krijgen. Hier spelen de ~gráfische omstandig
heden de EVS parten. Het EVS-bestuurslid zoekt aansluiting 
bij andere Derde Wereld-organisaties en bij de groep in 
Noord-Brabant-West. 
Noord-Brabant-West 
Begin 1978 breidde het aantal leden van deze groep zich uit 
tot zo'n 15 personen. Na een voorlopige arsluiting van een 
oriëntering op herstruktureringsproblemen met betrekking tot 
de textielindustrie in Tilburg, heeft de groep het suiker
projekt van een aantal jaren geleden opnieuw opgepakt. Dit 
projekt is vooral van belang voor het westelijk deel van het 
gewest en aktueel in verband met de diskussie rondom grond
stoffenfonds en import-richtlijnen van de EEG. 
Verder zijn plannen gemaakt om via het voorbeeld van de sui
ker gewestelijk of per afdeling informatie-/diskussieavonden 
te organise~en over de internationale ekonomische orde en de 
rol van onze nationale ekonomie daarin. 
Noord-Brabant-Oost 
Eindhoven. De werkgroep aldaar is zeer aktief met betrekking 
tot EEG en ontwikkelingssamenwerking. 
Amsterdam 
Ook dit jaar zijn er weer twee groepen aktief geweest in Am
sterdam. Op de eerste plaats is er de werkgroep Buitenland, 
die zich heeft gericht op de EEG. Ook is de werkgroep 
gestart met het schrijven van een nota over het Nederlandse 
ontwikkelingsbeleid, die als diskussienota binnen de afde
lingen kan dienen. Verder is de werkgroep begonnen met de 
organisatie van informatie-/diskussieavonden ~ond buiten
landse politieke kwesties. In dat kader is aandacht besteed 
aan de Franse verkiezingen, aan Suriname en aan Portugal. 
De werkgroep van de Rooie Vrouwen in Amsterdam heeft zichdit 
jaar gericht op de problematiek van de buitenlandse werkne
mers, met name op de gezinshereniging en de aanpassings-
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moeilijkheden daarbij voor de vrouw en kinderen van de bui
tenlandse werknemer. Er is kontakt gezocht met verschillende 
organisaties van buitenlandse werknemers en hun vrouwen. OOk 
werd kontakt gezocht met gezinnen. Een en ander verloopt ech
ter zeer traag. Wel zijn er goede kontakten met de Organisa
tie van Surinaamse Vrouwen. In samenwerking met deze organi
satie wordt door de Rooie Vrouwengroep een aktie ondersteund 
voor een centrum voor de vrouw in Paramaribo. Eén van de 
leden van de werkgroep is lid van de landelijke partijkom
missie voor Kulturele Minderheden, zodat.er op dit punt een 
wisselwerking tussen partijleden, werkzaam aan de basis, en 
deskundigen in de partijkommissie bestaat. Zp is ook een 
deelnemer aan de werkgroep Buitenland lid van de landelijke 
Kommissie Ontwikkelingssamenwerking van de PvdA. 
Den Haag 
De werkgroep-Den Haag heeft zich dit jaar beziggehouden met 
de ~olgende onderwerpen: werkgelegenheid en internationale 
arbeidsverdeling, investeringen in het buitenland en ekono
mische boycot en de energie-problematiek. 

2. LANDELIJKE BIJEENKOMSTEN 

De EVS heeft in de afgelopen jaren een aantal konierenties 
georganiseerd, met name voor gemeentebestuurders over de op
vang en spreiding van Surinaamse Nederlanders en over het 
beleid ten aanzien van de buitenlandse werknemers. Deze on
derwerpen werden gekozen, omdat hiermee de relatie tussen 
het beleid op gemeentelijk en dat op landelijkenmondiaal 
niveau duidelijk kan worden gemaakt. Mede als fellow-up van 
deze konierenties heeft het partijbestuur een kommissie 
Kulturele Minderheden ingesteld. In deze kommissie partici
peert ook de EVS. 
Op 18 februari 1978 organiseerde de EVS e~n landelijke kon
ferentie, getiteld "\borwaarts over de grenzen heen", met als 
onderwerp het ontwikkelingsbeleid van het kabinet-Den Uyl. 
Verder werden er een drietal speciale thema's besproken: 
de positie van de vrouw in de Derde Wereld, het hulpbeleid 
en het herstruktureringsbeleid en de internationale arbeids
verdeling. Voor de konferentie werd een bundel samengesteld 
met reeds verschenen artikelen over de hierboven genoemde 
onderwerpen. Er waren 350 deelnemers, terwijl 100 aanmeldin
gen moesten worden afgewezen wegens gebrek aan ruimte. 

149. 



Tijdens de konferentie bestond de mogelijkheid voor de deel
nemers om zich op te geven voor deelname aan EVS-aktivitei
ten. Daarvan werd door 65 personen gebruik gemaakt. Inenkele 
gewesten is hieruit een nieuwe EVS-groep ontstaan. In andere 
gewesten is de bestaande groep uitgebreid. 
Gedurende het laatste deel van het verslagjaar heeft een aan
tal EVS-groepen meegedaan aan de inhoudelijke voorbereiding 
van een konferentie, die in februari 1979 zal worden georgani
seerd. Op deze konferentie wordt het mondiale aspekt van de 
ekonomie-diskussie in de PvdA belicht. 
Door de organisatie van konierenties wil de EVS dien~n als 
diskussie-platform voor PvdA-leden. Dat daarmee in een be
hoefte wordt voorzien, blijkt uit de grote opkomst. 

3 • PROJEKTEN 

Ook dit verslagjaar konden weer projekten financieel worden 
gesteund. Het bestuur van de EVS hanteert voor de beoorde
ling van de projekten de volgende criteria: 
a) Bevorderen de projekten de demokratisering en/of de socia

le en politieke bewustwording - waarbij speciaal gelet 
wordt op de zelfwerkzaamheid van de mens - en/of dé ekono
mische ontwikkeling, ten dienste van een socialistische 
samenleving? 

b) Bieden de projekten mogelijkheden tot feed-back? Zijn er 
reële mogelijkheden aanwezig dàt er over het projekt in
formatie .(terug)komt, die een basis van diskussie (en 
wellicht aktie) kan ;vormen voor plaatselijke of regionale 
groepen? 

c) Komen de projekten niet in aanmerking voor subsidiëring 
bij de overheid; zijn er geen andere organisaties, bijv. 
niet verbonden aan politieke partijen, die de projekten 
willen ondersteunen? 

De volgende projekten werden gesteund: 
- bijdrage in de investeringskosten van het Salvador Allende 

Center te Rotterdam (f 5.000.-); 
- bijdrage in de oprichting van de Futurne Dressmakers Work

shop in Botswana (f 9.500.-); 
- bijdrage aan de SACTU-aktie in Groningen (f 1.000.-); 
- bijdrage voor de zwarte vakbeweging TUACC in Zuid-Afrika 

(f 10.000.-) i 

-hulp aan een Indonesische studentengroep (f 10.000.-); 
- bijdrage aan Cineclub voor het uitbrengen van Argentinië-

films (f 4.700.-); 
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-hulp aan de SWAPO in Namibië (f 10.000.-); 
- reiskosten van een Nederlandse landbouwdeskundige naar een 

Portugese landbouwkoöperatie (f 700.-); 
-hulp aan vluchtelingen uit Zimbabwe (f 10.000.-). 
In het vorige verslag werd melding gemaakt van het feit, dat 
de EVS op zoek is naar kleine basis-organisaties in de Derde 
Wereld, waarmee een wat langduriger relatie kan worden op
gebouwd. Zo'n organisatie wordt ook wel "counterpart" genoemd. 
Het is echter niet zo eenvoudig gebleken om een counterpart 
te vinden. Het idee van de counterpart zit daarin, dat een 
bepaalde gewestelijke groep regelmatig kontakt onderhoudt 
met een organisatie op kleinschalig niveau in een Derde We
reldland. Dat behoeft niet persé een direkte geldelijke re
latie te zijn. Een oplossing zou kunnen zijn dat de EVS op 
landelijk niveau een bepaald bedrag beschikbaar stelt, ter
wijl de informatie-uitwisseling direkt tussen de gewestelijke 
groep en de organisatie plaats vindt. Op deze wijze kan een 
EVS-groep die behoefte heeft met een konkreet voorbeeld zelf · 
kontakten onderhouden. Zo heeft de Rooie Vrouwengroep in Am
sterdam kontakt onderhouden met de Organisatie van Surinaam
se Vrouwen. 
Niet onvermeld mag blijven, dat ook de "Vrienden van May
flower" dit verslagjaa:r· nog aktief waren. Er werd f 35.000.
bij elkaar gebracht. Mevr. S. Sixma-van Dok koördineerde de 
aktiviteiten in het kader van het projekt van de school in 
Nigeria. 

FINANCIEN 

De Evert Vermeer Stichting put haar financiën uit drie bronnen. 
Ten eerste betaalt de Partij van de Arbeid het salaris van 
een van de medewerkers, te weten de erkende gewetensbezwaar
de. militaire dienst en de huisvestings-en bureaukosten. 
De tweede financieringsbron wordt gevormd door bijdragenvan 
de individuele partijleden. In 1977 brachten de donateurs 
meer dan f 160.000.- op, een bewijs dat de EVS meer en meer 
erkend wordt door de leden van de PvdA. 
Tenslotte wordt de EVS gesubsidieerd door de NCO (de Natio
nale Commissie Voorlichting en Bewustwording Ontwikkelings
samenwerking). Deze subsidie is bedoeld voor aktiviteiten 
in de gewesten en afdelingen, die gericht zijn op informatie 
en bewustwording van de partijleden op het gebied van de ont
wikkelingssamenwerking. 
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De EVS had voor het jaar 1978 een subsidie van f 66.000.
aangevraagd, inclusief een deel van de salarislasten van een 
begeleider van de aktiviteiten in de gewesten, de zgn. veld
werker. Aanvankelijk wilde de NCO deze uitbreiding niet toe
staan. Het bestuur van de EVS is hie~tegen in beroep gegaan 
bij de Minister van Ontwikkelingssamenwerking. Deze besliste 
positief voor de EVS, zodat in de loop van 1978 een veldwer
ker kon worden aangesteld. 

Bestuurssamenstelling 
Aan het einde van het verslagjaar 1977/1978 zag het bestuur 
van de EVS er als volgt uit: 
voorzitter J.C.Koning (benoemd door de partijraad); 
sekretaris w. Bogaard (als internationaal sekretaris 

van de PvdA) ; 
penningmeester Mw. J.Kieboom-Akkerman (benoemd door de 

leden 
partijraad) ; 
G.J. Heyne den Bak (als algemeen sekretaris 
van de PvdA) ; 
N. Schrijver (voor Groningen); 
G. Leune (voor Friesland); 
P. Buur (voor Drente); 
T.I. Sun (voor OVerijssel); 
J. van de Berg (voor Gelderland) ; 
Mw. M. van Zandbergen-van Miehelen (voor 
Utrecht); 
M. Koopmans (voor Noord-Holland-Noord); 
Mw. L. Brester-Flothuis (voor Noord-Holland
Zuid) ; 
K.J. Doornbos (voor Zuid-Holland); 
Mw. H.Klein Hesselink-van Vliegen (voor 
Zeeland); 
G. Doeve (voor Noord-Brabant-West); 
Mw. R.Preso-Elzerman (voor Noord-Brabant
Oost); 
W. Timmermans (voor Limburg); 
A. Verbaan (voor Amsterdam); 
Mw. A.J. Hendersen-van Nieuwenhuizen (voor 
Rotterdam) ; 
Mw. E. Herfkens (voor Den Haag). 

Verder waren lid van het Algemeen Bestuur, op een 
kwaliteitszetel : Mw. B. Geugjes-Zeehandelaar; 
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Mw. A. Thomassen-Lind; 
Mw. L. van Bladel; 
H. Molleman; 
P. Jeuken. 

Het Algemeen Bestuur kwam maandelijks bijeen. 
Aan de orde kwamen onderwerpen als: het werk in de gewesten, 
de konferentie "Voorwaarts over de grenzen heen" van 18 fe
bruari 1978 en de fellow-up ervan, projekten, de konferentie 
van februari 1979, de verhouding tussen de EVS en de kommis
sie Ontwikkelingssamenwerking, de Argentinië-manifestatie 
in Juni 1978, de instelling van een Indonesië-werkgroep, de 
begroting en subsidie-aanvragen bij de NCO. 
Verde:r werden twee zgn. "brainstormdagen" georganiseerd. 
Het is de bedoeling van deze bijeenkomsten om gedurende een 
zaterdag het bestuur en leden van de EVS-groepen de gelegen
heid te geven wat indringender over het beleid van de EVS op 
langere termijn te spreken en om wat diepgaander dan op een 
normale bestuursvergadering mogelijk is, in te gaan op een 
onderwerp uit de brede problematiek van de ontwikkelings
samenwerking. Onderwerpen die besproken werden: de arbeids
verdeling op internationaal vlak, de situatie in de Derde 
Wereldbeweging in Nederland en de rol van internationale 
financiële instellingen in ontwikkelingslanden. 

Personeelsbezetting 
De Evert Vermeer Stichting had aan het einde van het verslag
jaar een personeelsbezetting van twee full time-medewerkers 
en een half time-medewerker. Deze laatste, Cor de Vos, ver
vult de funktie van stafmedewerker. Dat houdt in, dat hij 
zich bezighoudt met de inhoudelijke aspekten van de ontwikke
lingsproblematiek (o.a. als sekretaris van de kommissie Ont
wikkelingssamenwerking van de PvdA) , met de externe kontak
ten, met de projekten, met de bevordering van de doorstroming 
van de ideeën naar de landelijke partij-organen en omgekeerd 
en met de koördinatie op het EVS-sekretariaat. De ene full 
time-medewerker, Sybrand Wiedijk, begeleidt de EVS-groepen. 
Er blijkt binnen de groepen een steeds grotere behoefte te 
bestaan aan koördinatie van aktiviteiten in het land en aan 
uitwisseling van gebruikt informatiemateriaal. 
De groei van het aantal groepen en de spreiding over het ge
hele land legt een steeds grotere druk op het sekretariaat. 
Dat was reden voor het EVS-bestuur de funktie van veldwerker 
full time te maken, in tegenstelling tot eerdere plannen • 
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In de funktie van veldwerker kon per 1 oktober 1978 Sybrand 
Wiedijk worden benoemd, nadat per die datum zijn tewerkstel
ling als dienstweigeraar bij de EVS was afgelopen. 
Op 1 september 1978 kwam Arend Bilhorst als dienstweigeraar 
bij de EVS werken. Door de uitbreiding van het personeels
bestand vond er een verschuiving van-werkzaamheden plaats. 
Arend Bilhorst vervult nu werkzaamheden ter ondersteuning 
van het sekretariaat. Tenslotte begon op 15 augustus 1978 
Maurice Gemmeke een stageperiode. Hij zal zich alleen bezig
houden met de inhoudelijke voorbereiding van de EVS-konfe
rentie 1979. De konferentie van 18 februari 1978 werd geheel 
voorbereid door Kees Tazelaar, die daarmee zijn werkzaamheder 
voor de EVS afsloot. 

EVS en PARTIJ VAN DE ARBEID 

Het afgelopen verslagjaar hebben het bestuur en het sekreta
riaat van de Evert Vermeer Stichting getracht de kontakten 
met het partijbestuur en de andere geledingen te verbeteren. 

Partijbestuur 
Met het partijbestuur vond in maart 1978 overleg plaats. 
Van de kant van de EVS werden de volgende punten ingebracht: 
1. Integratie van de EVS wat betreft financiën binnen de PvdP. 
2. Integratie van de EVS wat betreft aktiviteiten binnen de 

PvdA 
3. Evaluatie van het Fonds Internationale Solidariteit vande 

PvdA 
4. Voorlichting met betrekking tot de verkiezingen voor het 

Europese Parlement 
PB en EVS kwamen tot de volgende afspraken: 
ad.l 
De EVS zal een notitie schrijven, waarin in een meerjaren
opzet de kostenontwikkeling in kaart wordt gebracht in rela
tie tot een afbouwprocedure met betrekking tot de subsidie 
van de NCO. In die notitie zullen voorstellen worden gedaan 
over de jaarlijks dalende NCO-subsidie en over de mogelijk
heden om dit op te vangen, gedeeltelijk door de EVS zelf, 
gedeeltelijk ten laste van de PvdA-begroting. Inmiddels is 
hierover over~eg gepleegd met de NCO. Deze bleek echter tot 
nu toe niet in staat om aan te geven op welke wijze en wan
neer de afbouw van de subsidie van de EVS zal plaatsvinden, 
mede in verband met de perikelen rond het nieuwe maandaatvan 
de NCO. 
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Relatief gezien vindt er reeds een afbouw plaats van de NCO
subsidie, omdat de EVS de groei van de uitgaven grotendeels 
zelf financiert. 
ad.2 
Uitgangspunt blijft het (nog) niet formaliseren (reglementair 
vastleggen) van een aantal aktiviteiten binnen de PvdA. 
Dit zou de EVS eerder beperken dan bevoordelen. De samen
werking tussen de EVS en de partijkommissies als de kommissie 
Ontwikkelingssamenwerking, de Chili-kommissie en de kommissie 
Kulturele Minderheden wordt als belangrijk gezien. Er zal zo
veel mogelijk samenwerking en werkoverleg zijn tussen EVS en 
Internationaal Sekretariaat. 
ad.3 
Vastgesteld werd, dat er ten aanzien van de besteding van de 
gelden van het Fonds Internationale Solidariteit nauwelijks 
enig beleid valt te ontdekken. Er zijn geen criteria waaraan 
de te ondersteunen projekten worden getoetst. De EVShanteert 
wel.criteria bij de besteding van haar gelden. Afgesproken 
werd om die projekten van de FIS, die in de sfeer van de · 
Derde Wereld liggen, via de EVS te laten lopen. 
ad.4 
Van de kant van de EVS werd verontrusting uitgesproken over 
de a-politieke manier van voorlichten over Europa, zoals in 
de speciale Europa-Partijkrant van begin 1978 naar vorenkwam. 

Stichting Vorming 
Met de staf van de Stichting Vorming heeft overleg plaatsge
vonden. Hieruit zijn de volgende konklusies getrokken: 
- er zal een koördinatie worden opgezet tussen EVS en SVP 

wat betreft subsidie-aanvragen voor diskussie- en informa
tieavondeni-dagen voor partijleden; 

- er zal samengewerkt worden op het gebied van begeleiding 
en ondersteuning van de afdelingen en groepen in de gewes
ten. 

Vanuit dit overleg is door de EVS en de Stichting Vorminghet 
initiatief genomen om, wat betreft het begeleiden van "basis
groepen" binnen de PvdA, een maandelijks overleg tot stand te 
brengen tussen de EVS en de Stichting Vorming, de JS en de 
Rooie Vrouwen. Helaas is dit overleg gedurende het verslag
jaar verzand. 
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Rooie Vrouwen 
Mede op initiatief van Rooie Vrouwen in het land, bijeen op 
door de EVS georganiseerde regionale bijeenkomsten over de 

_positie van de vrouw in de Derde Wereld, heeft de landelijke 
kerngroep van de Rooie Vrouwen besloten tot de instelling 
van een landelijke werkgroep "Vrouwen in de Derde Wereld". 
Deze werkgroep wordt voorgezeten door de vertegenwoordigster 
van de Rooie Vrouwen in het Algemeen Bestuur van de EVS. 
Vooral na de EVS-konferentie "Voorwaarts over de grenzen heen" 
hebben een behoorlijk aantal Rooie Vrouwen zich voor de werk
groep opgegeven. 

Jonge Socialisten 
De EVS heeft zich samen met de Jonge Socialisten beijverd 
voor meer informatie binnen de PvdA over de situatie in 
Argentinië, naar aanleiding van de beslissing van het partij
kongres in februari 1978 om de boycotaktie van de wereldkam
pioenschappen voetbal te steunen. 
Mede door dit gezamenlijke optrekken werd besloten tot een 
grote manifestatie op 3 juni 1978 en tot een extra katern in 
de partijkrant over Argentinië. Voor deze aktiviteiten stelde 
de EVS f 5.000.- beschikbaar en stelde ze zich garant voor 
f 5.000.- in een eventueel tekort. Helaas heeft de fellow-up 
van de manifestatie nogal wat te wensen overgelaten en is ze 
te laat op gang gekomen. 

Wiardi Beekman Stichting 
Tussen de medewerker-buitenland van de WBS en het EVS
sekretariaat vindt rege~atig overleg plaats. om doublures 
in werkzaamheden te voorkomen. De EVS neemt deel aan het 
Afrika- en het mensenrechten-projekt van de WBS. 

Internationaal Sekretariaat 
Met de nieuwe internationaal sekretaris van de PvdA werd 
overleg g_eopend over de manier, waarop gezamenlijke aktivi
teiten kunnen worden ontplooid om de diskussie over het bui
tenlandbeleid en de faktoren, die daarbij een rol spelen, 
binnen de partij uit te bouwen. Helaas is hiervan niet zo 
erg veel terecht gekomen. De EVS was en is nog steeds bereid 
overleg te plegen om tot een goede samenwerking te komen op 
landelijk en regionaal niveau. 
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Partijkommissies 
De stafmedewerker van de EVS is sekretaris van de kommissie 
Ontwikkelingssamenwerking. De voorzitter van de EVS is lid 
van de kommissie. Op deze wijze kan worden gezorgd voor een 
goede uitwisseling van gegevens. Toch bleek het nodig tot 
goede afspraken te komen: 
- de kommissie is bereid ideeën en meningen op het terrein 

van de ontwikkelingssamenwerking van plaatselijke en regio
nale groepen te toetsen,d.w.z. van kommentaar te voorzien; 

- de kommissie wil die adviezen aan het partijbestuur, welke 
geen spoedeisend karakter hebben, laten bespreken in de 
plaatselijke en regionale werkgroepen; 

- de EVS kan (vanuit de groepen) agendapunten aandragen voor 
de kommissie Ontwikkelingssamenwerking; 

- de EVS en de kommissie zullen elkaar zoveel mogelijk in
formeren over elkaars aktiviteiten en per geval bekijken 
of ze van elkaars diensten gebruik kunnen maken. 

De EVS voert het sekretariaat van de Chili-kommissie. 
In samenwerking met deze kommissie wordt regelmatig een bij
eenkomst belegd met PvdA-leden, die aktief zijn in Latijns 
Amerika-groepen. 
Op initiatief van de EVS heeft het partijbestuur de kommissie 
Kulturele Minderheden opgericht. Het sekretariaat van de EVS 
heeft mede zitting in deze kommissie. 

Tot slot 
Uit het hiervoorgaande mag blijken, dat het werk van de Evert 
Vermeer Stichting steeds omvangrijker wordt. Dat betekent 
een grotere stimulans voor het mondiale denken binnen de Par
tij van de Arbeid. Dat mondiale denken zou bevorderd moeten 
worden op elk beleidsterrein, dat binnen de PvdA aan de orde 
wordt gesteld. De EVS bemoeit zich dan ook niet alleen met 
de ontwikkelingshulp, maar tracht het mondiale aspekt ook in 
andere beleidsterreinen naar voren te bren~en. Voorbeelden 
zijn: de problematiek van de kulturele minderheden, de bin
nenlandse ekonomische problematiek, de sluiting van bedrijven, 
de Europese zaken. Dat betekent, dat niet alleen op landelijk 
niveau aandacht voor de Derde Wereld moet worden gevraagd, 
maar ook op regionaal en plaatselijk niveau. Allerlei poli
tieke beslissingen hebben hun direkte of indirekte gevolgen 
voor de situatie in de Derde Wereld of zijn een gevolg vande 
situatie. Dat naar voren te brengen stelt de Evert Vermeer 
Stichting zich tot taak. 
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CENTRUM VOOR LEVENSBESCHOUWING EN POLITIEK 

_Bestuur en leden 
Het afgelopen jaar bestond het bestuur van het Centrum uit 
de heer Joh.S.Wijne (voorzitter), mevr.E.M.Storm-de Haas 
(sekretaresse), mevr.J.Eckhart-Heijboer (penningmeester), de 
heer M.Aalders, mevr.G.J.v.d.Bosch-Brethouwer, de heer J. 
Huysen, mevr.A.A. in 't Veld, de heer Th.Jansma, de heer J. de 
Leede, de heer W. J. Sanderse, de heer E.P. van Veldhuizen, de 
heer G.Wentholt. 
In totaal heeft het bestuur 11 maal vergaderd, waarvan Smaal 
in Amsterdam op het partijbureau en 6 maal in Utrecht~ 
Besloten werd, omdat voor een aantal bestuursleden het berei
ken van Amsterdam met het openbaar vervoer veel ·tijd vergt, 
voortaan in Utrecht te vergaderen. Doordat de heer de Leede 
als bestuurslid van het Humanistisch Verbond toegang heeft 
tot het Erasmushuis, zijn voor ons aan de vergaderingen in 
Utrecht geen kosten verbonden. 
Wegens drukke werkzaamheden (het ambt van burgemeester vergt 
in Brummen meer tijd dan in Puttershoek) heeft mevr.v.d.Bosch 
slechts een paar vergaderingen kunnen bijwonen. 
Het ledental is dit jaar vrijwel konstant gebleven. 

Vergaderingen en vertegenwoordigingen 
Op 12 november 1977 belegde het C~ntrum de jaarlijkse na
jaarsvergadering, die in het Jaarbeursgebouw in Utrecht werd 
gehouden. Als nieuwe bestuursleden werden gekozen de heren 
Aalders, Huysen en de L~ede. Het thema voor het konferentie
gedeelte was de vraag, in hoeverre er iets van de gedachten 
over Nieuwe Levensstijl was terug te vinden in het regerings
programma. Inleider was de heer Dr.H.M. de Lange. Op verzoek 
van de afdeling Berkel-Rodenrijs van de PvdA heeft mevrouw 
Storm een inleiding gehouden over de vraag waarom je als 
christen yoor de PvdA kiest. 
In Gelderland werd door een aantal leden van het Centrum de 
behoefte gevoeld om met elkaar en met anderen van gedachten 
te wisselen over ons funktioneren in de samenleving en de te 
kiezen opstelling ten aanzien van vraagstukken en te hanteren 
normen. Initiatiefnemers voor deze gespreksgroep waren de 
heren Baltus en Verkade, beiden uit Arnhem. Namens het bestuui 
heeft mevr.v.d.Bosch een aantal bijeenkomsten bijgewoond. 
Enkele afdelingen hebben gevraagd om medewerking vanuit het 
Centrum bij de diskussie over politiek en levensbeschouwing. 
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De heer Sanderse heeft zich beschikbaar gesteld als koördina
tor en heeft tijdens een diskussie-avond van de afdeling 
Woubrugge zitting gehad in een forum. Deze avond is ook door 
de heer Huysen bijgewoond. Via de partijpers is de afdelingen 
gewezen op deze handreiking vanuit het Centrum. Op uitnodi
ging van het partijbestuur van de PvdA heeft het Centrum deel
genomen aan gesprekken met funktionele groepen uit de PvdA. 
Namens het Centrum waren aanwezig de heren Wijne, Jansma en 
de Leede. 
Bij de oprichtingsvergadering van de Evangelistische Progres
sieve Volkspartij is, namens het Centrum, de heer Jansma aan
wezig geweest. 
Op de bijeenkomst van 20 mei, georganiseerd door de PvdA on
der de titel "De PvdA is niet heilig" was het Centrum met 
een groot aantal bestuursleden vertegenwoordigd. In de werk
redaktie van de Partijkrant is de heer Wijne opgenomen en de 
heer Huysen heeft zitting in de redaktie van de Roos in de 
Vuist. 

Werkgroepen en konferenties 
Reeds in het jaarverslag van het vorige jaar werd melding ge
maakt van de instelling van de werkgroep Euthanasie. Deze 
werkgroep bestond uit mevr. Margat v.d.Bar (kinderarts), de 
heren David van Ooijen en Joop Voogd (beiden lid van de Twee
de Kamer) en de heer Gerard Wentholt (theoloog en sekretaris 
van de werkgroep). Op de eerste bijeenkomst was, namens het 
bestuur, de heer Wijne aanwezig. 
De werkzaamheden van deze werkgroep hebben geresulteerd in 
een notitie, die ter diskussie gesteld zal worden op zaterdag 
21 oktober a.s. in de AG der woodbroekers in Bentveld. 
Een konferentie, die door het bestuur in mei van dit jaar 
was gepland, heeft moeten plaatsmaken voor een door het par
t{jbestuur georganiseerde bijeenkomst over "De PvdA is niet 
heilig", daar beide bijeenkomsten op dezelfde dag zouden 
worden gehouden. Onze konferentie met als thema "Het is maar 
een vreemdeling zeker" werd toen op 16 september in de 
Utrechtse Jaarbeurs gehouden. Inleiders waren dr.J.M.M. van 
Amersfoort van de universiteit van Amsterdam en mr. C. Groe
nendijk van de universiteit van Nijmegen. In het forum hadden 
plaatsgenomen mevrouw G.J.v.d.Bosch-Brethouwer (als burge
meester van Brummen regelmatig gekonfronteerd met de vreemde
lingenproblematiek) , de heer Blom van de Stichting Welzijns
behartiging Surinamers en de heer ds P.Jansen, lid van de 
kommissie "Rechten van de mens" van de Ned.Hervormde Synode. 
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Ondanks dat er niet veel deelnemers waren is er inhoudelijk 
goed gediskussieerd. Door het bestuur werd het als bijzonder 
zinvol ervaren dat er een aantal mensen "uit het veld" aan
wezig waren. Van deze bijeenkomst hebben ondermeer de NRC/ 
Handelsblad en de Haagse Courant melding gemaakt. In Tijd en 
Taak is een uitvoerig verslag verschenen, geschreven door 
Jurjen Wiersma. 
De werkgroep Alternatieve relaties, waarvoor de heer Huysen 
als koördinator optreedt, is een aantal malen bijeen geweest. 
Deze werkgroep bestaat uit de dames Hedy d"Ancona, Ineke 
Haas-Berger, mevrouw Strikwerda en de heren Kees Straver en 
Coos Huysen. De bedoeling is zich in een publikatie met kon
krete suggesties aan het parlement, te richten tot partijle
den en anderen en later een bijeenkomst te beleggen. De werk
groep hoopt in oktober een rapport klaar te hebben. 
De heer Sanderse, als koördinator van de werkgroep Ethiek in 
handelsrelaties, heeft kontakten met het FNV, de heer A.v.d. 
Hek (Tweede Kamerlid) en de heer D.de Graaf van het CNV. 
Men wil een aantal vraagpunten op een rijtje zetten en deze 
daarna met de heer Lolle Nauta doornemen. Het ligt tevens in 
de bedoeling om het bedrijfsleven erbij te betrekken. Er moet 
nog worden bezien of een afrondende konferentie volgt of dat 
men het bij een publikatie laat. 

Kontakten met het partijbestuur en de VARA 
Uit verschillende kontakten met het PB is gebleken dat het 
partijbestuur het Ce~trum wil zien als een groepering binnen 
de Partij van de Arbeid met een eigen verantwoordelijkheid, 
maar organisatorisch verbonden met het PB. Hiervoor is het 
nodig dat het PB geïnformeerd wordt over onze aktiviteiten. 
De heren Jansma en van Veldhuizen hadden op zich genomen een 
gespreksnotitie over de voortgang en mogelijke organisatie
vorm van het CLP te schrijven welke, nadat deze eerst binnen 
het bestuur van kommentaar zou zijn voorzien, met het PB zou 
worden besproken. Deze notitie, die in mei naar het PB is 
gestuurd, zal binnenkort onderwerp van bespreking zijn. 
De heer Wijne heeft het hoofdbestuur van de VARA geschreven 
om aandacht te vragen voor het optreden van de VARA, waarbij 
deze omroep onvoldoende aandacht is voor bepaalde gevoelig
heden. in ons abristelijk volksdeel en voor hetgeen in de ker
ken aan de gang is. Een afspraak voor een nader gesprek met 
VARA-voorzitter Kloos is gemaakt. 
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Publikaties 
De publikatie van het CLP over de verplichte bijdrage van 
politieke ambtsdragers van het Fonds Bijzondere Aktiviteiten, 
is door de WBS aan alle deelnemers aan de burgemeesterskonfe
rentie van 3 december 1977, toegestuurd. 
Naar aanleiding van de berichten in de dagbladen, dat in som
mige gemeenten in Nederland het lidmaatschap van de PvdA voor 
predikanten een beroeping in de weg staat,heeft het Centrum 
een persbericht uit laten gaan. Hierin wijst het bestuur de 
suggestie af, als zou alleen het lidmaatschap van een konfes
sionele partij een waarborg zijn voor het goed uitoefenen 
van het ambt van predikant. Dit bericht is in een aantal dag
en weekbladen opgenomen. Op verzoek van één van de PvdA-leden 
uit Dordrecht, waar deze zaak heeft gespeeld, heeft de heer 
Sanderse zich beschikbaar gesteld om op te treden als advi
seur bij een eventueel gesprek met de kerkeraad. De heer van 
Veldhuizen heeft een reaktie geschreven op een publikatiein 
Socialisme en Democratie over christendom en demokratie, van 
de hand van Ton Horrevorts en Ralph Pans. 
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VERSLAG VAN DE PENNINGMEESTER 

Ook over dit verenigingsjaar kan uw penningmeester weer een 
gunstig verslag uitbrengen. 
Het financiële resultaat was gunstig. 
Enerzijds omdat de inkomsten de ramingen overtroffen, zowel 
bij de kontributies als bij het Fonds voor Bijzondere Aktivi
teiten, anderzijds omdat de overschrijdingen aan de uitgaven
kant beperkt konden worden gehouden. 
De kurk waarop dit gunstige resultaat drijft, blijft nog 
steeds het goede ledencijfer. De begroting ging uit van 
92.000 betalende leden op een geregistreerd totaal van 
103.000. Aan het einde van het boekjaar was dit cijfer ech
ter meer dan 122.000. 
Daarnaast kon bereikt worden dat het gemiddeld kontributie
bedrag, dat een neiging tot daling te zien gaf, weer steeg. 
Hiertoe werden onder bepaalde groepen van kontribuanten 
akties gevoerd, die een positief effekt hadden en in het ver
slagjaar 1978/79 tot uiting zullen komen. 
Naast deze zonnige geluiden moet toch ook dit keer weer ge
konstateerd worden dat het Fonds voor Bijzondere Aktivitei
ten wat het percentage kontribuanten betreft geen wending 
ten goede doormaakt. Dit zo zijnde, blijft dit fonds alsbron 
van inkomsten voor vaste uitgaven voor de partij een onzekere 
aangelegenheid. 
De komende tijd dient zich een grote uitgavenpost aan: de 
verhuizing naar een ander pand, als dat tenminste groot ge
noeg is voor huisvesting van alle medewerk(st)ers, dan wel · 
een gedeeltelijke verhuizing. Financieel is reeds een reser
ve gekweekt om deze uitgaven te kunnen opvangen. Binnenkort 
zal ook de likwidatie geregeld kunnen worden van de N.V., die 
ons pand Tesselschadestraat 31 bezit. Met de belastingdienst 
kon hierover overeenstemming bereikt worden. 
De verplichtingen jegens ons personeel zijn eveneens finan
cieel goed v·erzekerd. Gelukkig wordt dit als de hoogste 
prioriteit gezien. 
Er is een begin gemaakt met een onderzoek naar de kosten op 
langere termijn voor de pensioenverplichtingen. 
De financiën van de neveninstellingen ontwikkelen zich, met 
uitzondering van die van de Jonge Socialisten, gunstig. 
Met de JS is overleg gaande om in een gezamenlijke inspanning 
ook daar tot een gezond beeld te komen. 
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In dit jaar moest op de afdeling administratie zowel voor de 
verkiezingsakties als voor het inschrijven van veel nieuwe 
leden erg veel werk verzet worden. 
Voor die inspanning en voor de wijze waarop het werk werd 
verricht past mij aan hun adres een woord van waardering en 
dank. 

HANS OUWERKERK 
penningmeester 
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r:fJ I Reyn,de Blaey en Co registeraccountants 

64154.50 

Aan de Partijraad van de 

Partij van de Arbeid 

Tesselschadestraat 31 

1054 ET AMSTERDAM 

Mijne herer., 

Amsterdam, 30 januari 1979 

Wij hebben de jaarrekening over het boekjaar 1 oktober 1977 

tot en met 30 september 1978 van de Partij van de Arbeid 

gekontroleerd. 

VERKLARING 

Op grond van ons onderzoek zijn wij van oordeel dat de in dit 

rapport opgenomen jaarrekening een getrouw beeld geeft van de 

grootte en de samenstelling van het vermogen op 30 september 1978 

en van het resultaat over het op die datum geêindigde boekjaar. 

0479999.vdM.rb 
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RESULTAAT 

Vergelijking van de staten van baten en lasten over de jaren 1977/ 

1978 en 1976/1977 geeft het volgende beeld (in duizenden guldens): 

Baten 

Kontributies, netto 

Fonds Bijzondere Aktiviteiten 

Lasten 

Bestuur 

Service-apparaat 

Voorlichting en publiciteit 

Kongres en partijraden 

Sekretariaat buitenland 

Rooie Vrouwen 

Gewesten 

Jongerenwerk 

Stichting Vormingswerk 

Verkiezingsfonds 

Aktiefonds 

Dr. Wiardi Beekman Stichting 

Fonds Internationale Solidariteit 

Evert Vermeer Stichting 

Opbouwwerk zuidelijke gewesten 

Kommissie MEP 

Voorzieningen 

Manifestatie Bestek '81 

Diversen 

Overschot 

0479999.rb 
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1977/1978 

5.015 

817 

5.832 

621 

1. 722 

675 

200 

219 

270 

45 

43 

185 

150 

25 

516 

69 

31 

45 

65 

178 

188 

8) 

5.239 

593 

1976/1977 

3.870 

1.055 

4.925 

580 

1.410 

500 

186 

230 

225 

15 

35 

169 

125 

2 

454 

63 

27 

133 

46 

4.200 

725 

Meer/ 

(Minder) 

1.145 

238) 

907 

41 

312 

175 

14 

11) 

45 

30 

8 

16 

25 

23 

62 

6 

4 

45 

65 

45 

188 

54) 

1.039 

132) 
========= 



Ten aanzien van het resultaat willen wij nog het volgende opmerken: 

1. Het overschot uit 1976/1977 ad f 724.685 werd door de partijraad 

op 17 juni 1978 als volgt verdeeld: 

Verkiezingsfonds f 300.000 

Reservering_ kosten extra kongres november 1977 73.500 

Reservering verhuizing 150.000 

Reservering invoering nieuw kont~ibutiesysteem 185.000 

TOevoegen aan kapitaal 16.185 

f 724.685 
=========== 

2. Het overschot uit 1977/1978 werd definitief bepaald op f 592.864,37. 

Op basis van nog niet volledig gekontroleerde cijfers was een 

voorlopig overschotbepaald van f 583.000, hetgeen door de 

partijraad van 6 januari 1979 als volgt is verdeeld: 

Verkiezingsfonds 

Reservering verhuizing 

Reserve aanschaf apparatuur en inventaris 

Voorziening vordering Jonge Socialisten 

Voorziening internationale manifestaties 

TOevoegen aan kapitaal 

f 

f 

190.000 

190.000 

80.000 

16.000 

50.000 

57.000 

583.000 
=========== 

Het bij de d~finitieve afsluiting blijkende hogere overschot ad 

.f 9.864,37 werd, in overeenstemming met de door de partijraad 

gestelde prioriteiten, als volgt verdeeld: 

Verkiezingsfonds 

Reservering verhuizing 

Toevoegen aan kapitaal 

0479999.rb 

f 

f 

4.000,-

4.000,-

1.864,37 

9.864,37 
============= 
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De verdeling van de overschotten van de beide boekjaren werd in 

de jaarrekening, zoals opgenomen in de bij lagen, reeds verwerkt. 

3. Ten opzichte van het voorgaande boekjaar zijn de volgende 

stijgingapercentages berekend: 

bruto kontributies 

netto kontributies 

kontributie-aandelen 

+ 27,5 % 

+ 29,6 % 

+ 22,7 % 

De kontributie-aandelen voor afdelingen en gewesten, uitgedrukt in 

een percentage van de bruto kontributies, vertoonden een daling 

van 29,4 % in 1976/1977 naar 28,3 % in 1977/1978. 

Het percentage leden dat zijn kontributie niet betaalde bedroeg 

ook dit boekjaar rond 6 %. Het grote aantal nieuwe leden is een 

.van de faktoren die dit percentage bepalen, daar tussen de 

aanmelding als lid en de betaling van de eerste kontributie altijd 

enige tijd verloopt. 

Het ledental van de Partij was de laatste jaren als volgt: 

30 september 1975 

30 september 1976 

30 september 1977 

30 september 1978 

101.113 

95.548 

109.659 

121.274 

Het ledental nam toe in het verslagjaar met 11.615 leden of 10,6 \, 

De gemiddelde kontributie-ontvangst per lid steeg van f 54,17 tot 

f 60,16 of met 11 %. Per betalend lid bedroegen deze bedragen 

f 58,55 respektievelijk f 65,03. 
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4. De intrestbate daalde met rond f 71.000 tot f 285.000, 

veroorzaakt door de betalingen van het verkiezingsfonds en 

het spaarfonds afdelingen. 

Daarnaast waren de percentages van de deposito's iets lager. 

De intrestbate wordt rechtstreeks toegevoegd aan het kapitaal. 

5. In het verslagjaar werd aan salarissen en sociale kosten 

in totaal, exclusief de neveninstellingen, rond f 2.250.000 

betaald, tegenover rond f 1.740.000 in het voorafgaande jaar, 

een stijging van ruim 29 %. 

Enerzijds is dit percentage een gevolg van de begrote 

personeelsuitbreiding, anderzijds van de algemene stijgingen 

van salarissen en sociale kosten. 

In totaal kwamen de salarissen en sociale kosten ruim f 92.000 

boven de begroting. 

Met name bij het service-apparaat waren de personeelskosten 

hoger dan begroot, hetgeen te verklaren valt uit de sterke 

toename van het ledental en de extra aktiviteiten als gevolg 

van de verkiezingen. 
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6. De vergelijking tussen de begroting over 1977/1978 en de 

uitkomsten over dat jaar geeft het volgende beeld (x f 1.000): 

Baten 

Kontributies, bruto 

Kontributie-aandelen 

Kontributies, netto 

FBA 

Lasten ---
Bestuur 

service-apparaat 

Voorlichting en publiciteit 

Kongres en partijraden 

Sekretariaat buitenland 

Rooie Vrouwen 

Gewesten 

Jongerenwerk 

Stichting Vormingswerk 

Verkiezingsfonds 

Aktiefonds 

Dr. Wiardi Beekman Stichting 

Fonds Internationale Solidariteit 

Evert Vermeer Stichting 

Opbouwwerk zuidelijke gewesten 

Kommissie MEP 

Voorzieningen 

Manifestatie Bestek '81 

Diversen 

Overschot 
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Beg:root 

6.074 

1.805 

4.269 

700 

4.969 
====--==== 

674 

1.548 

595 

205 

178 

305 

16 

43 

140 

150 

70 

545 

76 

31 

45 

62 

153 

133 

4.969 

Meer/ 
Uitkomsten (Minder) 

6.991 917 

1.976 171 

5.015 746 

817 117 

5.~32 863 

---------- ---------

621 53) 

1. 722 174 

675 80 

200 5) 

219 41 

270 35) 

45 29 

43 

185 45 

150 

25 45) 

516 29) 

69 7) 

31 

45 

65 3 

178 25 

188 188 

8) 141) 

~.239 270 

---------- ---------
593 593 

========·= ========= 



De begrote netto kontributie-inkomsten zijn ruimschoots 

gerealiseerd (+ 17,5 %). 

Deze meerinkomsten zijn als volgt te analyseren: 

gemiddeld betalend ledental 13,1 % hoger dan begroot; 

gemiddelde ontvangst per betalend lid 1, 7 % hoger dan begroot; 

kontributie-aandelen in bruto kontributie-ontvangsten 28,3 % 

tegenover 29,7 %begroot. 

De ontvangen FBA bijdragen kwamen f 13.000 boven de begroting. 

Daarnaast werd nog f 104.000 ontvangen over voorgaande jaren. 

Aan de lastenzijde kwamen de uitgaven per saldo f 270.000 boven 

de begroting. Van deze overschrijding is f 188.000 veroorzaakt 

door de kesten van de Manifestatie Bestek '81, welke niet was 

begroot. 

De overschrijding van de overige lasten bedroeg derhalve per 

saldo f 82.000 of 1,7 %. 
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FINANCIELE POSITIE 

Uit onderstaand vergelijkend overzicht moge de ontwikkeling van de 

financiêle positie blijken (x f 1.000): 

30-9-1978 30-9-1977 

Dadelijk beschikbare middelen 

Vorderingen op korte termijn 

Schulden op korte termijn 

5.324 

1.275 

1.288 

Voorzieningen en bestemmingsreserves 1.808 

r'ondsen 

Werkkapitaal 

Kapitaal 

Deelnemingen 

Voorziening bijzondere bestemmingen 

Werkkapitaal 

541 

345 

345 

Het werkkapitaal steeg met rond f 344.000. 

6.599 

3.637 

2.962 

2.962 

2.962 

5.754 

829 

1.142 

1.608 

1.215 

321 

321 

In het bovenstaande overzicht is de verdeling van de overschotten 

reeds verwerkt. 

De financiële positie van de Partij is, zeker op korte termijn, 

gunstig te noemen. 

Op langere termijn bezien is de financiële positie afhankelijk van 

de mogelijkheden om sluitende begrotingen te kunnen blijven 

presenteren. 

De hoge dadelijk beschikbare middelen zorgen voor een ruime mate 

van flexabiliteit op korte termijn. 
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6.583 

3.965 

2.618 

2.618 

2.618 



FINANCIELE ADMINISTRATIE 

De financiêle administratie voldoet naar onze mening aan de daaraan 

te stellen eisen. Het maandelijkse kostenoverzicht was ook in dit 

verslagjaar een effektief bewakingsinstrument van de begroting. 

De werkzaamheden voor de neveninstellingen nemen nog steeds toe. 

De verscheidenheid van de voor deze neveninstellingen van toepassing 

zijnde subsidieregelingen, alsmede de traagheid, waarmede in een 

aantal gevallen subsidie-aanvragen door de Rijksoverheid voor reeds 

afgesloten boekjaren worden afgewerkt, zorgt voor een toenemende 

ingewikkeldheid van de financiële administratie. Om hierin enige 

verbetering te brengen is voor een aantal subsidiabele neveninstel

lingen inmiddels de verslagperiode gelijk gemaakt aan het kalenderjaar. 

Ook binnen de partij .zelf neemt het aantal toerekeningen van kosten 

aan bepaalde kostenplaatsen de laatste jaren sterk toe. 

Dit is met name het geval in jaren waarin verkiezingen plaatsvinden. 

Alhoewel de overboeking van kosten in vele gevallen noodzakelijk 

is om tot een juiste toerekening van kosten te komen wordt de 

leesbaarheid van de financiêle verslaglegging daardoor niet bevorderd. 

Voor het komende jaar staat een verdere automatisering van de 

ledenadministratie op het programma, waardoor met name de verwerking 

van mutaties eenvoudiger en sneller zal kunnen verlopen. 

Wij verklaren ons gaarne bereid tot nadere toelichtingen. 
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Hoogachtend, 

Reyn, de Blaey en Co 

drs •. w .. van der Meer 

reg~ steraccountant 

173. 



AKTIVA 

DADELIJK BESCHIKBARE MIDDELEN 

Kas-,·bank- en girorekeningen 

Depositorekeningen 

VORDERINGEN EN VOORUITBETAALD 

Afdelingen_ 

Gewesten 

Debiteuren 

Rekeningen-courant instellingen 

Diverse vorderingen en vooruitbetaald 

VASTGELEGDE MIDDELEN 

Inventaris en apparatuur 

DEELNEMINGEN 

N.V. Maatschappij tot Exploitatie 

en Administratie van Verenigings-

gebouwen 
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PARTIJ VAN DE. ARBEID, 
========================= 

BALANSEN OP 30 SEPTEMBER 1978 EN 
=======================-~============= 

30-9-1978 

f 1.079.379,08 

4.244.691,75 

f 5.324.070,83 

f -,-
68.314,86 

31.958,17 

693.912,93 

480.251,40 

f 1.274.437,36 

f 1,-

f 345.220,72 

f 6.943.729,91 

f 

30-9-1977 

406.791,78 

5.346.825,93 

f 5.753.617,71 

f 1. 389,06 

18.686,17 

38.342,15 

462.507,24 

307.977,32 

f 828.901,94 

f 1,-

f 321.465,20 

f 6.903.985,85 



AMSTERDAM 
':========= 

30 SEPTEMBER 1977 
===================== 

PASSIVA 

SCHULDEN EN VOORUITONTVANGEN 

Krediteuren 

Afdelingen 

Gewesten 

Diverse schulden en vooruitontvangen 

VOORZIENINGEN EN BESTEMMINGSRESERVES 

.B~J.lage .l 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

f 

30-9-1978 

42", • 304,66 

157.297,10 

296.633,53 

406.855,89 

f 1.288.091,18 

f 

30-9-1977 

529.416,37 

118.156,57 

197.671,53 

296.481,43 

f 1.141. 725,90 

Bijzondere verplichtingen personeel f 

Bijzondere bestemmingen 

402.310,35 

345.000,--

213.000,--

f 311.535,74 

321.000,--

213.000,--Bijdrage Dr.Wiardi Beekman Stichting 

Pand Tesselschadestraat 31 

Afdelingen 

Kongressen 

Aanschaf apparatuur en inventaris 

Invoering nieuw kontributiesysteem 

Verhuizing 

Internationale manifestaties 

FONDSEN 

_spanje-aktie 

Verkiezingsfonds 

Spaarfonds afdelingen 

Aktiefonds Rooie Vrouwen 

KAPITAAL 

36.000,--

19.274,98 

135.000,--

425.798,63 

182.903,39 

344.000,--

50.000,--

f 2.153.287,35 

f 

f 

59.723,51 

194.000,--

276.924,71 

9.995,09 

540.643,31 

f 2.961.708,07 

f 6.943.729,91 

35.000,--

20·.000,--

223.500,--

469.885,27 

185.000,--

150.000,--

-,-

f 1.928.921,01 

f 80.735,01 

400.440,79 

725.997,61 

8.289,36 

f 1.215.462, 77 

f 2.617.876,17 

f 6.903.985,85 

175. 



Bijlage 2 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

STATEN VAN BATEN EN LASTEN 
·========================== 

BATEN 

Kontributies, netto 

Fonds Bijzondere Aktiviteiten 

LASTEN 

Bestuur 

Service-apparaat 

Voorlichting en publiciteit 

Kongres en partijraden 

Sekretariaat buitenland 

Rooie Vrouwen 

Gewesten 

Jongerenwerk 

Stichting Vormingswerk 

Verkiezingsfonds 

Aktiefonds 

Dr.Wiardi Beekman Stichting 

Fonds Internationale Solidariteit 

Evert Vermeer Stichting 

Opbouwwerk zuidelijke gewesten 

Kommissie MEP 

Toevoeging voorzieningen en 
bestemmingsreserves 

Manifestatie Bestek '81 

Diversen 

Toegevoegd aan kapitaal 
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. /. 

1977/1978 

f 5.015.095,92 

816.837,18 

f 5.831.933,10 
=============== 

f 620.786,60 

1. 722.409,18 

674.663,07 

200.426,85 

219.111,93 

270.339,13 

44.594,92 

59.200,--

185.364,78 

344.263,38 

24.886,82 

516.409,31 

69.034,--

30.500,--

44.905,94 

65.417,10 

501.500,--

187.928,57 

8.672,85 

58.864,37 

f 5.831.933,10 
=============== 

1976/1977 

f 3.870.138,37 

1.054. 789i94 

f 4.924.928,31 
:s============= 

f 580.214,92 

1.410.228,39 

499.668,33 

185.933,78 

229.653,38 

225.390,95 

14.666,67 

35.000,--

169.200,--

425.000,--

2.328,67 

454.397,46 

63.264,07 

27.079,72 

- -, 
- -, 

541.000,--

- -, 
45.716,97 

16.185,--

f 4.924.928,31 
=============== 



J:Sl.JJ.age .J/J. 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

===:=========================== 
TOELICHTING BALANS 

Kas-, bank- en girorekeningen 

Kas 

Postgiro 18218 

Postgiro 130095 

Postgiro 230000 

Postgiro 3479700 

Postgiro 30624 

Postgiro 2590 

Postgiro 315193 

Postgiro 451963 

Postgiro 2882 

Gemeentegiro P 3230 

Gemeentegiro P 10710 

Hollandse Koopmansbank 63.50.11.778 

Hollandse Koopmansbank 63.50.12.677 

Algemene Spaarbank Nederland 2882 

Depositorekeningen 

Hollandse Koopmansbank, tot 7 december 1978 (6~ %) 

Alg~ene Spaarbank Nederland, voor onbepaalde tijd (6 %) 

Gewesten 

Betreft diverse vorderingen op een aantal gewesten. 

Debiteuren 

Betreft voornamelijk vordering-en op grond van diverse 

verkopen. Een voorziening voor dubieuze vorderingen wordt 

niet noodzakelijk geacht. 
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f 10.513,19 

47.330,64 

376.065,36 

2.808,60 

7.120,89 

60,08 

169.314,38 

213,--

4.324,12 

2.456,49 

71.057,78 

18.198,66 

362.024,59 

2.266,38 

__ __;5:....:. 624, 92 

f 1.079.379,08 

f 2.244.691,75 

2.000.000,-

f 4.244.691,75 

f 68.314,86 

f 31.958,17 

177. 



Bijlage 3/2 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID 1 AMSTERDAM 
=============================== 

TOELICHTING BALANS 
=================~ 

Rekeningen-courant instellingen 

Dr.Wiardi Beekman Stichting 

Stichting Vormingswerk Partij van de Arbeid 

Stichting Het Thiele Wibautfonds 

Evert Vermeer Stichting 

Stichting Politiek Jongerenwerk in de 
Partij van de Arbeid f 11.077115 

. /. 

. /. 

Af: Voorziening vordering uit overschot 
1977/1978 16.000,--./. 

Diverse vorderingen en vooruitbetaald 

Kosten Europese verkiezingen 

GAK 

Te vorderen intrest 

Voorschotten en leningen 

Tweede-Kamerfraktie 

PTT, depotbedrag 

Vooruitbetaalde kosten verkiezingen West-Friesland 

Vooruitbetaalde autokosten 

Voorschotnota PGGM 

Radio- en T.V.-uitzendingen 

Argentinië-aktie 

Ministerie van Sociale Zaken 

Centrale, pensioenverzekering 

Jubileumboek Rooie Vrouwen 

Diversen 
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f 113.100,88 

598.601,27 

2.539,--

10.327,37 

4.922,85 

f 693.912,93 
=============== 

f 

f 

135.438,67 

82.732,69 

67.562,42 

58.400,99 

20.643,32 

17 .ooo,--
15.200,--

15.000,--

12.000,--

13.299,05 

9.303,65 

8.606,44 

8.810,22 

2.828,96 

13.424,99 

480.251,40 
============== 



Bijlage 3/3 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING BALANS 

Inventaris en apparatuur 

Betreft de 'pro forma'-waarde van de aanwezige inventaris 

en apparatuur. Alle aanschaffingen worden direkt ten laste 

gebracht van de voorziening aanschaf apparatuur en 

inventaris. 

Deelnemingen 

N.V. Maatschappij tot Exploitatie en Administratie van 

Verenigingsgebouwen: 

Aandelen 

Vordering in rekening-courant 

De Partij bezit alle aandelen van deze N.V. 

De N.V. is eigenaresse van het pand Tesselschadestraat 31 

te Amsterdam. 

Kredi te uren 

Betreft voornamelijk schulden wegens geleverde diensten 

en materialen. 

Afdelingen 

Betreft de schulden in rekening-courant aan de afdelingen, 

voornamelijk uit hoofde van de aandelen in de kontributie

ontvangsten over het laatste kwartaal van het boekjaar. 

Gewesten 

Betreft het aandeel voor de gewesten in de kontributie

ontvangsten over het laatste kwartaal van het boekjaar. 
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f 1,--
============== 

f 

f 

f 

f 

1.000,--

344.220,72 

345.220,72 

427.304,66 

157.297,10 
============== 

f 296.633,53 
============== 

179 
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behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING BALANS 

Diverse schulden en vooruitontvangen 

Vooruitontvangen subsidies Europese verkiezingen 

Loonbelasting, premie AOW/AWW e.d. 

Accountantskosten 

Chili kommissie Socialistische Internationale 

'l'oegezegde subsidie Zanu 

Comité Etats Unis d'Europe 

Stichting Institute for the New Chili 

Salarissen en sociale kosten, inclusief pensioenpremies 

Vergaderkosten Partijbestuur 

Garanties 

Onroerend-goedbelastingen 1978 

Diversen 

Voorziening bijzondere verplichtingen personeel 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Af: Kosten aanpassing pensioenen 
gepensioneerden 

Aanvullende WAO-uitkeringen 

f 55.831,75 

5.893,64 

Toegevoegd ten laste van de staat van baten en lasten 

Voorziening op 30 september 1978 

De voorziening is onder meer bestemd voor: 

Aanpassing pensioenen. 

Verplichtingen uit de CAO ten aanzien van degenen die een 

WAO-uitkering genieten of genoten hebben. 
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f 133.728,80 

- 153.161,55 

28.600,--

15.000,--

10.000,--

9.000,--

7.676,28 

22.789,06 

4.290,--

4.000,--

2.900,--

15.710,20 

f 406.855,89 
============== 

f 

f 

f 

311.535,74 

61.725,39 

249.810,35 

152.500,--

402.310,35 
============== 



Bijlage 3/5 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID 1 AMSTERDAM 

TOELICHTING BALANS 

Voorziening bij~ondere bestemmingen 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Toegevoegd ten laste van de staat van baten en lasten 

Stand op 30 september 1978 

Dit bedrag staat tegenover de vordering op de deelneming. 

Voorziening bijdrage Dr.Wiardi Beekman Stichting 

Voorziening op 30 september 1978 (ongewijzigd) 

Dit bedrag is gereserveerd voor de Dr. Wiardi Beekman 

Stichting. 

Voorziening pand Tesselschadestraat 31 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Toegevoegd ten laste van de staat van baten en lasten 

Stand op 30 september 1978 

De voorziening is bestemd voor aanpassingen in het pand 

Tesselschadestraat 31. 

Voorziening afdelingen 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Af: Sanering diverse afdelingen 

Stand op 30 september 1978 

De voorziening is bestemd om sanering van de financiën 

van afdelingen mogelijk te maken. 
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f 

f 

f 

f 

f 

f 

321.000,--

24.000,--

345.000,--

213.000,--

35.000,--

1.000,--

36.000,--

20.000,--

725,02 

19.274,98 

Lb. 



Bijlage 3/6 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING BALANS 

Voorziening kongressen 

Voorziening op 30 september 1977 

Toegevoegd uit overschot 1976/1977 voor buitengewoon kongres 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Onttrokken weaens gehouden kongressen in 1977/1978 

Toegevoegd ten laste van de staat van baten en lasten 

Voorziening op 30 september 1978 

Betreft de reservering voor het in 1978/1979 te houden 

kongres. 

Voorziening aanschaf apparatuur en inventaris 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Onttrokken in verband met diverse aanschaffingen 
volgens onderstaande specifikatie 

Doorberekend in de bureau- en huisvestingskosten 1977/1978 

Toegevoegd uit overschot 1977/1978 

Voorziening op 30 september 1978 

Heidelberger offsetmachine met toebehoren 

Boekhoudmachine 

Elektrische composer 

Polar snijmachine 

Diverse schrijfmachines 

Bundelmachine 

- transporteren -
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f 150.000,--

73.500,--

f 223.500,--

223.500,--

f - , -
135.000,--

f 135.000,--
============== 

f 469.885,27 

235.086,64 

f 234.798,63 

111.000,--

80.000,--

f 425.798,63 
============== 

f 

f 

80.944,46 

25.482,10 

35.759,07 

18.278,20 

16.172,10 

7.158,35 

183.794,28 



Bijlage 3/7 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING BALANS 

================== 

- transport -

Balie kommunikatiesysteem 

Kopieerapparaat 

Frisdrankenautomaat 

Diverse tel- en rekenmachines 

Diverse kleine aanschaffingen 

Inrichtingskosten {gordijnen e.d.) 

Diverse bureau's, tafels en stoelen 

Diverse kasten en lundia-stellingen 

OVerige aanschaffingen 

{a) 

{b) 

rotaal aanschaffingen 1977/1978 (a+ b) 

Voorziening invoering nieuw kontributiesysteem 

Voorziening op 30 september 1977 

Toegevoegd uit overschot 1976/1977 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Onttrokken in verband met diverse werkzaamheden 
computerbureau 

Voorziening op 30 september 1978 

Deze voorziening is bestemd voor het onderzoek naar een 

nieuw kontributiesysteem. 

0479999.rb 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

183.794,28 

5.686,42 

4.109,94 

3.186,--

2.197,01 

2.450,48 

201.424,13 

11.480,48 

13.131,25 

5.104,02 

3.946,76 

33.662,51 

235.086,64 

-,-
185.000,--

185.000,--

2.096,61 

182.903,39 

183. 



--J--":1- ..,, .... 
-behorende bij ons rapport 
d.d. ·30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
=============================== 

TOELICHTING BALANS 

Reservering verhuizing 

Voorziening op 30 september 1977 

Toegevoegd uit overschot 1976/1977 

Stand op 1 oktober 1977 

Toegevoegd uit overschot 1977/1978 

Stand op 30 september 1978 

Deze voorzieaing is bestemd om de kosten, welke voort

vloeien uit het beëindigen van het huurkontrakt van het 

pand Tesselschadestraat 15 en de verhuizing naar een ander 

perceel op te vangen, alsmede het eventuele verlaten van 

de huisvesting in het pand Tesselschadestraat 31. 

Voorziening internationa- Janifestaties 

Voorziening op 1 oktober 1977 

Uit verdeling overschot 1977/1978 

Voorziening op 30 september 1978 

Deze voorziening is gevormd in verband met het organiseren 

van het kongres van de Socialistische Internationale in ons 

land in 1980 en eventuele aktiviteiten van de Federatie van 

Socialistische Partijen in de EEG. 

Spanje-aktie 

Stand op 1 oktober 1977 

Ontvangen 

Uitgaven: Subsidie projekt Elche 

Subsidie PSOE-distrikt Barcelona 

Stand op 30 september 1978 

0479999.rb 

184. 

f 20.021,50 

1.000,--

f 

f 

f 

f 

f 

-,-
150.000,--

150.000,--

194.000,--

344.000,--

-,-

50.000,--

50.000,--
============== 

f 

f 

f 

80.735,01 

10,--

80.745,01 

21.021,50 

59.723,51 
============== 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID 1 AMSTERDAM 

=============================== 
TOELICHTING BALANS 

================== 

Verkiezingsfonds 

De specifikatie van het verkiezingsfonds wordt gegeven 

in bijlage 5. 

Spaarfonds afdelingen 

Stand op 1 oktober 1977 

Af: Uitbetaling aan de afdelingen ten behoeve van 

financiering van de gemeenteraadsverkiezingen 

Saldo (negatief) 

Bij: Saldo rivierengebied 

Gereserveerd uit kontributie-ontvangsten: 4 % 

Stand op 30 september 1978 

Bet fonds is bestemd voor de afdelingen, ter financiering 

van de verkiezingen van de gemeenteraden. 

Aktiefonds Rooie Vrouwen 

Stand op 1 oktober 1977 

Diverse bijdragen 

Stand op 30 september 1978 

Kapitaal 

Stand op 30 september 1977 

Toegevoegd uit overschot 1976/1977 

Stand op 1 oktober 1977 

Bij: Rentebaten 

Toegevoegd uit overschot 1977/1978 

Stand op 30 september 1978 

0479999.rb 

f 194.000,--

f 725.997,61 

729.115,--

f ·;. 3.117,39 

405,--

279.637,10 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

276.924,71 

8.289,36 

1.705,73' 

9.995,09 

2.601.691,17 

16.185,--

2.617.876,17 

284.967,53 

58.864,37 

2.961.708,07 
============== 

185. 



Bijlage 4/1 
behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

Kontributies 

Kontributies, bruto 

Afdelingen 

Gewesten . 

Steunpunten gewesten 

Aktiviteitenpot gewesten 

Spaarfonds afdelingen 

Kontributies, netto 

Intrest 

f 747.498;78 

537.397,68 

192.000,--

219.297,96 

279.637,10 

f 6.990.927,44 

1. 97 5. 831 , 52 

f 5.015.095,92 
============== 

De rentebaten (ad f 284.967,53) worden vanaf het boekjaar 1974/1975 

rechtstreeks ten gunste van het kapitaal gebracht. 

Fonds Bijzondere Aktiviteiten 

Betreft de in het boekjaar ontvangen bijdragen. Deze zijn als volgt 

te splitsen, naar jaren waarover verschuldigd: 

Bijdragen vorige jaren 

Bijdragen 1977/1978 

f 

f 

103.615,--

713.222,18 

816.837,18 
============= 

Bestuur 

Salarissen en sociale kosten 

Onkosten voorzitter en sekretaris 

Kostenvergoeding PB en DB 

Vergaderingen 

Autokosten 

- transporteren -

0479999.rb 

186. 

f 

f 

408.252,61 

12.453,25 

23.028,-· 

14.191,81 

25.485,9! 

483.411,6! 
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behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

===================================== 

- transport -

Diverse kommissies 

Accountant 

Bureaukosten 

Huisvesting 

Diverse kosten 

Service-apparaat 

Salarissen en sociale kosten 

Af: Doorberekende kosten afdeling administratie: 

- Tweede Kamerfraktie 

Stichting Vormingswerk 

- Roos in de Vuist 

- Jonge Socialisten 

Doorberekende kosten afdeling repro: 

- Dr. Wiardi Beekman Stichting 

- Stichting vormingswerk 

- Jonge Socialisten 

Totaal doorberekende kosten 

Bureaukosten 

Huisvestingskosten 

Computerkosten 

Reis- en verblijfkosten 

Kosten afdelingsbezoeken 

Overige kosten 

0479999.rb 

f 32.400,--

26.212,50 

8.600,--

5.400,--

t_Z~.:.§~~!.~Q 

f 24.200,--

9.700,--

4.700,--

t_~ê.:.§QQ.!:: 

f 

f 

483.411,65 

3.953,67 

20.350,--

55.966,34 

45.026,65 

12.078,29 

620.786,60 

f 1.263.240,33 

111.212,50 

f 1.152.027,83 

175.899,51 

113.397,22 

261.160,04 

11.272,81 

8.415,04 

236,73 

f 1. 722.409,18 
=============== 

18ï. 



nenorenáe n1J ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARriJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
======================----=========== 

Voorlichting en publiciteit 

Blad PK -------
Drukkosten 

Verzendklaar maken 

Porti 

Honoraria, kosten redaktie, foto's, e.d. 

Af: Doorbe~ekende kosten: 

- Inzamelingsakties Raads- en Staten 

verkiezingen 

- Extra kosten PK Raads- en Staten 

verkiezingen 

- Onvoorziene kosten, met name 

Beginselprogramma 

- Stichting Vormingswerk 

- Kosten Europese Verkiezingen 

- Roos in de Vuist 

- Kosten ~uitengewoon Kongres 

5 november 1977 

Af: ontvangen subsidie Nationaal Comité 

Rechtstreekse Verkiezingen Europees 

Parlement 

Abonnementen, losse verkoop 

Opbrengst advertenties 

Blad Roos in de Vuist 

Salarissen en sociale kosten 

Drukkosten 

- transporteren -
0479999.rb 

188. 

f 

f 

30.734,30 

29.515,85 

20.000,00 

22.660,66 

13.909,01 

9.639,30 

32.768,12 

23.100,00 

383,84 

20.498,00 

f 

f 

f 

f 

f 

239.515,69 

87.543,39 

223.962,30 

38.298,51 

589.319,89 

159.227,24 

430.092,65 

43.981,84 

f 386.110,81 
============== 

f 

f 

99.414,22 

161.465,.27 

260.879,49 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
========--=======--============ 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

======================= ========== 
- transport -

Verzendklaar maken 

Porti 

Computerkosten 

Administratiekosten 

Bureaukosten 

Huisvestingskosten 

Kosten abonneewerving 

Honoraria, kosten redaktie e.d. 

Diverse kosten 

Af: Doorberekende kosten: 

- Europese Verkiezingen 

- Raads en Statenverkiezingen 

Af: Abonnementen, losse verkoop 

Opbrengst advertenties 

Per saldo opbrengst 

Y~!:!!~!:!!:!!!!l 
Salarissen en sociale kosten 

Bureaukosten 

Huisvestingskosten 

~enwinakties, met name advertentiekosten 

Reis- en verblijfkosten 

NIPo-onderzoekingen 

Kosten radio- en TV-uitzendingen 

Kosten brochures 

Di verse kosten 

- transporteren -

0479999.rb 

f 13.000,00 

484,15 

f 437.301,30 

16.834,50 

f 

f 

260.879,49 

24.438,94 

50.994,73 

4.184,05 

8.600,00 

13.255,19 

6.673,85 

20.886,86 

32.759,26 

4.672,41 

427.344,78 

13.484,15 

f 413.860,63 

454.135,§0 

f"/. 40.275,17 
============== 

f 

f 

152.097,49 

44.674,88 

6.673,85 

122.157,39 

4,829,73 

18.246,20 

10.671,96 

39.452,92 

1.561,42 

400.365,84 

189. 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, Al.fSTERDAM 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

- transport -

Af: Opbrengsten broch,'reverkopen 

Doorberekend naar Raads- en Staten 

verkiezingen 

~~~E~:!:!:!!~:!:!~ 
Blad PK 

Blad Roos in de Vuist 

Voorlichting 

Totaal voorlichting en publiciteit 

Kongres en partijraden 

ê~:!:~~2~~~~-~~~2~~~-~-~~~~~-!~ZZ 
Doorberekende kosten PK 

zaalhuur en bijkomende kosten 

Reis- en verblijfkosten 

Diverse personeelskosten 

OVerige kosten 

Af: Gereserveerd uit overschot 1976/1977 

~~~:!:!1~~~2~~~-!~_:!:L~-!~-~~:!:~~~-!~ZZ 
Beschrijvingsbrieven 

Verslagen PB en fraktie 

zaalhuur en bijkomende kosten 

Diners en lunchpakketten 

Reis- en verblijfkosten deelnemers 

- transporteren -

047999.rb 

190. 

f 21.538,41 

50.000,--

f 400.365,84 

71.538,41 

f 328.827,43 
=========~=== 

f 

f 

386.110,81 

·;. 40.275,17 

328.827,43 

674.663,07 
============== 

f 32.768,12 

21.362,57 

13.232,60 

5.812,68 

756,91 

f 73.932,88 

73.500,00 

f 432,88 
====::;:========= 

f 

f 

34.305,18 

34.202,30 

18.582,85 

46.902,40 

15.646,86 

149.639~59 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

=============================== 
TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
===================================== 

- transport -

Beginselprogramma PK 10 

Doorberekende salariskosten 

oVerige kosten 

Af: gereserveerd in 1976/1977 

~~~!i!~~~-~~-!~~~~~~!~~~~ 
Reservering kongres 1978/1979 

Partijraadsvergaderingen 

~~~~!~~!~~!!!: 
Buitengewoon kongres 

Partijkongres 

Partijraden en reserveringen 

Sekretariaat buitenland 

Salarissen en soc.i,ale kosten 

Bureaukosten 

Huisveptingskosten 

Socialistische Internationale 

Buitenlandse vertegenwoordigingen 

Konierenties 

Diverse kosten 

0479999.rb 

f 

f 

f 

149.639,59 

,26.560,89 

17.478,78 

9.300,43 

202.979,69 

150.000,00 

f 52.979,69 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

135.000,00 

12.014,28 

147.014,28 

432,88 

52.979,69 

147.014,28 

200.426,85 

71.592,87 

22.091,97 

9.675,63 

30.312,56 

57.590,17 

6.719,03 

21.129,70 

219,111,93 

191. 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
=============================== 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
===================================== 

Rooie Vrouwen 

Kosten bestuur 

Salarissen en sociale kosten 

Bureaukosten 

Huisvestingskosten 

Kommissiewerk 

Internationaal kontakt 

Regionale d~gen 

Kosten Raads- en Statenverkiezingen 

Diskussieprojekten 

Diverse kosten 

Kosten kamp Vierhouten 

Af: Opbrengsten 

Af: Brochureverkoop 

Aandeel voor het Thiele Wibautfonds 

Gewesten 

f 

f 

·/. 

Aandeel salariskosten gewest Den Haag 

Nabetaling salarissen en sociale kosten 

Reservering pensioenpremie 

ongevallenverzekering gewestelijkesekretarissen 

Jongerenwerk 

Bijdrage voor 1977/1978 

Extra bijdrage uit overschot 1977/1978 

0479999.rb 

192. 

28.260,46 

19.643,15 

27.353,68 

2.539,00 

f 23.799,42 

188.094,62 

32.401,56 

19.380,40 

4.140,84 

5.335,80 

2.448,45 

3.354,30 

5.284,00 

2.297,11 

8.617,31 

f 295.153,81 

24.814,68 

f 270.339,13 
•:a============ 

f 

f 

15.100,00 

15.415,84 

13.578,56 

500,52 

44.594,92 
-~============= 

f 

f 

43.200,00 

lG.OOO,OO 

59.200,00 
============= 
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behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
=============================== 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
===================================== 

Verkiezingsfonds 

Reservering 1977/1978 

Uit verdeling overschot 1977/1978 

Netto kosten verkiezingen (zie bijlage 5/1) 

Aktiefonds 

Vereniging voor socialistische opvoeding 

Werkgroep bedrijfsdemokratisering 

Werkgroep volkshuisvesting 

Qnbudsteam 

Komitee Berufsverbote 

Werkgroep midden- en kleinbedrijf 

Manifestatie neutronenbom 

Garantiestelling UCN-demonstratie 

Bijdrage Chili-manifestatie 

Advertentiekosten Argentinië-aktie 

Diverse subsidies en bijdragen 

Af: Gereserveerd in 1976/1977 

Bijdrage Stichting Vormingswerk 
Partij van de Arbeid 

Fonds Internationale Solidariteit 

Stichting Hasmin 

Argentinië-aktie 

Swapo 

TUACC-Zuid Afrika 

- transporteren -

0479999.rb 

f 6.000,--

24.418,81 

f 

f 

f 

f 

150.000,--

194.000,--

263,38 

344.263,38 

2.109,--

3.449,76 

16.431,96 

3.039,40 

1.744,40 

3.644,29 

5.803,77 

4.000,--

3.089,06 

1.903,89 

10.090,10 

55.305,63 

30.418,81 

f 24.886,82 

f 

f 

15.000,--

10.000,--

10.000,--

10.000,--

45.000,--

193. 



behorende bij ons rapport 
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PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
=============================== 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
==~-=====================~=========== 

- transport -

Zanu 

Partido Trabalhista Brasiliero 

Gavrush Nechushtan 

Aktie Marokkanen 

Stichting Bevrijdingsfront Comité Zuidelijk Afrika 

Bijdragen afdelingen voor Chili-manifestatie 

Koirala Defence Fund 

Aktie Amnesty voor Uruguay 

Diverse bijdragen 

Kommissie MEP 

Salarissen en sociale kosten 

Computerkosten 

Reis- en verblijfkosten 

Vergaderkosten 

Diverse kosten 

Toevoeging voorzieningen en bestemmingsreserves 

Bijzondere verplichtingen personeel 

Verhuizing 

Aanschaf apparatuur en inventaris 

Internationale manifestaties 

Bijzondere bestemmingen 

Pand Tesselschadestraat 31 

0479999.rb 

194. 

f 45.000,-·! 

10.000,-·' 

7.500,-·1 

3.000,-·: 

1.200,-·: 

1.000,-· I 

900,-·: 

500,-·: 

200,-· I 

f 69.300,-· 

266,-· I 

f 69.034,-· 
============== -1 

f 

f 

52.118,1C 

10.231 ,se 
1.702,7~ 

1.356, 7( 

7, 7~ 

65.417 ,1( 
============= 

f 

f 

152.500,-· 

194.000,-· 

80.000,-· 

50.000,-· 

24.000,-· 

1.000,-· 

501.500,-· 
============= 



behorende bij ons rapport 
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PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

TOELICHTING STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

===================================== 

·Manifestatie Bestek '81 

·Advertentiekostèn 

·Foldermateriaal 

· Za.alhuur en bijkomende kosten 

·Porti 

Bushuur afdelingen 

Salariskosten 

Subsidie 

Overige kosten 

Diversen 

·Medische keuringen 

Computer- en portikosten herziening kontributie-inschaling 

Kosten beginselprogramma 

Kollektieve abonnementen 'Roos in de Vuist' 

Diverse personeelskosten 

Nagekomen personeelskosten 1976/1977 

OVerige kosten 

Af: Bijdrage administratiekosten 1975 t/m 1977 
Stichting Vormingswerk Partij van de Arbeid f 91.770,50 

Overschot tussen doorberekende en betaalde 
huur pand 31 

Restant koopsom Volksgebouw Boelenslaan 

Giften 

Huur personeelswoning 

Diversen 

Per saldo -bate-

0479999.rb 

30.000,--

6.540,--

4.464,--

2.547,24 

538,55 

f 

f 

f 

f 

82.789,51 

66.275,30 

24.803,75 

5.456,39 

2.750,--

1.227,20 

1.000,--

3.626,42 

187.928,57 

22.225,--

25.660,82 

22.071,95 

25.200,--

20.774,83 

6.531,19 

4.723,65 

127.187,44 

135.860,29 

f ·;. 8.672,85 
============== 

19"i. 



behorende bij ons rapport 
d.d. 30.januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

SPECIFIKATIE VERKIEZINGSFONDS 

Stand op 30 september 1977 

Toegevoegd uit verdeling overschot 1976/1977 

Stand op 1 oktober 1977 

Saldo opbrengst inzamelingsakties Raads- en 
en Statenverkiezingen f 725.741,52 

Bijdrage Partij van de Arbeid 150.000,--

0pbrengst verkoop materiaal verkiezingen 
Provinciale Staten 48.337,39 

Opbrengst Rooie Winkel 9.216,03 

Diverse opbrengsten 48.500,07 

Kosten verkiezingen Provinciale Staten f 1.121.308,12 

Kosten gemeenteraadsverkiezingen 194.269,05 

Nagekomen kosten Tweede Kamerverkiezingen 
1977 12.019,19 

Kosten diverse verkiezingen 4.904,82 

Ten laste van het fonds gebrachte kosten 
van ledenwerfakties 50.000,--

Tekort na verkiezingen 1977/1978, ten laste van de Partij 

stand fonds na verkiezingen 1977/1978 

Uit verdeling overschot 1977/1978 

Stand op 30 september 1978 

0479999.rb 

196. 

f 

f 

100.440,79 

300.000,--

400.440,79 

981.795,01 

f 1.382.235,80 

f 

1.382.499,18 

263,38 
============== 
f -,-

194.000,--

f 194.000,--
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PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 
=============================== 
SPEC~FIKATIE VERKIEZINGSFONDS 

~~~=!~!~~!!=~~~!~~-~~~~=~2~!_!~~~=!!~2~~!!=~ 
~~~=-=~-~!~!=~~=~~!=~!~2=~ 

Bruto opbrengst akties 

Af: Kosten uitleg PK 

waarvan doorberekend: 

- afdeling voorlichting f 30.000,--

- Stichting Vorming 15.000,-- ·;. 

Ten laste van akties gebrachte kosten 

PK 

Kosten 2e inzamelingsaktie 

Netto opbrengst inzamelingsakties 

f 75.734,30 

45.000,--

f 30.734,30 

43.156,32 

Kosten materiaal ten behoeve van gemeenteraadsverkiezingen: 

- Affiches 

- Inkoopkosten T/shirts 

- Inkoopkosten luciferboekjes 

- Inkoopkosten en kosten herdruk stickers 

- Verzendkosten diverse materialen 

Totaal kosten materiaal 

Doorberekend aan gewesten 

Diverse verkopen 

Per saldo opbrengst Rooie Winkel 

Affiches 

Drukkosten foldermateriaal 

- transporteren -

0479999.rb 

f 167.931,50 

9.728,20 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

f 

799.632,14 

73.890,62 

725.741,52 

76.636,97 

34.136,01 

18.719,27 

18.041,76 

20.909,66 

168.443,67 

177.659,70 

9.216,03 

63.807,59 

248.190,19 

311.997,78 

197. 
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PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

SPECIFIKATIE VERKIEZINGSFONDS 
============================= 

- transport -

Advertentiekosten 

Diverse materialen: 

- Kosten ballonnen 

- Drukkosten stickers 

- Kosten buttons 

- Druk- en ontwerpkosten 
spaarpotten f 22.931,73 

Af: Doorberekende kosten 
gewesten 16.188,--

Extra kosten PK en Roos in de Vuist 

Doorberekende bureaukosten (\ x f 55.000) 

Opkomstbevorderingsakties 

Reklamebureau 

Verkiezingskasten Rooie Vrouwen 

Verkiezingskasten Jonge Socialisten 

Salarissen en sociale kosten 

Kampagnedag, bijeenkomsten 

Kosten onderzoek stemgedrag 

Transport- en reiskosten 

Kongreskosten 11 februari 1978: 

- Zaalhuur 

- Beschrijvingsbrieven 

- Kosten konsumpties 

- Reis- en verblijfkosten 

- Diverse kosten 

Af: Doorberekend aan afdelingen 

Kosten technische voorzieningen 

- transporteren -

047999.rb 
198. 

f 

f 

f 23.525,11 

21.081,47 

5.138,35 

6.743,73 

10.235,25 

12.193,91 

11.097,22 

10.405,74 

2.808,29 

46.740,41 

40.445,81 

f 311.997,78 

414.474,12 

56.488,66 

30.000,--

41.250,--

47.815,24 

108.289,35 

13.489,35 

16.353,18 

22.894,04 

15.213,46 

12.680,28 

18.011,11 

6.294,60 

2.685;39 

f 1.117. 936,56 



ts~J.Lage ~/<i 

behorende bij ons rapport 
d.d. 30 januari 1979 

PARTIJ VAN DE ARBEID, AMSTERDAM 

SPECIFIKATIE VERKIEZINGSFONDS 

- transport -

Overige kosten 

Totaal kosten verkiezingen Provincial~ Staten 

Advertentiekosten 

Salarissen en sociale kosten 

Doorberekende bureaukosten (\ x f 55.000) 

Verkiezingskasten Rooie Vrouwen 

Subsidies afdelingen 

Kampagnedag, bijeenkomsten 

Kosten technische voorzieningen 

Dokumentatie- en foldermateriaal 

Reis- en verblijfkosten 

Extra kosten lokaal bestuur 

Diverse uitgaven 

Totaal kosten Gemeenteraadsverkiezingen 

Bijdragen diverse artiepten 

Kosten diverse tournees 

Publikatiekosten 

Diversen 

Ontvangen bijdrage radio- en T.v.~ 
uitzendingen over 1977 

Nagekomen ontvangsten van debiteuren 

Per saldo kosten 

f 6.380,--

954,78 

f 1.117.936,56 

3.371,56 

f 1.121.308,12 

f 

f 

f 

f 

f 

96.596,54 

26.022,24 

13.750,--

17.020,92 

10.000,--

8.426,14 

4.425,--

3.341,76 

2.688,96 

4.711,--

7.286,49 

194.269,05 

9.400,--

9.381,13 

272,84 

300,--

19.353,97 

7.334,78 

12.019,19 

199. 
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